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Uvodnik

Andrej Bratuž

Predvolilni utripi

Yblitve so vedno nekaj živega in mrzličnega. To velja 
za vse čase in kraje, kjer potekajo. Politična izbira 
se najbolje izraža prav na volitvah. Vse to se kaže 
predvsem v demokratičnih ureditvah, saj so sicer "vo

litve" v diktaturah le navadna burka, ki služi dikta
torjem kot nekako demagoško orodje za prikazovanje 
stvarnosti.
V tem času smo priča živahni in mrzlični volilni tek
mi, ko državljani na primarnih volitvah izbirajo pred
sedniške kandidate glavnih ameriških strank za jesen
ske izvire. Seveda se vse to kaže predvsem v volilnih iz
birah dveh glavnih strank, za Demokratsko stranko sta 
v tekmi senatorka Hillary Clinton, žena nekdanjega 
predsednika ZDA, in temnopolti senator Barick Oba- 
ma, vzhajajoča zvezda na ameriškem političnem nebu. 
Slednji se kaže kot zavzet politik novih meja, ki se v 
marsičem sklicuje na politični vzor J. F. Kennedyja. Re
publikanci s svojim glavnim kandidatom Johnom Mc- 
Cainom iščejo svoj obraz in z njim upajo na nasledst
vo G. W. Bushu.
Sedaj pa je pred nami volilna tekma v Italiji. Padec le
vosredinske vlade Romana Prodija je namreč povzročil 
razpust parlamenta in predčasne politične volitve za se
nat in poslansko zbornico. Poleg teh pa so pri nas še 
deželne volitve, ki imajo še poseben pomen. Deželne 
volitve bodo imeli maja tudi v Dolini Aosta, drugje pa 
še vrsto upravnih volitev in to zlasti v videmski pokraji
ni. O vsem tem velja zato nekoliko razmišljati.
Volitve so same po sebi neke vrste politični barometer 
ali seizmograf (kot je pred leti prav s tem izrazom sliko
vito označil slovensko stranko v deželi Furlaniji Julijski 
krajini nekdanji voditelj Socialistične zveze delovnega 
ljudstva Slovenije Mitja Ribičič). Te namreč nujno in 
skoraj vedno prinašajo radikalne novosti oz. spremem
be. Na političnih volitvah lahko pričakujemo po
membne rezultate, ki bodo odločilno zaznamovali vse
državno stvarnost. Svojo pozornost pa bomo sedaj bolj 
posvetili deželnim volitvam in vsemu, kar je s tem po
vezano.
Kot Slovenci bi se ustavili ob nekaterih političnih 
dejavnikih. Med te sodi predvsem samostojna sloven
ska stranka Slovenska skupnost. O njenem poslanstvu 
in delu seveda lahko razmišljamo, sicer pa bo že 
stranka sama poskrbela za potrebno propagando. V 
naslednjih vrsticah bomo le iznesli nekaj ugotovitev. 
Dobro znano je mesto, ki ga danes Slovenska skupno
st ima zlasti v deželni koaliciji. Že od same ustanovit
ve avtonomne dežele Furlanije Julijske krajine leta 
1964 je v deželnem svetu sodelovala v levosredinskih 
koalicijah, v zadnji mandatni dobi sicer pod znakom 
Marjetice. Letos ji je spet uspelo, da se bo lahko pred
stavila s svojim zgodovinskim simbolom lipove vejice
v povezavi z Demokratsko stranko. To ji omogoča se
danji deželni volilni zakon, ki vsebuje določilo o izvo
litvi olajšanega zastopstva po "evropskem modelu", ki 
ga predvideva že državni zakon za evropske volitve.
O vsem tem tudi vodstvo SSk stalno govori in iznaša 
svoja stališča. Pri vsem tem gre še za organizacijo voli
tev in sestavo kandidatnih list ter volilno kampanjo. 
Sam sem to doživljal, ko sem pred nekaj desetletji kot 
vodilni predstavnik slovenske stranke nosil nelahko 
odgovornost (seveda skupaj z ostalimi člani vodstva) za 
podobne pomembne odločitve. Kljub spremenjenim 
političnim razmeram pa se vse to predvolilno delo v bi
stvu ni spremenilo. Zato tudi danes vsi oni, ki nosijo 
politično odgovornost in breme ključnih odločitev v 
deželni SSk nadaljujejo naše skupno in plemenito na
rodno poslanstvo zaves nadaljnji razvoj slovenske na
rodne skupnosti v Italiji.
Večkrat smo v obravnavi manjšinskih vprašanj pou
darili pomen manjšinske povezave. V Dolini Aosta 
imajo letos v začetku maja deželne volitve. Marsikdaj 
smo že v preteklosti opozorili na razne podobne aspek
te in vzpostavili koristno medsebojno sodelovanje. Gre 
namreč za potrditev avtonomije in lastne identitete. 
Vse to najbolj omogoča stranka Union Valdotaine. V 
njihovem tedniku Le Peuple Valdotain lahko beremo 
izvirna pričevanja o vsem tem. Kultura avtonomije je 
prisotna zlasti v manjšinskih stvarnostih, torej tudi slo
venski v Italiji. Tako bomo torej od vzhodnih do zahod
nih Alp na bližnjih volitvah izpričali lastno nacional
no, kulturno in politično identiteto.

Zahodna in vzhodna Cerkev 
naj bosta eno!

arigrajski ekumenski patriarh

Spet si bodo te dni cvetličarji meli roke v znak za
dovoljstva zaradi dobrega zaslužka, saj so ob 
osmem marcu prav gotovo najbolj veseli prav 

oni: poleg cvetočih rumenih mimoz in drugih rož 
cvetijo tedaj tudi njihovi posli. S cvetjem bodo možje 
in fantje bolj ali manj nerodno in morda celo sra
mežljivo izkazali ljubeča čustva do svojih žena in dek
let. Ženske pa bodo morda ta "svoj praznik" obeleži
le s kakšno pizzo ali čim podobnim, nekatere sta
rejše, onstran zdaj že odpadle meje, ki se jim toži po 
"ljubih starih časih", pa se bodo z nostalgijo ozirale 
nazaj na bučna praznovanja iz časov stare Jugoslavije. 
Druge bodo morda pikro pripomnile, kaj je treba teh 
nepotrebnih praznovanj, ki služijo le konsumistični 
družbi, v kateri so katerikoli prazniki le pretveza za 
njeno nenasitno potrošniško žrelo, ki bi rado čim 
več pogoltnilo in s tem požrešnim goltanjem zabri
salo vse, kar lepega in plemenitega predstavljajo ta 
praznovanja, ki vendarle lahko polepšajo človeku si
vi vsakdan. Praznično vzdušje se sicer kaj kmalu raz
blini in tudi mimoze prehitro ovenejo, se posušijo in 
ostane le grenak občutek, da smo od prvega prazno
vanja osmega marca ženske napravile pomembne 
korake na poti, na kateri je v glavnem kraljeval moški 
spol, a so ti koraki še vedno premajhni. V javnem 
življenju se je nežnejši spol prerinil tudi v vojaške vr
ste, tako da imamo sedaj tudi navdušena dekleta in 
mlade mamice, ki objemajo orožje celo na kriznih 
vojnih območjih na raznih koncih sveta in se v tej 
vojaški službi kar dobro počutijo. Tudi nekatere poli
tične stolčke zasedajo ženske, čeprav v mnogo mno
go manjši meri kot moški. V zgodovini ni bilo veliko

Jubilej
Dr. Karel B onutti,

v e le p o s la n ik  in 
v sestra n sk i 

kulturn i d e la v e c ,  
je s la v il lep  

ž iv ljen jsk i jubilej

žensk na krmilu držav, a vendar tiste, ki so 
bile na prestolih, so pustile velik pečat za 
seboj in uvedle marsikatere razsvetljene 
novosti (Marija Terezija!). Morda pa bi ob 
večji prisotnosti žensk na političnem ob
zorju bilo slednje bolj prosojno, bolj člo
veško in marsikaj bi se drugače zasukalo.
Pa vendar je že tako, da še zmeraj bolj zau
pamo "politični" posel moškim, tudi žen
ske same, morda imamo premalo razvito 
samopodobo ali pa so v nas še zmeraj pre
več zakoreninjeni stari kalupi, pri katerih 
je ženska bila zmeraj bolj ali manj po
drejena moškemu. Na videz sicer tega ni 
več. Moški je z emancipacijo žensk doži
vel neki notranji "šok": če že očitno ne, pa 
vsaj podzavestno ni hotel sprejeti dejstva, 
da se ženska uveljavlja na vseh področjih in ga izpo
driva s tistih, kjer je do nedavnega sam gospodoval. 
Nekaj se je spremenilo v prid ženskam, a vendar še 
vse premalo. V življenju med domačimi stenami je 
še vedno ženska tista, ki pretežno nosi breme, tudi vz
goje otrok. Če je kaj narobe z njimi, bodo zunanji 
opazovalci še zmeraj prej krivili mater kot očeta. Na 
roditeljskih sestankih šol raznih stopenj je v povpre
čju še zmeraj prisotnih več mater kot očetov. Taka so 
dejstva, čeprav je prav gotovo res, 
da očetje bolj spremljajo svoje že
ne ali družice v času med noseč
nostjo, porodom in doživljajo oče
tovstvo bolj konkretno kot nekoč, 
pa vendar bi bilo treba še marsikaj 
spremeniti v mišljenju moškega, 
ki na splošno vidi v ženski še zme
raj neko »nižje« bitje, virpoželenja.
To žalostno potrjujejo posilstva in 
to je v bolj lahkotni obliki jasno 
razvidno iz reklamnih oglasov, 
kjer kaka lepotica zmeraj vabi k 
nakupu tega ali onega predmeta.
Po televiziji kar mrgoli mladih žen
skih teles, ne samo v varietejskih 
oddajah, tudi pri obravnavanju 
športnih rezultatov mora vselej bi
ti prisotno prikupno žensko bitji-

ce, da se daljinec z večjim navdušenjem zasuče na do- 
tični kanal. Kljub vsej emancipaciji imamo ženske še 
zmeraj občutek, da smo zapostavljene v marsičem, in 
ker nam mediji kažejo v glavnem same lepotice, bi še 
same rade bile večno lepe in mlade, zato pa v zadnjih 
letih služijo mastne denarce plastični kirurgi, ki so v 
glavnem moški. No, pa smo spet tam! Zato, ko ove
nejo mimoze, ostane vse...po starem!

Iva Koršič
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Evropske teme - Naše teme
V Evropi 19 milijonov otrok na robu

vv»revščine
S kupno  poročilo  o so c ia ln i zašč iti in socia ln i 
vključenosti, ki ga je  25. februarja predstavil Vladimir 
Špidla, evropski komisar za zaposlovanje, socialne 
z a d e v e  in e n a k e  m o žn o s ti, sp o d b u ja  re sn o  
razmišljanje o naši prihodnosti.
Gre nam reč za dokum ent, ki podrobno analizira 
rezultate socialnih reform, ki jih je  Evropska unija 
sprejela v zadnjih letih. Prva, sicer površna ocena teh 
ukrepov je  nedvomno pozitivna. Na dlani je  dejstvo, 
da je  v teh letih prišlo do bistveno večje rasti in 
povečanja delovnih m est znotraj EU. Razveseljujoča 
je  tudi ugotovitev, da se  je  stopnja zaposlenosti 
starejših  delavcev močno zvišala in v nekaterih 
državah že dosegla cilj 50% zaposlenosti oseb, starih 
od 55. do 64. leta. To bo nedvomno blagodejno 
vplivalo na pokojninske sisteme, ki bodo prav zaradi 
postopnega podaljšanja delovne dobe posameznikov 
postali tudi dolgoročno finančno vzdržni in bodo zato 
lahko naprej izplačevali pokojnine, ki nas bodo v 
starosti ščitile pred revščino.
Žal pa iz poročila lahko razberemo tudi nekatere manj 
pozitivne ugotovitve, ki sprožajo vrsto vprašanj o vse 
večji težavi vključevanja šibkejših v družbo, predvsem 
pa o negotovi prihodnosti, ki čaka naše otroke. 
Poročilo dokaj ja sn o  ugotavlja, da so  uspehi na 
področju zaposlovanja in ustvarjanja delovnih mest 
sami po sebi nezadostno sredstvo, da bi učinkovito 
izboljšali položaj tistih, ki živijo na skrajnem  robu 
družbe. Raziskava namreč jasno ugotavlja, da danes 
živi na pragu revščine kar 16% državljanov EU, 8% pa 
je  takih, ki so zaposleni. Če odstotke spremenimo v 
številke, ugotovimo, da je  v Evropi 7 8  milijonov 
revežev, polovica teh pa je zaposlenih, kar zgovorno 
dokazuje, da delo ne pomeni več socialne varnosti. 
Še bolj zaskrbljujoča je ugotovitev, da živi na pragu 
revščine 19 milijonov otrok in da se  njihovo število v 
zadnjem desetletju v marsikateri državi močno viša. 
Če pogledam o statistike, objavljene v Poročilu o 
otroški revščini, ugotovimo, da v EU skoraj 20% otrok 
tvega uboštvo in d a je  skoraj v vseh državah revščina

statistično bolj verjetna za otroke kot za odrasle ljudi. 
Vtem okviru so izjema le nekatere države, med katere 
sodi tudi Slovenija, kjer je  tveganje uboštva za otroke 
nižje od 13%, v bistvu isto kot za odrasle.
Drugače pa je z Italijo, kjer je  skoraj en otrok na štiri 
potencialno podvržen revščini, kar zgovorno kaže na 
težave, kijih italijanska družba doživlja, saj očitno ni 
več sposobna nuditi svojim otrokom perspektivne 
prihodnosti.
Poročilo o otroški revščini ugotavlja še, da reven otrok 
ima statistično večje težave s  šolskim uspehom, je 
deležen slabše zdravstvene oskrbe in ima povprečno 
več težav s  policijo in sodstvom od ostalih otrok. 
Otroška revščina ima torej kot posledico emarginacijo, 
kar negativno vpliva na m ožnosti za življenjsko 
u sp e šn o s t. D okazano je , da  revni otroci tež je  
zaključujejo  šo lan je  in s e  na to  z večjo težavo 
vključujejo v trg dela, še  težje pa najdejo mesto v 
družbi, kar konkretno pomeni, da lahko le v minimalni 
meri prispevajo k splošnemu družbenemu razvoju. 
Zato, čeprav so otroci v moderni družbi le 20% celotne 
populacije, morajo biti p redm et privilegiranih in 
učinkovitih socialnih politik, saj predstavljajo 100% 
naše prihodnosti. Politika boja proti otroški revščini je 
zato  b is tv en eg a  pom ena  za družbo, ki š e  želi 
razmišljati o prihodnosti.
Tega se  zelo jasno zaveda tudi Evropska komisija, ki 
namerava izdelati nove učinkovite politike socialnega 
razvoja in vključevanja v družbo tudi revnejših otrok. 
Po mnenju Evropske komisije novi ukrepi naj ne bi bili 
usmerjeni sam o direktni finančni pomoči otrokom, 
am pak  bi morali pom agati tudi družinam . Nova 
socialna politika naj bi zato izdelala vrsto ukrepov, ki 
bi s ta r š e m  revnih o trok  om ogočili p red v sem  
učinkovitejši vstop na trg dela, njih prekvalifikacijo in 
možnost postopnega napredovanja, kar bi pomenilo 
indirektno dohodkovno podporo otrokom, predvsem 
pa nižanje stopnje emarginacije. Temu naj bi dodali 
še  razvoj storitev in služb za pomoč družinam, ki naj 
bi konkretno pomagale otrokom pri vključevanju v 
družbo, predvsem na področju doseganja šolskega 
uspeha.

Peter Četnic

Parlamentarne volitve 13. in 14. aprila

Nova razporeditev 
političnih sil

Bartolomej I. začel svoj obisk v Trstu

V duhu enotne in vesoljne Cerkve

Italija je bila tako rekoč 
pahnjena v hudo politično 
krizo, potem ko se je levosre

dinska Prodijeva vlada znašla na 
sipini zaradi odtegnitve podpore 
kakih petih senatorjev, ki so do
tlej omogočali vladi življenje. Za 
tipičen italijanski prizor je po
skrbela manjša politična skupi
na, ki jo vodi poslanec Mastella 
in je demonstrativno izstopila iz 
vladne koalicije, potem ko so se 
številni njeni predstavniki znaš
li v znani sodni preiska
vi. Kljub politični soli
darnosti m inistru Ma- 
stelli, ki jo je izrekel 
predsednik Prodi, je sku
pina UDEUR nerazsod
no povzročila vladno 
krizo, ki so jo mnogi si
cer pričakovali ob 
kakem drugem bolj po
membnem vprašanju in 
od kake druge, recimo, 
ekstremne leve skupine.
Zaman si je predsednik 
republike prizadeval, da 
bi se oblikovala začasna 
prehodna vlada za iz
vedbo najnujnejših in 
stitucionalnih reform in 
izglasovanje ustreznega 
volilnega zakona. Desnosredin
ske stranke niso o tem predlogu 
hotele niti slišati, temveč so vz
trajale pri zahtevi po predča
snem razpustu parlam enta in 
razpisa novih volitev. Tako se je 
Italija čez noč znašla v volilni 
kampanji, katere ostrina se iz 
dneva v dan povečuje.
Zaradi naglega razvoja do
godkov so morale politične 
stranke pospešiti volilne pripra
ve na osnovi spremenjene raz
poreditve tekmujočih političnih 
sil. Pomembno novost v tem po
gledu nedvom no predstavlja 
združitev dveh najpom em b
nejših komponent leve sredine 
(Levih demokratov in Marjetice) 
v novo enotno Demokratično 
stranko, ki je sklenila, da na 
bližnjih parlam entarnih volit
vah nastopi samostojno z last
nim  simbolom in programom 
in brez vnaprejšnjih povezav z

drugimi strankami. Za to izbiro 
se je odločila zaradi slabe 
izkušnje z levičarskimi in drugi
mi manjšimi skupinami v okvi
ru Prodijeve vlade. To je druge 
manjše stranke prisililo, da so se 
za nastop na volitvah morale po
vezati, da dosežejo predpisani 
vstopni prag. Tako so se tako 
imenovane skrajne leve skupine, 
od komunistov do zelenih, po
vezale v koalicijo mavrične levi
ce. Demokratska stranka pa je

;
mr

Clemente Mastella

naknadno v svoj okvir sprejela 
Di Pietrovo skupino in Pannello- 
ve radikalce.
Do odkritega razhajanja pa je 
prišlo tudi v desnosredinskem 
taboru. Medtem ko sta se nacio
nalno zavezništvo in Naprej Ita
lija povezala v novo politično 
stranko Ljudstvo svobbode, je 
Casinijeva sredinska UDC ubra
la samostojno pot, kar pomeni 
hud politični udarec za Berlu
sconija.
Bližnje parlam entarne volitve 
bodo nadvse pom em bna 
preizkušnja za novo Demokra
tično stranko in njenega vse
državnega tajnika VValterja Vel- 
tronija, dovčerajšnjega uspešne
ga rimskega župana. Za njegovo 
župansko nasledstvo se bo pote
goval Francesco Rutelli, pod
predsednik Prodijeve vlade in 
privrženec nekdanje Marjetice, 
ki je bil rimski župan še pred Vel-

Povejmo na glas

tronijem. Minuli teden je 
tajnik Veltroni predstavil 
volilni program Demok
ratske stranke za aprilske 
parlamentarne volitve, ki 
vsebuje dvanajst temelj
nih točk. Na področju in
stitucionalnih reform se 
DS zavzema za eno samo 
parlamentarno zbornico s 

470 poslanci in za senat dežel s 
sto člani. Vlada naj bi imela dva
najst ministrstev in skupno z 
vladnimi podtajniki ne več kot 
60 članov. Obsojeni za hude 
prekrške, kot so pedofilija, ma
fija in korupcija, ne bodo mogli 
kandidirati. V prim eru zmage 
DS bo nova vlada znižala davek 
na dohodke fizičnih oseb in z 
zakonom določila m inim alno 
mesečno plačo vsaj tisoč evrov 
za nestalno zaposlene.
_________  Medtem je tudi

Berlusconijeva in 
Finijeva naveza 
pod novim ime
nom Ljudstvo svo
bode objavila svoj 
okvirni volilni pro
gram v desetih 
točkah. Med temi 
je tudi napoved 
odprave davka ICI 
na prvo stanovanje 
in znižanje davčne 
stopnje od se
danjih 44% na 
40%. Povedali smo 
že, da bo Casinije
va UDC nastopila 
samostojno kot 
ena od naslednic 

nekdanje Krščanske demokra
cije. Kot kaže, bo voditelj 
UDEUR Mastella, ki je glavni 
povzročitelj vladne krize, primo
ran nastopiti sam, ker ga niso 
sprejeli v navezo Ljudstva svobo
de. S tem že plačuje svojo nedo
slednost do Prodijeve vlade in le
vosredinske koalicije.
Nadalje je treba volivce spomni
ti, da na aprilskih parlamentar
nih volitvah ne bodo imeli mož
nosti izraziti preferenčni glas 
kakemu kandidatu na izbrani li
sti, kot je to omogočal prejšnji 
volilni zakon. Sestava kandidat
nih list in vrstni red kandidatov 
na le-teh sta povsem prepušče
na vsedržavnim vodstvom 
strank. Kot rečeno, volivci ne 
morejo v ničemer vplivati na iz
volitev tega ali onega kandidata. 
Kljub lepim razglašenim nače
lom o sodelovanju državljanov!

Alojz Tul

Preveč v oblasti ekonomije
V tem  času, ko  vse bolj trdno stoji na 

vratih ekonom ska kriza in  že kaže na
mero, da bo v  naše dom ove tudi vsto
pila, se lahko zavemo, kako sm o odvisni od  

ekonom ije. Odvisni bolj, ko t se nam  to zdi, 
predvsem  pa do tolikšne mere, da to zagoto
vo n i koristno, narobe, tovrstna odvisnost 
našo splošno stisko še povečuje. Gospodarska 
rast se zaustavlja, energija je vse dražja, borze 
doživljajo pretrese in  celo Združene države 
Amerike, za katere bi mislili, da sploh ne m o 
rejo doživeti znakov ekonom ske ogroženosti, 
pričenjajo čutiti svojo ranljivost. M ed drugim  
pada vrednost neprem ičnin, česar gotovo ne  
gre podcenjevati. In bolj ko  se neugodna eko
nom ska situacija stopnjuje, bolj m rzlično se 
oprijemamo ekonom ije ko t naše osrednje in  
daleč največje vrednote in  v  razvitem svetu  
vse bolj pristajamo na reševanje za vsako ce
no. V tem  smislu k o t bi bili vsak dan bolj pre
pričani, da so vojaški posegi, s katerim i naj
prej n ism o  soglašali, nemara res nujni, saj bi 
se sicer naši življenjski pogoji poslabšali še 
usodneje, k o t so se že. Vsekakor sm o se znaš
li v  začaranem krogu, v  katerem gledam o na 
stvari le skozi ekonom ska očala, in  ta krog se 
vrti vse hitreje ter vse bolj pogojuje našo ce
lo tno  miselnost.
Poleg zunanje ekonom ske pa se krepi tudi no 
tranja psihološka stiska. O čitno se slednja  
poostri tedaj, kadar n i m ožnosti ekonom ske
ga napredovanja. Čeprav sm o deležni zares 
visoke življenjske ravni in sm o praktično sre
di izobilja, v  trenutku, ko  n i m ožnosti napre

dovanja, nastopi m učna stiska. To slej ko  prej 
pom eni, da sm o do tolikšne m ere ukleščeni v  
ekonom ske dobrine, da nam  sedanji ugodni 
pogoji ne  zadostujejo, če n im am o  zagotovila 
za še boljše pogoje v  prihodnosti. Kljub tem u  
pa psiholoških stisk ne velja podcenjevati, ker 
so več k o t obremenjujoče, na poseben način 
boleče ter vse bolj razširjene. Po nekaterih  
najnovejših podatkih naj bi npr. v  Italiji zara
di depresije trpela vsaka četrta oseba, govori
m o  torej o m ilijonih in m ilijonih, m ed  kate
rim i se več k o t polovica svoje obolelosti sploh 
ne zaveda in  je zato ne  zdravi. Ob tem več ko t  
toliko ne preseneča ugotovitev, da je tovrst
n ih  in n jim  podobnih  m ejn ih  stisk vse večin  
da zajemajo vse večje število ljudi.
Iz vsega povedanega izhaja, da se vse prem a
lo resnično opredeljujemo za duhovne vred
note in iz njih  črpamo m oči za soočanje z  zu 
nanjim i problemi. Gotovo se duhovnih  vred
n o t zavedamo, vprašanje pa je, koliko  verja
m em o  v  n jihove dobrine, torej v  tisto n jiho
vo moč, ki nas osvobaja prevelike navezano
sti na materialnost. In v  trenutku, ko  so 
m aterialne dobrine vse bolj om ejene, ker  
imajo očitno do njih  pravico tudi revnejši de
li sveta, nam  lahko resnično pomagajo le do
brine duhovne narave: te ne potrebujejo več  
k o t toliko imetja, so resnično srečne, v  ko 
likor imajo, kar je najbolj potrebno, rade de
lijo svoje pridobitve z  drugimi in  zato so reše
ne vseh tistih porabniških odvisnosti, k i nas 
vodijo le v  slepo ulico.

Janez Povše

OKOLJE!

C E SE UMIJEM, 
ONESNAŽIM VODO!

Na dnu...

PRESNETO

CE SE NE UMIJEM, 
ONESNAŽIM ZRAK!

s tržašk im i vern ik i v 
sto ln ic i sv. Justa. Č astnega 
gosta, čigar položaj v 
v zh o d n i Cerkvi bi lahko 
p rim erja li z vlogo, ki jo im a 
papež B enedikt XVI. v 
zahodn i, so v tržaški 
bazilik i sprejeli vsi štirje 
škofje naše dežele in  
koprski škof M etod Pirih. 
B artolom ej I. je bil istega 
dn e  gost tu d i srbske in  
grške pravoslavne skupnosti 
te r Zavoda združenega 
sveta v D evinu.
Redakcijo sm o zaključili v 
ju tran jih  u rah  v torek, 4. 
m arca, se pravi v  tren u tk u , 
ko se je Bartolom ej I. m udil 
na  tržaški un iverzi, kjer m u  
je akadem sko vodstvo 
vseučilišča p ode lilo  častni 
do k to ra t iz p o litičn ih  ved. 
Carigrajski pa tria rh  je na to  
obiskal še G radež in  Oglej, 
kjer se je udeležil 
ekum enskega srečanja.
O tem  bo m o  podrobneje  
poročali v p rih o d n ji številki 
našega tedn ika.

{ {  r ■ Aako
kot 

_L je
Jezus
neločljiv, tako 
m o ra ta  posta ti 
en o  obe naši 
Cerkvi. Čustva 
so nas v  p re te 
klosti razdva
jala in  nas o d 
daljila od Bo
žje volje.
Sam o ljubezen  
nas bo  vodila 
še naprej k 
Bogu in  k 
sku p n em u  
doživljanju  
cerkvenega 
sožitja", je 
dejal carigraj
ski pa tria rh  
Bartolom ej I., ko se je m ed 
svojim  d v odnevn im

obiskom  v  deželi FJK v 
ponedeljek , 3. m arca, srečal
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Dr. Karel Bonutti /  Njegov prostor in čas

Osemdesetletnica 
nekdanjega veleposlanika
Dr. Karla B onuttija se 

tokra t spom injam o v 
zvezi z življenjskim ju

bilejem , ki ga je praznoval 3. 
februarja 2008. M ariborski 
Večer je 17. nov. lani objavil 
dve strani dolg intervju, v ka
terem  je dr. Bonutti označen 
kot "deček furlanskega 
priim ka in trdnega slovenske
ga duha, ki je skusil begunsko 
usodo, se uveljavil tud i v 
tujem  svetu in  se po koncu za
nim ive kariere vrnil dom ov". 
Naš list je o njegovi življenjski 
poti že pisal ob drugih  prilož
nostih , zato je v tem  članku 
sam o nakazana. Čeprav to ni 
ob ičajn i in terv ju , sm o jub i
lanta prosili, da spregovori tu 
di sam.
Nekdanji slovenski veleposla
nik  v Vatikanu (od leta 1998 
do 2002), profesor na Univer
zi v C levelandu, vsestransko 
angažiran ku ltu rn i delavec in 
duša p rem nogih  pobud m ed 
ameriškimi rojaki in zdaj v do
m ovini, se je rodil v Bukovici 
na robu  Vipavske do line n e 
daleč od Gorice. Šolal se je 
najprej v Gorici, tu  m aturiral, 
in  nato na Univerzi v Friburgu 
v Švici, kjer je končal študij 
p o litičn ih  in  ekonom skih  
ved. Iz Švice sta s soprogo Her
m ino  Rijavec odšla v Združe
ne države Amerike in  se nase
lila v Clevelandu. Tu se jima

je rodilo šest otrok. Bonuttije- 
ve vezi z dom ovino  se niso 
nikdar pretrgale. Naj v zvezi s 
tem  navedem o sam o dva pri
mera.
Neprecenljiv je delež doktorja 
Bonuttija pri nastajanju Kato
liškega dom a v Gorici, saj je v 
Clevelandu sprožil in  nadvse 
zavzeto vodil nabiralno akcijo 
za zgraditev goriškega doma. 
Zanjo je pridobil lepo število 
veljavnih slovenskih osebno
sti v zdom stvu in  osnoval p o 
seben am eriški odbor. Vse to 
je op isano  tu d i v zborn iku  
Naš ku lturn i hram  in njegovi 
graditelji (GMD 2007). Od le
ta 1985 je občasno predaval 
na Ekonom ski fakulteti U ni
verze v Ljubljani, predaval pa 
je tudi v Kranju in M ariboru. 
Zdaj živi ob slovensko-italijan- 
ski meji m ed Kostanjevico in 
Panovcem v Sloveniji in  Rafu- 
tom  na tej strani. Kakor je p o 
vedal v om en jenem  in 
tervjuju, se je v rn il v Slove
nijo, ker je zdaj dem okratična 
neodvisna država, čeprav sta z 
ženo daleč od otrok, vnukov 
in  pravnukov, vendar se pogo
sto obiskujejo, kar še krepi 
njihovo slovenstvo, saj so vsi 
tudi slovenski državljani.

Dr. Bonuttiju smo postavili 
tri vprašanja. Prvo se tiče 
škofa Gregorija Rožmana, 
ki ga je dobro poznal in  z

njim  v  ameriški dobi tudi 
sodeloval.

Tako k o t  so se m e d  vo jno  k  
n jem u  zatekali ogroženi Slo
venci vseh barv, tako je  vsa 
begunska skupnost, n e  le 
d uhovn ik i ljubljanske škofije, 
v  n jem  imela edinega človeka, 
k i je  resn ično  pom agal p o  
svojih m očeh in  znanstvih. Za 
nas begunce n i bil le ljubljan
ski škof. V svoji podpori n i de
lal razlike m ed  Štajerci, Koroš
ci, Kranjci in  Primorci. Kot ko 
roški Slovenec se je dobro za
vedal pom ena  obstoja sloven
ske m anjšine  v Italiji. V  naj
težjem  p ovo jnem  času, ko  so 
bili goriški Slovenci, poveza
n i s Cerkvijo, prepuščeni sa
m im  sebi, brez finančne p o d 
pore, so v  ško fu  R ožm anu  
im eli iskrenega prijatelja in  
podpornika. Akcijo za gradnjo 
Katoliškega dom a v  Gorici le
ta 1952 n i le podprl s tem, da 
je sprejel pokrovite ljstvo  na
biralne akcije v  A m eriki in  
sam fin a n čn o  pom agal, am 
pak je p o  končani uspešni ak
ciji, ko  je  šlo za odplačevanje 
kratkoročnega posojila, sam  
poskrbel za m ašne intencije, s 
katerim i so goriški duhovn ik i 
odplačevali obstoječi dolg. 

Naš jubilant se zadnja leta 
veliko ukvarja z ustanovit
vijo evropske univerze v  go- 
riškem prostoru. S to svojo

zam islijo je seznanil po
m em bne posam eznike in  
ustanove na slovenski in na 
italijanski strani, od civil
n ih  do cerkvenih. Leta 
2004 se je ob vstopu Slove
nije v  Evropsko unijo o tem  
v  Gorici pogovarjal tudi s 
takratnim predsednikom  
kom isije Romanom Pro
dijem.

M islim , da v  Evropski uniji n i 
regije, ki bi bila toliko trpela 
zaradi g ro zo t p rve  sve tovne  
vojne, fašističnega raznarodo
vanja, m edvojnega in  p o vo j
nega trpljenja vsa leta, ko  je  
Goriška postala m e jn ik  m e d  
ko m u n is tičn im  vzh o d o m  in  
dem okratičnim  zahodom . Za
to se m i zdi prim erno, da vod
stvo  Evropske unije n u d i tej 
deželi p o seb n o  pozornost. 
D aljnoročno je  obsto j Evro
pske  unije odvisen od "evro
peizacije  m ise lnosti" , k i na  
eni strani pospešuje narodno
stne značilnosti, istočasno pa  
vcepi v  šo lskih  program ih

n u jn o s t pospeševanja sku 
p n ih  vrednot in  splošnih go
spodarskih, p o litičn ih  in  so
cialnih ciljev. N ikjer drugje v  
Evropi se n e  stika to liko  n a 
rodnosti k o t  v  tej deželi s slo
vanskim , la tin sk im  in  ger
m a n sk im  zaledjem . Zato je  
goriško okolje idealno za em 
pirično razglabljanje in  izved
bo pedagoških programov, ki 
pospešujejo evropsko združe
valno miselnost. Goriška nudi 
ko nkretne  pogoje za ustano
v itev  m ednarodne  univerze  
Evropske unije na m eji m ed  
Gorico in  N ovo Gorico, s pro 
grami, k i bi pospeševali 
združitev raznoličnih e lem en
to v  evropskih  narodnosti: 
m ultiku lturnosti, verstev (od 
protestantske, pravoslavne in  
katoliške teologije do m u sli
manskega verstva), zgodovine  
evropskih narodov itd. Sedaj, 
ko  so odpadle državne meje, 
dajejo naravni pogoji goriške
ga okolja m ožn o st novega raz
maha, k i n i bil m o g o č  vse od

rim sk ih  časov. S to p o b u d o  
lahko dežela, k i je bila v pre
teklosti središče n e n e h n ih  
ko n flik to v , postane  središče 
p o vezova ln ih  naporov evro
pske  skupnosti.

Ker smo v  teh dneh ob Dr
novškovi smrti veliko brali 
in slišali o tem velikem slo
venskem državniku, smo za 
nekaj m isli o njem prosili 
tudi dr. Bonuttija.

O p o ko jnem  predsedniku  Dr
novšku  je bilo že veliko napi
sanega. Rekel bi skoraj, da n i  
kaj dodati. In vendar je  bil, 
kolikor m i je  znano, spregle
dan eden od njegovih  važnih  
posegov v  večletno nerešeno  
vprašanje in  zavlačevanje  
podpisa pravnega sporazuma  
m e d  Svetim  sedežem  in  Slo
venijo. Brez njegovega posega 
bi sporazum čakal še leta. Ko 
je prišel zadnjična uradni obi
sk  v  Vatikan, n i izrazil želje, 
da bi se srečal s papežem  Jane
zom  Pavlom II., češ da je  bilo  
že veliko avdienc slovenskih  
p red sta vn iko v  s sv. očetom , 
za to  n i žele l obrem enjevati 
bolnega papeža. Zadovoljil se 
je  s srečanjem  s takratnim  
državnim  ta jn ikom  Svetega 
sedeža, kardinalom Sodanom. 
Zahrbtna bolezen ga je  sčaso
m a privedla  do spoznanja o 
m in ljivo s ti človeškega  
življenja in  nesm rtn o sti člo
veškega duha. Zato so m u  bili 
zadnja leta odveč slovesni na
stop i in  priznanja. K ot je 
rekel, je  to, kar bogati 
življenje na zemlji, skrb in  p o 
m o č  do ljudi v  stiski. 
Slavljencu hvala za njegovo 
pričevanje in  naše iskrene če
stitke!

LB

Dejstva, interpretacije, zlorabe

Eksodus in fojbe
Različni valovi, vzroki in okolišči
ne odhoda Italijanov iz Istre in 
Kvamerja
Prvi val odhoda okrog 250.000 
Italijanov iz nekdanje Julijske 
krajine se je npr. zgodil po zlo
mu fašistične Italije (1943), ko 
je čez noč, še preden bi se začel 
kak pregon, zbežala večina 
kompromitiranih novodošlih 
italijanskih oblastnikov in dru
gih uslužbencev z družinami 
vred, kot npr. financarji, kara
binjerji, lokalni upravitelji, 
fašistični veljaki, učiteljstvo, 
poštni in železniški uslužben
ci idr. Vseh teh naj bi se v dvaj
setih letih fašizma nabralo za 
okrog 100.000, a jih ne bi mo
gli šteti za begunce, ker so se 
večinoma vrnili tja, od koder 
so prišli. Istega leta (1943) so 
Nemci, po silovitem anglo- 
ameriškem bombardiranju Za
dra, ki je mesto skoraj zravna
lo z zemljo, prepeljali glavni
no preživelih (več tisoč ljudi) v 
Italijo. Tudi teh migrantov ni
so pregnale nove jugoslovanske 
oblasti, ker jih pač takrat še ni bi
lo, in so tedaj Zadar upravljali 
Nemci.
Ob koncu vojne so Reko in druge 
kraje, v strahu pred maščevanjem 
zmagovalcev kot tudi pred komu
nizmom, od katerega si niso obe
tali nič dobrega, začeli zapuščati 
premožnejši sloji. Ko je postajalo 
jasno, da bo pariška mirovna 
konferenca Reko med prvimi pre
pustila Jugoslaviji, je pospešek ek
sodusu iz mesta dodala še Italija, 
ko je prek CLN (Comitato di libe- 
razione nazionale) dne 22.9.1945 
delila po mestu poziv, "naj vsi 
skupaj zapustijo mesto, potem ko 
bo konferenca za mir proglasila 
svojo odločitev (o priključitvi 
Reke k Jugoslaviji) za dokončno. 
Z našim odhodom, meščani, bo 
problem Reke ostal nerešen in na 
dnevnem redu" (!!). V duhu reka

"za nami potop", ki naj bi diplo
mate v Parizu streznil pri na
daljnjem risanju meja v Istri, je 
tako Italija, očitno, tudi za ceno 
tragičnega eksodusa, cinično za

sledovala svoje ozemeljske cilje.
V strahu pred ponovitvijo zloma, 
ki ga je z eksodusom doživela 
Reka, so nato jugoslovanske obla
sti uvedle več ukrepov, da bi se to 
ne ponovilo tudi drugje v Istri 
(sprejetje odloka o zaplembi pre
moženja odhajajočih, omeje
vanje pravice do optiranja na pre
bivalce italijanskega porekla idr.). 
Ko pa je potem (1947/1948) po
stajalo jasno, da bo Jugoslaviji 
pripadel tudi Pulj, ki je bil dotlej 
pod anglo-ameriško upravo, se je 
zgodba ponovila in v roku slabe
ga leta je mesto zapustilo več kot 
30.000 ljudi. Italija, ki je dotlej 
opogumljala Puljčane, naj vz
trajajo, je ob zapečatenju usode 
mesta prek časopisa Arena di Po
la spet nagovarjala ljudi, "naj naš 
ponosni delovni človek zapusti 
mesto, če bi to zagotovo pripadlo 
Jugoslaviji, in da bo našel go

stoljubje in delo v Italiji, kjer bo 
vlada nudila vso možno pomoč 
tem širokogrudnim sinovom, ki 
odhajajo raje v pregnanstvo, kotv 
suženjstvo in raznarodovanje". 
(Novi glas, 2. 4.1999). Nato se je 
kuga odhajanja selila v notranjo
st Istre, da bi se sredi 50. let v po
dobnih okoliščinah končala v 
Coni B STO.
Nekaj pojasnil in interpretacij 
prikazanih dogodkov

Ob očitnem dejstvu, da 
je bil eksodus zelo 
kompleksen pojav, 
velja na prvem mestu 
spomniti, da je večina 
istrskih migrantov na 
podlagi mednarodnih 
sporazumov lahko izbi
rala eno ali drugo 
državljanstvo, da so 
imeli leto do dve časa 
za odločitev, da so 
lahko svoje nepremič
no premoženje pred 
odhodom prodali, pre
mično pa vzeli s seboj, 
pa da je eksodus trajal 
polnih deset let. To pa 
je povsem nekaj druge
ga, kot je bil kruti izgon 
okrog 12.000.000 
Nemcev iz Vzhodne 
Evrope, s katerim se Ita

lijani tako radi primerjajo. Nem
ci so bili namreč čez noč oropani 
tako državljanskih pravic kot tudi 
svojega nepremičnega in 
premičnega premoženja in 
v slabem letu dobesedno 
izgnani s svojih domov ter 
kot živina v neskončnih 
transportih prepeljani na 
zahod. Drugič je treba 
priznati, da je ob koncu 
vojne vsepovsod prihajalo 
do težkih obračunov za 
medvojno dogajanje ter za 
prestano gorje (Dresden, 
Hirošima, Nagasaki, 
množični poboji v Milanu 
in okolici idr.), v nekdanji 
Julijski krajini pa tudi za 
prestano gorje pod fašiz
mom. Pri nas pa je bil to 
hkrati čas primitivnega in 
krutega "vojnega komu
nizma", ki mu na poti do

nj egovih ciljev ni bilo nič več sve
to, niti človeško življenje, ki pa je 
bil tak za vse, ne samo za Italija
ne. Končno so jugoslovanske 
oblasti v okviru teh obračunov s 
povojnimi poboji mnogo huje 
udarile po lastnem ljudstvu kot 
pa po Italijanih in je zato pred nji
mi bežalo tudi na desettisoče Slo
vencev, Hrvatov, Srbov idr. Ven
dar je bil tudi fašizem, zlasti za 
Slovence in Hrvate, prav tako 
krut, pa smo ob nečloveških na
porih vzdržali na svoji zemlji pol
ni dve desetletji. Če bi tudi raz
seljeni Italijani zmogli potrpeti 
vsaj nekaj let, da bi se razmere 
umirile, in če bi jih pri tem Italija 
ne begala s svojimi vabljivimi po
zivi, bi verjetno morali danes 
marsikje na obali kupovati ka
pučino po italijansko. Tretjič opo
zarja prof. dr. J. Pirjevec (Primor
ski dnevnik, 15.6.2000), da ita
lijanske enklave na vzhodni oba
li Jadrana v svoji zaverovanosti v 
lastno večvrednost niso bile dora
sle izzivom, ki jih je predstavljal 
preporod slovenskega in hrvaške
ga naroda, ter so to svojo vzviše
no držo prenašale naprej na nove 
rodove in tako zamudile prilož
nost za pameten dialog s sosedi. 
Med redkimi Italijani, ki so zmo
gli dovolj samokritičnosti, je bil 
npr. pesnik Biagio Marin, ki si je 
upal zapisati (Primorska srečanja, 
152/93), da je prišlo do eksodusa

tudi zaradi tega, ker naj bi se 
mnogi Italijani "uprli, da bi po
stali sužnji tistih, ki so bili vedno 
sužnji po imenu, definiciji in 
funkciji". Mnogim pričevalcem 
tega časa nam namreč še danes 
odzvanja v ušesih takratni slogan 
"mai sotto i sciavi” (nikoli pod 
sužnji). Ob navedenih dejstvih 
tako vzrokov eksodusa ne bo mo
goče reducirati zgolj na etnično 
čiščenje, kot to prizadevno po
skušajo storiti Italijani, s predsed
nikom Giorgiom Napolitanom 
na čelu. Kot je tudi razumljivo, da 
so jugoslovanske oblasti, po pr
vih iskrenih in ostrih ukrepih, da 
bi eksodus zavrle, popustile ter ga 
niso več ovirale in se je tako kon
fliktni problem večnarodnostne 
poselitve oz. pripadnosti Istre in 
Kvarnerja, ki ga je fašizem zaostril 
do skrajnosti, ob nehoteni in ne
nadejani pomoči Italije, reševal 
sam od sebe.
"Operacija fojbe" ali kako se je 
krvnik prelevil v žrtev
Na podlagi določb pariške mirov
ne pogodbe je Italija po drugi sve
tovni vojni ustanovila lastno ko
misijo, ki naj bi njene vojne 
zločince postavila pred sodišče. 
Deloma po zaslugi medvojnega 
prestopa Italije na zavezniško 
stran in deloma zaradi napetosti 
hladne vojne je preiskava, ob 
spretnih manevrih italijanske di
plomacije, ugasnila sama po sebi

in tako nihče od osumljencev ni 
bil postavljen pred italijanska so
dišča. Nasprotno, Farnesina naj 
bi komisiji že zgodaj svetovala, da 
naj ob preiskavi fašističnih zloči
nov zbira tudi dokazni material 
o izvršenih zločinih zmagoval
cev, zlasti Jugoslavije. Tako je 
počasi prišlo do preobrata in je 
Italija namesto obsodbe fašistič
nih zločinov pohitela najprej s 
povojnimi procesi proti pripad
nikom lastnega odporniškega gi
banja, zlasti tistim na področju 
Julijske krajine, ki so bili osumlje
ni vojnih zločinov, na kar je ita
lijansko tožilstvo začelo svojo ve
liko medijsko in sodno ofenzivo 
proti slovenskim in hrvaškim pri
padnikom partizanskih enot, ki 
se je še posebej razmahnila ob 
razpadu Jugoslavije. Nekako v 
duhu sporočila iz basni, v kateri 
osel obrca mrtvega leva. Ne glede 
na to, da sodni del te ofenzive še 
ni dal kakih otipljivih rezultatov, 
je kot celota dosegla svoj cilj. Ita
lijanski javnosti so bili v veliki 
meri oprani možgani ter ji je bil 
vsiljen "desni model sprave" ob 
vznožju predvsem dveh spome
nikov kot simbolov trpljenja, in 
sicer trpljenja pod nacizmom 
(Rižarna) in slovanskim komu
nizmom (bazoviška Fojba). Na 
Rab, Gramozno jamo, pobite tal
ce in požgane vasi v Brkinih ter 
druge mučenike fašizma pa so 

tvorci te sprave pozabili. 
To je razvidno tudi iz 
dejstva, da do danes no
ben visoki predstavnik 
Italije ni čutil potrebe, 
da bi se tem žrtvam pok
lonil. Hrvaška je na tako 
držo ob več priložno
stih, tudi ob zadnjih 
spornih izjavah Napoli- 
tana, vsaj malo zaropo
tala, Slovenija pa niti te
ga ni zmogla. Čeprav te
ga vala ne bi mogla usta
viti, bi morala najmanj 
dvigniti svoj glas, ker bo 
sicer s svojim molkom 
sokriva za to falsifikacijo 
in posledice, ki bodo iz 
nje sledile.

Milan Gregorič

mTmr.1
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Nagovor pri sv. maši za pokojnega dr. Janeza Drnovška

Tudi kot državnik je v ospredje 
postavljal duhovnost

Spoštovani gospodje m ini
stri, člani Državnega zbora, 
člani diplomatskega zbora, 

ekscelence veleposlaniki, drugi 
predstavniki politič
nega in javnega 
življenja, dragi so- 
bratje, drage sestre in 
dragi bratje.
Ob našem bogosluž
nem  evharističnem 
srečanju za rajnega 
nekdanjega predsed
nika Janeza Drnovška 
smo pravkar prisluh
nili znamenitemu Je
zusovemu govoru na 
gori, kjer se Jezus 
predstavlja kot novi 
Mojzes, novi zakono
dajalec z Božje gore, 
vendar zakonodajalec 
v čisto posebnem, 
svojskem pomenu be
sede. Blagri niso ukazi 
ali zapovedi, ampak 
oznanjajo nove vred
note. Vrednote, ki člo
veka bolj osrečujejo 
kakor tisto, kar je v na
sprotju z njimi. Ti bla
gri temeljijo na svoje
vrstnem, na Božjem 
pogledu na človeka in njegovo 
srečo. Kdor na človeka gleda tako 
kakor Jezus, ve, da prave in trajne 
sreče ne zagotavljajo finančna in 
gospodarska uspešnost, izvajanje 
oblasti ali telesno ugodje. To so 
sicer do neke mere lahko tudi

umestna in legitimna človekova 
pričakovanja in stremljenja, ven
dar se obrnejo proti človeku v hi
pu, ko jih postavi na najvišje me

sto in ne vidi več čez nje ali onk
raj njih. Ko nam  posvetne in 
gmotne dobrine ali oblastni pre
stiž zastrejo vsa obzorja, tako da 
ne vidimo več ne sebe ne sočlo
veka in ne Boga, ampak samo še 
denar, oblast ali užitek, se spre

menijo v našo nesrečo.
Rajni gospod predsednik je še po
sebej v zadnjem obdobju svojega 
življenja jasno uvidel to človeko

vo past in je nanjo 
tudi opozarjal z be
sedo in dejanji. Zato 
ni bil samo politik, 
bil je državnik, ki ne 
misli samo na uspeh 
stranke, ampak na 
prihodnost in vse
stransko blaginjo 
vse države in vseh 
njenih prebivalcev. 
Bil je zagovornik 
takega člo
vekoljubja, ki
duhovnosti ne igno
rira, ne podcenjuje 
in ne izključuje, am
pak jo postavlja v 
ospredje človekove
ga zanimanja in po
zornosti. S tem je šel 
seveda onstran tiste
ga, kar se je pričako
valo od njega kot 
državnika. Od 
državnika navadno 
pričakujejo delo
vanje, ki poteka na 
področjih, za katera 

je pristojna država. Toda pristoj
nosti države so omejene predv
sem na posvetno področje bla
ginje in uspešnosti. A uspešna in 
osrečujoča politična skupnost je 
možna, če njeni člani gojijo tudi 
duhovnost in moralne vrednote.

Teh pa država s 
sredstvi, ki jih 
ima na voljo kot 
država, ne more 
zagotavljati. Zato 
je tako pomemb
no, da so v državi 
poleg oblastnih 
ustanov in gospo
darskih podjetij 

navzoče in da naravnost cvetijo 
tudi duhovne sile, ki s svojo vz
gojno in kulturno dejavnostjo 
zagotavljajo močno navzočnost 
in izžarevanje duhovnih in mo
ralnih vrednot. Med njimi 
Cerkev gotovo ni na zadnjem 
mestu.

Verjetno je to razlog, zakaj si je 
pokojni predsednik kot predsed
nik vlade in nato kot predsednik 
države tako odločno prizadeval, 
da bi končno prerasli stara na
sprotja, zamere in predsodke, in 
bi tudi pri nas katoliška Cerkev 
živela in delovala 
tako samoumevno in 
brez ovir, kakor je to 
običaj v vseh evro
pskih državah, kate
rim bi radi bili po
dobni. Drnovškov 
načrt razvoja Slove
nije, s katerim bi naša 
politična skupnost 
postala sprejemljiva 
za članstvo v evro
pskih povezavah, je 
vključeval norm ali
zacijo položaja kato
liške Cerkve. S tega 
vidika razumemo, 
zakaj se moramo rav
no njemu v največji 
meri zahvaliti, da je 
Slovenija leta 2001 
sklenila svoj prvi 
mednarodni spora
zum s Svetim se

dežem o položaju Cerkve pri nas.

Kar je bilo tako globoko pre
pričanje rajnega predsednika, 
prepričanje o nepogrešljivosti in 
prvenstvu duhovnosti in moral
nosti v človekovem življenju, je 
Jezus izrazil, ko je ponovil 
duhovno izkušnjo Stare zaveze: 
"Človek ne živi samo od kruha, 
ampak od vsake besede, ki pride 
iz Božjih ust". Blagri, ki smo jim 
prisluhnili, to vodilno misel še 
podkrepijo in pokažejo na vse 
njene razsežnosti. Jezus blagruje 
človeka, ki se je pripravljen zelo 
radikalno odpovedati posvetni 
uspešnosti, kajti ta zelo rada po
tegne za seboj postopke, ki so v 
nasprotju z duhovnim dostojan
stvom človeške osebe. In vendar 
je dostojanstvo človeške osebe te
meljna duhovna in moralna 
vrednota, ki je zapisana kot takš
na tudi v evropski ustavni oziro
ma po novem reformni pogod

bi. Zato je kot temeljna vrednota 
lahko naše stičišče, naš skupni 
imenovalec in naš skupni cilj, 
kljub pluralizmu nazorov, ki nas 
zaznamujejo. S svojimi blagri pa 
Jezus pokaže, kako daleč človeka 
popelje prvenstvo duhovnosti, če 
to prvenstvo vzamemo zares, in 
h kako alternativnemu življenju 
lahko ta zvestoba duhovnosti vo
di človeka. Še več, kakor opozarja 
Jezus v svojih zadnjih blagrih, 
lahko ga pripelje tudi do nerazu
mevanja in celo preganjanja. 
Dolgoletni boj z nepremagljivo 
boleznijo je pokojnega predsed
nika pripeljal do intenzivnega 
razmišljanja o smislu življenja. Ta 
mejna situacija -  in vsaka bole
zen, posebno še neozdravljiva, je 
mejna situacija par excellence - 
mu je omogočila, da je še bolj 
uvidel potrebo po jasni zavesti o 
tem, kaj je lahko in kaj ne zadnji 
cilj našega življenja. To vsekakor 
ni oblast zaradi oblasti. Nosilci 

oblasti so nosilci odgovornosti 
za skupno blaginjo, za bla
ginjo in srečo vseh članov po
litične skupnosti. V tem je po
slanstvo oblasti, ne pa prevla
da ene ideologije ali nazora 
nad drugimi. To je državniška 
drža, ki zagotavlja tudi mirno 
in spoštljivo sožitje in sodelo
vanje na vseh ravneh.
Jezus pravi: "Blagor tistim ..." 
Hoče reči: srečni so ali srečni 
bodo. Za ta blagor ali to srečo, 
ki jo obljublja Jezus tistim, ki 
so postavili duhovnost in 
vrednote Božjega kraljestva na 
prvo mesto v svojem življenju, 
molimo nocoj in prosimo Go
spoda, naj jo podeli tudi rajne
mu predsedniku. Amen.

msgr. dr. Anton Stres 
celjski škof in podpredsednik 

Slovenske škofovske 
konference

id e n tite to  Slovencev, " tem 
več je to  tu d i p riložnost, da 
lik in  delo Prim oža Trubarja 
osvetli tud i katoliška Cerkev 
pri nas". Uran je ob tem  n a 
povedal tud i poseben  sim po
zij, ki bo posvečen Trubarje
vem u letu.
Ob koncu srečanja se je p red

sednik  zavzel še za to, da se 
d ialog  v tej ob lik i nadalju je 
tu d i v p rihodnje , saj je, kot je 
dejal, sodelovanje m ed drža
vo in  katoliško Cerkvijo p o 
m em bno  za razvoj naše druž
be. Poudaril je tu d i po trebo  
po d ia logu  o p ra k tič n ih  
v p rašan jih , s k a te rim i se

srečuje Cerkev v Sloveniji. 
Srečanja so se ude lež ili vsi 
škofje o rd inariji in  nekateri 
pom ožn i škofje. Udeležiti se 
ga n ista m ogla le ljubljanski 
pom ožn i škof A nton Jam nik  
in  koprski pom ožn i škof Jurij 
Bizjak.

STA

Ob 15-letnici Slovenske škofovske konference

Na srečanju Turka s škofi 
v središču vloga Cerkve

Predsednik  države D ani
lo Tiirk se je ob 15-let
n ici de lovan ja  S loven

ske škofovske konference  
srečal s slovensk im i škofi. 
G lavna tem a je bila vloga ka
to liške Cerkve n a  S loven
skem. Kot so sporočili iz u ra 
da p redsedn ika , je Tiirk na 
srečan ju  izpostav il v logo  
Cerkve pri o h ra n ja n ju  e tič 
n ih  v red n o t, n ad šk o f U ran 
pa je spregovoril o p o m en u  
družine.
Kot je poudaril Tiirk, je nače
lo ločenosti Cerkve od  drža
ve, ki je zapisano v slovenski 
ustavi, osnova za o d p rt d ia
log m ed njim a. V času h itre 
ga razvoja slovenske d ružbe 
se po p redsedn ikovem  
m n en ju  katoliška Cerkev o d 

ziva na m noge družbene pro
blem e, posebej pa je d rago
cena vloga Cerkve kot in sti
tucije civilne d ružbe pri o h 
ran jan ju  in  spoštovanju  etič
n ih  v red n o t. "P oznavanje 
različnih ver in  verstev je že v 
procesu izobraževanja lahko 
do b ra  osnova za n u jn o  p o 
tre b n o  koh ez iv n o st v  d ru ž 
b i”, je dejal Tiirk.
Predsednik Slovenske škofov
ske konference, ljub ljansk i 
nadškof in  m e tro p o lit Alojz 
Uran, se je p redsedniku  zah
valil za povabilo  in  dejal, da 
sta d ruž ina  in  izobraževalni 
proces tem elj za oblikovanje 
v re d n o t p o sam ezn ik a  in  
družbe. "Cerkev vidi pri tem  
p o m e m b n o  v lo g o ”, je p o u 
daril. D odal je, da je u č e n 

cem  p rav ilom a 
om ogočeno  ob i
skovanje ve
rouka, k ljub  te 
m u da ne poteka 
v  okviru  šolskih 
program ov. 
Koprski škof M e

tod Pirih je izpostavil določe
ne  p rim ere  d o b re 
ga sodelovan ja  
m ed  C erkvijo in  
lokaln im i sk u p n o 
stm i pri o b nov i 
sakraln ih  objektov.
H krati je opozo ril 
n a  zm anjševan je  
števila o tro k  v 
nekaterih  krajih  in  
n a  sp rem en jen o  
dem ografsko  p o 
dobo  podeželja.
Tiirk je izpostav il 
tu d i p o m e n  T ru
barjevega leta. Z 
n jim  po njegovem  
ne  le dokazu jem o 
večsto le tn o  in te 
lek tu a ln o  ded išč i
n o  in  n a c io n a ln o

5. POSTNA-TIHA-NEDELJA

Ezk 37, 12-14; Ps 130; Rim 8, 8-11; Jn 11, 1-45

Prerok Ezekijel govori Izraelcem v babilonskem 
izgnanstvu. Babilonci so porušili slavni Salomo
nov tempelj, tudi mesto Jeruzalem in vse, kar se 
je dalo razrušiti. Mlade judovske vojake so pok
lali, starejše moške, ženske in otroke pa so od
peljali v babilonsko deželo. Tu so životarili in so 
se počutili kakor mrtveci v grobovih. Oropani 
so bili svobode, v tujini so živeli brez upanja na 
svobodo. Prerok jih primerja živim zakopanim. 
Toda Bog jim obljubi rešitev. Poklical jih bo in 
popeljal nazaj v Judejo. Poklical jih bo iz gro
bov, kar bi dalo misliti na vstajenje od mrtvih. 
Toda tu govori o osvoboditvi iz suženjstva v Ba
bilonu. Saj moramo že sedaj živeti dostojanstvo 
človeka. Ne bi smeli živeti kot sužnji, zaprti v 
podzemlju. Biti moramo za življenje in ljube
zen. Ne sme se uveljaviti kultura smrti. Dolžni 
smo se zavzeti za človeka vredno življenje, ker 
je človek ustvarjen po Božji podobi. Zaveti m o

ra sveti Božji Duh, ki vse oživlja. In Bog je m o
gočen in vsemogočen. Zato nam govori: “Glej, 
odprem vaše grobove in vas, svoje ljudstvo, iz
peljem iz vaših grobov in vas privedem v Izrae
lovo deželo. Tedaj spoznate, da sem jaz Gospod, 
ko odprem vaše grobove, in vas, svoje ljudstvo, 
vzdignem iz vaših grobov. Dam svojega duha v  
vas, da oživite in vas spet naselim v vaši deželi. 
Tedaj spoznate, da sem jaz, Gospod, to rekel in 
izpolnil, govori Gospod Bog" (Ezk 37,14). 
Grobovi ne pomenijo samo telesne smrti, pač 
pa tudi in predvsem moralno zlo, ki je krivo 
duhovne in telesne smrti in ki tudi danes suve
reno kraljuje nad ljudmi, začenši z  izvirnim  
grehom, z  uporom Bogu. Bog pa kljub vsemu 
išče človeka in kliče “Človek - Adam, kje si? " (1 
Mz 3, 9) - saj je vedno zvest dani besedi in lju
bezni in življenju (2 Tim 2, 13).
Psalmist nas vabikmolitvi “izglobine", od tam, 
kjer smo najbolj ranljivi in v  srcu svoje biti. Sem 
je prišel Jezus ko t človek, ujet v krhko "meso", 
a s tako močjo, ki more izničiti grobove naših 
krivd in grehov. Zato mora biti naše zaupanje v  
Boga brezmejno: “Upam v Gospoda, moja duša 
upa, čakam na njegovo besedo, moja duša čaka

na Gospoda, bolj kakor stražarji na jutro. Izrael, 
pričakuj Gospoda! Zakaj pri Gospodu je dobro
ta, pri njem je obilje rešitve. On bo rešil Izrael 
vseh njegovih krivd" (Ps 130,1-8).
Apostol Pavel nas v  znamenitem  osmem po
glavju pisma Rimljanom vabi, naj živim o po  
Svetem Duhu in ne po mesu.
Kristus nas je namreč osvobodil postave greha 
in smrti. Bog je poslal Sina v  podobi grešnega 
mesa, da bi premagal greh, je obsodil greh v m e
su. Meseno mišljenje je namreč smrt, pribije, 
duhovno mišljenje pa je življenje in mir. Mese
no mišljenje je sovraštvo do Boga, je smrt. 
Današnji evangelij poroča o čudežni oživitvi La
zarja, Jezusovega prijatelja, iz Betanije, kjer je 
Jezusu ponudil zatočišče skupaj s sestrama, Mar
to in Marijo, ko je hodil okrog in je oznanjal 
Božje kraljestvo.
Čudež je Jezus naredil zato, da bi ljudje verova
li.
Ves postni čas nas osredotoča na Jezusa, na Bo
ga, ki nas ljubi tako, da za nas umre. Evangelij 
ga prikaže, kako Jezus roma v  Jeruzalem, v  smrt.
V Betaniji pokliče nazaj v življenje Lazarja, če
prav bo m ož moral zopet umreti. Bog ljubi

namreč življenje, ki je eno samo, tu in v večno
sti. Judje pa sklenejo Jezusa umoriti zaradi La
zarja in zato, ker uživa preveč in vedno več nak
lonjenosti m ed ljudstvom. Obuditev Lazarja pa 
je izreden čudež z izrednim odmevom.
V evangeliju se vse vrti okrog Jezusa, Lazar ne 
črhne besede.
Končno pa Jezus izjavi, da je vstajenje in 
življenje (Jn 11, 25). Je poosebljeno vstajenje. 
Vnaprej doživlja vstajenjem večno življenje. Fi
zično življenje je nekaj neprecenljivega, saj nas 
obvaruje pred večnim pogubljenjem.
Jezus daje večno življenje že zdaj, kajti vsakdo, 
ki je združen z Jezusom po veri, ima že večno 
življenje.
Proti koncu svojega fizičnega življenja Jezus glo
blje razodene svoje in Očetovo veličastvo - sla
vo. V Kani Galilejski ob spremenitvi vode v vi
no je tudi zasijalo njegovo veličastvo na prošnjo 
matere Marije. Močneje zasije ob obuditvi La
zarja, na križu pa je, čeprav zakrito v umiranje 
in smrt, kot razodetje skrivnostne križane Božje 
ljubezni, ki je hotela dokazati, da nas vse brez
mejno ljubi, tja do smrti na križu.
Zato se ji popolnoma zaupamo.
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Kristjani v družbi, kjer ni nič stalnega, 
razen tega, da je vse nestalno!

V zadnjih dveh letih je 300 italijanskih deklet vstopilo v klavzuro

Utrip starih in novih redovnih 
skupnosti ter čar klavzure

Foto rkc.si

Sveti oče Benedikt XVI. se 
je nedavno srečal s pred
stojniki redov in  družb 

posvečenega življenja, da bi z 
njim i razglabljal o nekaterih  
aktualnih vidikih posvečenega 
življenja. Vsem je na dlani, da 
postaja v sodobni in  globa- 
lizirani družbi vse težje ozna
njati in pričati evangelij. Pro
ces sekularizacije v sodobni 
kulturi ne prizanaša n iti ver
skih redovom . In vendar ne 
sm em o obupati, je povedal pa
pež Ratzinger, kajti tud i v 
takem okolju prihajajo na dan 
znam enja prebujenja, ki vzbu
jajo "tolažilno upanje". Sveti 
D uh m očno veje povsod v 
Cerkvi in prebuja zavzetost za 
zvestobo bodisi v zgodovin
skih redovnih skupnostih bod
isi v novih oblikah posvečene
ga življenja, pač v skladu s 
po trebam i časa. Te nove 
izkušnje, je dodal sveti oče, oz
načuje želja po korenitem  
evangeljskem uboštvu, po 
zvesti ljubezni do Cerkve, po 
velikodušni p redanosti do 
bližnjega v potrebi s posebno 
pozornostjo  do tistih  oblik 
duhovne revščine, ki na 
poseben način  označujejo 
današnji čas.
M arsikatera zgodovinska re
dovna skupnost z dolgo tradi
cijo doživlja hudo krizo zaradi 
staranja njenih  članov in  zara
di bolj ali manj poudarjenega 
osipa novih poklicev. Ponekod 
se tudi pojavlja, je še povedal 
papež, duhovna in karizmatič
na utrujenost. Kljub tej krizi, ki 
povzroča resno zaskrbljenost 
in  ki ji je treba gledati s pogu
m om  in resnico v obraz, je v 
tem  trenutku pom em bno up 
oštevati spodbudne znake

V  naravi človeka je, da se 
m u  toži p o  dobrih, star
ih  časih.

Kako boleče je lahko slovo od  
preteklosti, se te dni kaže v  Sr
biji, ki izgublja Kosovo - pokra
jino, k i je  bila z  zgodovinskega  
vidika zanjo ena najpom em b
nejših. Tudi v  Sloveniji se do
gajajo prem iki, k i kažejo na 
oddaljevanje od preteklosti. 
M ed znam enja  takšnih  
p rem iko v  sodijo n e 
davne policijske
preiskave v  krogih naj
m očnejših  gospo
darstvenikov. Za nekaj 
sam oumevnega je velja
lo, da država na tem p o 
dročju ne  m ore n ič  
doseči, bodisi ker to ne  
bi bilo v  n jenem  intere
su bodisi ker bi bila za to 
prešibka. Zadnji dogod
k i kažejo nasprotno: da 
država v  tem  pogledu ni 
nem očna in ima interes 
do tega, da bi bila 
pravno in socialno prav
ična država. Res je, da 
nekateri prem ieru Janši 
očitajo, da poskuša na 
takšen način izboljševati 
svoj politični ugled. Še bolj res 
pa je  to: če si svoj po litičn i 
ugled dviguje na takšen način, 
siga dviguje upravičeno. S tem  
je  država naredila korak  
naprej: upa si odločati o tem, o 
čemer je dolžna odločati; upa 
si brezkom prom isno uveljavl
jati zakon ne  glede na osebo; 
upa si stopiti na tla, ki so spolz
ka in lahko na njih  tudi spo-

oživljanja in  
novih  začetkov, 
predvsem ko gre 
za skupnosti, ki 
se zavestno 
vračajo h  koreni
nam , da bi živele 
po izvirnem  
du h u  ustanov i
telja redovne 
skupnosti. V veli
ki večini zadnjih 
generalnih 
kapitljev re
dovnih skupnos
ti je bila ena 
glavnih tem  prav 
ponovno odkrit
je ustanovite l
jeve karizme, ki naj bi jo re
dovnice in  redovniki spet os
vojili, na novo zaživeli in  
utelešali na nov način v sedan
jem  času. "Ponovno odkritje 
izvornega duha", je sklenil 
Benedikt XVI., "je om ogočilo 
marsikateri skupnosti nov obe
taven asketski, apostolski in 
misijonski zagon". Po tej poti 
je zato treba nadaljevati in 
"m oliti Gospoda, naj v polnos
ti sklene delo, ki ga je začel". 
Ob tej novici še krajši oseben 
komentar. Sredstva družbene
ga obveščanja so res neverjeten 
dosežek in dejavnik družbene
ga napredka! Sposobna so 
preleviti prav vsako bedarijo v 
m odo, vsako prestopniško ek
stravaganco v težnjo, vsakega 
nadutega petelinčka ah 
"dvornega norčka", ki išče 
vidljivost na televizijskem 
ekranu, v zgled. Sicer smo se 
že navadili na dej-stvo, da "ju
naki našega časa" niso ljudje, 
ki naredijo kaj pristnega, do
brega in plem enitega, ampak 
tisti, ki si polnijo usta z votlo

drsne ter izgubi svoj politični 
kredit. Kakorkoli obračamo, 
m oram o zadnje dogodke z  
veseljem pozdraviti, pa ne  za
to, ker je  policija enem u ali 
drugemu posam ezniku stopila 
na prste, ampak zato, ker kaže
jo, da država napreduje v  
demokratizaciji vladanja, kar 
na drugi strani zvišuje prag za
upanja državljanov v  delovan

je države.
Slovo od starih časov, navad, 
predsodkov in  klišejev je  prav
ilom a pogoj, ki omogoča, da 
lahko naredim o korak naprej. 
Na to, da m oram o biti družba 
prihodnosti, pluralnosti, 
enakopravnosti vseh, na
jvečkrat poslušamo iz ust pred
stavnikov liberalizma. Liberal
izem  je pravzaprav nastal prav

praznino in  na m alem  ekranu 
iščejo prostor pod soncem  (in 
h iter zaslužek). V tako zasno
vanih palimpsestih seveda ne 
najde m esta npr. pojav, ki je 
resnično nekonform ističen: iz 
leta v leto narašča število dek
let, ki se odločajo za klavzuro. 
Glede tega Italija ni osamljen 
otok, saj zaseda - skupno z 
laicističnim a Francijo in  
Španijo! - prva mesta na lestvi
ci.
V zadnjih dveh letih je v Italiji 
kar 300 italijanskih deklet - 
m ladih, pogosto z univerzitet
no diplom o v žepu - stopilo v 
redovniško skupnost. Om enje
na dekleta (ponavljam: tristo 
jih je!) se niso odločila za re
dovne skupnosti, ki so še kako 
hvalevredne, ker živijo v službi 
po trebnim , am pak so izbrala 
drugačno pot: življenje za 
rešetkam i sam ostanske klav
zure. Tudi to so dekleta našega 
časa prav tako kot njihove vrst
nice, dekleta, ki se šolajo, 
poslušajo glasbo na mp3 pred
vajalnikih, brskajo po interne-

5 tem, da je v  nasprotju s staro, 
še srednjeveško družbo  
poudarjal pravice posam ezni
ka in  s tem  tudi večjo plural
nost. Zato je toliko bolj čudno, 
če se danes predstavniki liber
alizma postavljajo v  bran star
ih  časov.
M ed idejami, ki jih predstavni
k i slovenskega liberalizma šir
ijo, so na jm anj v  skladu z  
duhom  liberalizma ideje o šol
stvu. Pričakovali bi, da tudi sa
m i zagovarjajo koncept plural
nega šolstva, šolstva p o  m eri 
človeka in  svobodne izbire

posam eznika. Priča pa sm o  
prav nasprotni drži! Slovenski 
liberalci se nenehno  postavlja
jo  na stran stare ureditve. Ko 
sedanja vlada poskuša izvesti 
napovedane in  obljubljene  
sprem em be, bodisi na p o 
dročju šolstva bodisi na p o 
dročju regionalizacije ali česa 
drugega, opozicija ne  odstopi 
od starega. To je  povsem

tu, se zaljubljajo... Tudi teh 300 
deklet se je po svoje zaljubilo 
in pustilo za sabo vse, prav vse, 
in izbralo štiri puste stene 
klavzure v sam ostanu. Bolj ko 
te Jezus prevzema, bolj si pre
vzet od človeškega. Iz ljubezni 
do Jezusa in  zato do človeka so 
se popolnom a predala revšči
ni, tišini, m olitvi. M olitvi za 
ljudi, ki jih za molitev prosijo v 
življenjskih stiskah, za kraj, 
kjer živijo, za ves svet. Nobena 
m olitev n i zam an... Ste kdaj 
pomislili, da bi bil svet gotovo 
slabši, ko bi ne bilo teh "alter
n a tivn ih" deklet in  n jihovih  
m olitev? Pa še to: ste se kdaj 
udeležili rožnega venca ali 
maše npr. v goriškem 
sam ostanu na Trgu sv. Antona, 
kjer biva - oddaljena od sveta, 
in  vendar utopljena v m aterin
sko skrb za ta svet - živa skup
nost klaris? Ne boste jih videli 
v obličje, slišali boste samo nji
hov glas in okusili lepoto, ki je 
"zunanji svet" ne m ore dati. 
"Pridi in  poglej"...

Danijel Devetak

razumljivo za tisti del opozici
je, ki je  dedinja stare, pred- 
dem okratične ureditve. Ner
azum ljivo pa je, da pri starem  
vztraja tudi drugi del opozicije, 
ki sebe označuje za liberalno. 
Že nekaj časa eni in  drugi 
m o čn o  nasprotujejo plural
izaciji slovenskega šolstva na 
vseh ravneh, za katerega si 
prizadeva sedanja vlada. S tem  
da načrtno podpira večji p lu 
ralizem v  šolstvu, se vladajoča 
politika ne oddaljuje od norm  
razvitega sveta, am pak jih  - 
nasprotno - prenaša tudi na 

naša tla. A rgum ent opozici
je je, da ima Slovenija dobro 
razvito šolstvo in  da bodo  
sprem em be pripeljale le na 
slabše. Res je, da - zlasti to 
velja za visoko šolstvo - v  
Sloveniji n i slabo. To pa še 
zdaleč ne  pom eni, da ne  bi 
m oglo biti boljše. Toda kri
tike na račun vlade so zelo  
preproste in  se vrtijo zgolj 
okoli razdeljevanja fi
nančn ih  sredstev. Enos
tavno povedano: če boste  
dopuščali ustanavljanje  
novih  šolskih zavodov, bo 
denarja m anj za nas in s tem  
bo splošna kvaliteta javnega 
šolstva padla. Višina fi
nančnih  sredstev zagotovo  
vpliva na kakovost šolstva. 
Ob tem  pa se tudi najbolj 

jasno pokaže glavna šibka toč
ka takega razmišljanja. Ali je  
kvaliteta šolstva res odvisna  
samo od denarja, od finančnih  
sredstev? Če to drži, po tem  je v  
samem jedru s šolstvom nekaj 
narobe, kar pom eni, da takšno 
šolstvo ne more biti hrbtenica 
prihodnosti.

/dalje 
Robert Petkovšek

Komentar (1)

Slovo od starih časov

Občutek pripadnosti krajevni Cerkvi, še velja?

“K maši hodim kamorkoli, predvsem  pa tja, kjer mi je  všeč! In 
krščanska skupnost? ”

Tako je  začel svoj uvodnik prijatelj in urednik tednika La Difesa iz 
Padove g. C esare Contarini, ki bo letos priredil posvet katoliških 
časnikarjev združenja FISC ob stoletnici katoliškega tednika iz 
Padove.
G. C esare Contarini je  mlad, čeprav postaven mož srednjih let!, in 
sposoben  duhovnik, nasm ejan  in resen, ko je  potrebno, trdno 
zasidran v družbo in v Cerkev, a predvsem  duhovnik, ki se  zaveda 
svoje človeške ranljivosti in zato išče moč za svoje poslanstvo v 
molitvi in krščanskem  življenju. Prav zato lahko v svojem lepem 
uvodniku, v katerem ugotavlja, kako se  d an es  kristjani obnašam o, 
ker še  posebej v mestih nismo vezani sam o na župnijo, v kateri 
živimo, am pak zahajam o k maši v druge cerkve, piše, da se  nekateri 
kristjani "odločamo za m aše, ki jih darujejo mladi, sposobni in 
prijetni duhovniki, ki pa danes so in jih jutri mogoče več tam  ne bo”. 
Izvedenci v pastorali in sociologi, poznavalci in preučevalci družbe 
torej, trdijo, da bi se  morala tudi Cerkev prilagoditi novim razm eram 
in s e  na novo organizirati. Pri teh svojih ugotovitvah se  poslužujejo 
že znane parole: “manj m aš, a tiste, ki so, naj bodo bolj m aše”!
Vsi se  zavedam o, da se  naši duhovniki trudijo, vsi, ki sm o tesno 
povezani s  Cerkvijo, se  tudi, a boj proti dem ografskem u padcu in 
osipu kristjanov v Cerkvi je  težak in ni dobro niti to, da sosednji 
župniji “tekm ujeta” v tem , katera bo imela “lepšo” mašo.
Ne gre za to, gre za veliko globlje stvari.
A vsi sm o otroci današn je  post, post m oderne “tekoče družbe", v 
kateri vladajo “tekoči odnosi”, kot bi rekel sloviti Zygmunt Bauman, 
kjerveljajo sam o "tekoči odnosi”, a Cerkev govori o trdnem  kamnu, 
“skali, na kateri bom sezidal Cerkev", kot je  rekel Jezus Petru, ko 
g a je  poklical, naj mu sledi.
Krščanska skupnost je  seveda in predvsem vezana tudi na prostor, 
na družbo, v kateri živi, druženje pri maši in po njej ima tudi družbeni 
pomen, tisti, ki sm o se  večkrat selili, vemo, kako pom em bno je  se  
vključiti v župnijsko skupnost, v kateri si najdeš nov dom, kaj šele, 
če  od nekdaj živiš v nekem kraju!
Sam  lahko povem, da sem  se  v vasi Terzo pri Ogleju lahko z družino 
vključil v vaško družbeno življenje le tako, da sm o pred 14 leti 
začeli redno hoditi k nedeljski maši, kot družina in seveda kot 
posamezniki.
Ni naključje tudi to, da so vsi trije otroci vse zakram ente prejeli v 
vaški cerkvi sv. Blaža ali v bližnjem sv. Martinu, ki ga upravlja naš 
dobri župnik g. Pino Franceschin, ki je  eden  zadnjih furlanskih 
župnikov, ki so  študirali v slovitem goriškem sem enišču skupaj s  
Slovenci in zato še  kako pozna tudi slovensko dušo.
In sem  bil vesel, ko m e je  pred leti msgr. Oskar Simčič mimogrede 
vprašal, kam hodijo otroci k maši in kje prejemajo zakram ente. Ko 
sem  mu povedal, da v furlanski vasi, kjer imamo dom, je bil vidno 
vesel in mimogrede je  tudi poudaril, da je  občutek pripadnosti 
pom em ben.
Nočem dajati ne zgledov ne učiti, ker za to nisem poklican, a bi sam  
rad prispeval sam o nekaj misli v še  kako živo problematiko, ki se  
tiče tudi nas, še  posebej nas Slovencev, ki živimo v Italiji in sm o že 
itak kot kristjani manjšina v manjšini.
Res je, kar pravi prijatelj g. Cesare, ko trdi, da današn je  župnije 
kažejo razpoke sedanjega časa, kar je  vidno tudi v vse m anjšem 
številu duhovnikov, če se  omejim sam o na to, a res je  tudi, da je  
pripadnost krajevni Cerkvi, krajevni župniji š e  kako pomem bna! 
M imogrede: Slovenci s  (m) o v svetu  obstali kot Slovenci, kot 
skupnost in ne sam o kot posamezniki!, sam o tam , k je rs(m )o  imeli 
m aše  v slovenskem  jeziku, kjer so  imeli “svojo m ašo  in svojo 
župnijo”!

Jurij Paljk

Kratki
Novi provincial slovenskih  jezuitov
Vrhovni p red s to jn ik  D ružbe J e z u so v e  p. Adolfo N ico las je  
im enoval p. M ilana B izan ta  za  novega provinciala S lovenske  

p rov ince  D ružbe Je z u so v e .
P. M ilan  B iz a n t je  bil ro jen  le ta  
1 9 6 1  v d e lav sk o -k m ečk i družin i v 
vasi Ž leb e  pri M ed v o d ah , župn ija  
P reska , kot tretji izm ed štirih  otrok. 
Dva od njih s ta  s e  po ročila , dva pa 
s t a  d u h o v n ik a .  Po  k o n č a n e m  
š tu d iju  e le k t ro te h n ik e  in tr ile tn i 
zaposlitv i -  v te m  č a s u  je  bil č lan  
S lo v en sk e  sk u p n o s ti k rš č a n sk e g a  
ž iv ljen ja  -  j e  le ta  1 9 8 7  s to p il k 
je zu ito m . Po nov ic ia tu  je  v Padovi 

š tu d ira l filozofijo, teo log ijo  pa v Rim u n a  P a p e šk i univerzi 
G re g o ria n a . L eta  1 9 9 6  je  bil p o sv e č e n  v d u h o v n ik a , pri 
č e m e r  je  svo ja  prva d u h o v n išk a  le ta  posvetil d u h o v n e m u  
s p re m lja n ju  S lo v e n s k e  s k u p n o s ti  k r š č a n s k e g a  živ ljen ja . 
K a s n e je  j e  v R im u k o n č a l m a g is te r i j  d u h o v n o s t i  in po 
e n o le tn e m  bivanju v Avstraliji končal je zu itsk o  form acijo . Od 
le ta  2 0 0 2  je  de lova l v M ariboru  kot š tu d e n ts k i d uhovn ik . 
S lu ž b e n o  m e s to , na  k a te re m  bo  z a m e n ja l  d o s e d a n je g a  
p rov incia la  p. J a n e z a  P o ljan šk a , bo n as to p il k o n ec  ju n ija .

Luigi Ciotti v  Gorici
V to re k , 1 1 . m a rc a , bo  ob  2 0 .3 0  v 
avditoriju  fu r la n sk e  ku ltu re  v ul. R om a 
g o v o ril z n a n i  s o c i a ln o  a n g a ž i r a n i  
du h o v n ik  Luigi Ciotti o  vzgoji m lad ih  
o b  6 0 - le tn ic i i ta l i ja n s k e  re p u b liš k e  
u s ta v e . To bo e n a  o s red n jih  p rired itev  
izm ed  š tev iln ih  v sk lo p u  p razn o v an j 
g o r iš k ih  z a v e tn ik o v  sv . H ila r ija  in 
T acijana .
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Župan Romoli srečal slovenske višješolce
Mazaških akcij ne gre podcenjevati, pa niti napihovati, meni goriški 
župan Ettore Romoli, kije 27. februarja v spremstvu odbornice Silvane 
Romano sprejel delegacijo slovenskih višješolcev. Primeren odgovor 
je  treba torej iskati nekje vmes, pomem bno pa je predvsem dokazati, 
da mesto Gorica stoji ob strani slovenski šoli in da občina jamči mirno 
sožitje. Šola želi biti kraj kulturnih in družbenih srečanj ter soočanj, kjer 
nimajo m esta dejanja rasizma. “Občina je tudi vaš dom ”, je  povedal 
župan delegaciji študentov, ki so v mirnem protestnem sprevodu prišli 
do trga pred občinsko palačo. Predsednik SSO za Goriško Janez Povše 
je dodal, da so  dijaki pokazali dobršno mero zrelosti in odgovornosti.
V občinskem  parku so  s e  nam reč študen tje  vseh slovenskih šol 
združili okoli transparenta ter s  stavko opozorili, da podobnih akcij ne 
morejo sprejem ati ravnodušno. Zelo pozitivno so ocenili takojšen 
odziv občine, poleg teg a  pa želijo, da bi bila jav n o s t čim bolj 
informirana o tem, kar se  v zadnjih letih žal dogaja prepogosto.

Desetajsravljična urica v  Feiglovi knjižnici 
Ptiček Cip in njegovo odkrivanje Afrike
Okrog štirideset malčkov s e je  25. februarja, na deseti Pravljični urici 
v Feiglovi knjižnici, naužilo očarljivega afriškega duha, ki ga je  s  svojim 
zvočnim potovanjem pričaral ptiček Čip. Ob ritmični afriški glasbi je 
spoznal leva, krokodila... in se  na svoj ljubljeni bor vrnil s  trdnim 
sklepom, da bo rad hodil v šolo, da bi še  naprej odkrival nepoznane 
zanimivosti s  celega sveta. Zgodbico je  živahno in razgibano razvijala 
S a ra  H oban ob cingljajočih palič icah  in drugih in š tru m en tih  
eksotičnega nadiha ter s  pesmicami, ki so jih pomagali peti otroci 
pevskega zbora 0. Župančič iz Štandreža. Hobanova je namreč s 
Tanjo  G a e ta  
mentorica 
glasbenega 
tečaja
...odraščajm o z 
glasbo za otroke 
od treh do petih 
let in od petih 
le t d a lje . To 
u v a ja n je  v
glasbo poteka v 
Kulturnem 
dom u A ndreja 
B u d a la  v
Štandrežu vsako sredo, od 15.30 do 16.30 oz. od 16.30 do 17.30. 
Prav med temi uricami, ob obisku Coroninijevega parka, se  je  v 
domišljiji malih gojencev porodila pravljica o Čipu in Boru. 
Predzadnje pravljično srečanje v tej sezoni bo v ponedeljek, 10. marca, 
ob 18. uri. Nanj so  toplo vabljeni malčki od 3. do 7. leta starosti, ki 
imajo radi pravljice in radi listajo po ilustriranih knjižicah, s  katerimi 
je  Feiglova knjižnica prav dobro založena. /  IK

Praznovanje goriških zavetnikov 
sv. Hilarija in Tacijana
Od 2. do 14. marca poteka v Gorici bogat spored praznovanj mestnih 
zavetnikov sv. Hilarija in Tacijana. Osrednji praznik bo letos v petek, 
14. marca, ker je  16. marca oljčna nedelja. Glavne prireditve: 7. marca 
bo ob 2 0 .3 0  v stolnici koncert sak ra lne  glasbe (pojejo Cappella 
Musicale San Carlo, MePZ Lojze Bratuž, S. Ignazio, MePZ Štandrež). 
8. marca bo ob 17. uri v avditoriju odprtje fotografske razstave o cerkvi 
Srca Jezusovega ob 70-letnici njene posvetitve, ob 20 .30  v stolnici 
gledališka predstava o življenju in mučeniški sm rti sv. Hilarija in 
Tacijana. 9. marca bo ob 9. uri na trgu pred stolnico prodajna razstava 
obrtniških izdelkov za misijone; ob 11 .30  v stolnici nagrajevanje 
natečaja za otroke osnovnih šol. Po ulicah starega goriškega središča 
bo potekal sprevod v srednjeveških kostumih. 11. marca bo ob 20 .30  
v avditoriju govoril g. Luigi Ciotti o vzgoji mladih ob 60-letnici italijanske 
republiške ustave. 14. marca bo v stolnici slovesna m aša ob 10.30, 
po njej blagoslov m esta z relikvijami zavetnikov, ob 20 .30  v avditoriju 
podelitev 8. nagrade Sv. Hilarij in Tacijan ter koncert.

Srečanje voditeljev goriških skavtskih 
organizacij v Novi Gorici
Na Goriškem delujejo kartri skavtske organizacije, v Gorici sta AGESCI 
(Associazione guide e  scou t cattolici italiani) in SZSO (Slovenska 
zam ejska skavtska organizacija), v Novi Gorici pa ZSKSS (Zveza 
slovenskih katoliških skavtinj in skavtov). Vse tri organizacije vsaj 
enkrat letno sodelujejo, in sicer pri pripravi decem brskega sprejem a 
Lučke miru iz Betlehema. Pri tej manifestaciji so soudeleženi vsi člani 
organizacij, za druženje med voditelji pa doslej ni bilo veliko priložnosti. 
Zato so se  novogoriški voditelji odločili, da priredijo kosilo, namenjeno 
druženju voditeljev. V nedeljo, 24. februarja, se je  zato zbralo pri cerkvi 
Kristusa Odrešenika v Novi Gorici lepo število skavtov. Vsaka skupnost 
voditeljev jessabo  prinesla nekaj hrane, ki jo je  delila z ostalimi. Dan 
so tokrat izkoristili za to, da so se  z drugimi voditelji spoznali in navezali 
prijateljske stike, saj le na tak način je možno tesnejše  sodelovanje v 
prihodnosti. Pogoj je namreč ta, da se  voditelji med seboj poznajo in 
da se  razumejo. Temu so bile nam enjene različne igre spoznavanja. 
Voditelji so si tokrat podarili dan druženja in zabave v skavtskem 
duhu. Seveda so se  spomnili tudi na svoje skavtsko poslanstvo. Zbrali 
so  se  nam reč ravno v februarju, ko praznujejo dan spom ina na 
ustanovitelja, zato  so  nekaj misli posvetili tudi tem u dogodku. 
Udeleženci sp ro ščenega  srečan ja  upajo, da je  bil to le začetek  
plodnega sodelovanja. /  SR

Župana o videonadzoru na meji, starih in novih projektih

Romoli in Brulc o konkretnih čezmejnih
vprašanjih

občinskim i organi javne 
varnosti". SSk m eni, da je 
potrebno nadaljevati po poti, 
ki jo je pionirsko začrtala Bran- 
catijeva uprava, kar je priznal 
tud i Romoli. "Zaustaviti in 
zamoriti vse, kar je bilo v pre
jšnji petletn i upravi narejeno 
na tem  področju, bi bilo hudo 
nazadovanje v vseh družbenih 
sektorjih”. Čezmejno sodelo
vanje dveh Goric je v obojes
transko korist, še piše v kom u
nikeju. V prvi vrsti gre za priv
ilegirano po t do koriščenja 
evropskih sredstev iz p ro 
gramskega obdobja 2007-2013. 
To bi lahko pripomoglo, da bi 
obe mesti postali vodilna part
nerja za čezmejne projekte, po 
drugi strani bi pritegnili po 
zornost iz vseh območij, v ka
terih je mogoče koristiti sredst
va za sodelovanje m ed Italijo 
in  Slovenijo, ki gre od Ljubl
jane do pokrajin  Ferrara in 
Ravenna. SSk si torej nadeja, da 
se bodo taka srečanja še naprej 
vrstila in da bo iz teh izšlo čim 
več konkretnih iztočnic, "zato 
da se negativni družbeni trend 
obrne".

V četrtek, 28. februarja, 
sta se župana Ettore Ro
m oli in  Mirko Brulc 

srečala v Novi Gorici, da bi 
razpravljala o videonadzoru na 
nekdanjih  m ejn ih  prehodih . 
Goriški župan je nam reč pred 
časom predstavil evropskemu 
komisarju Frattiniju m ožnost 
postavitve kamer. Zupana sta z 
zadovoljstvom rešila nekaj ne
sporazum ov in bila skupna 
glede m nenja, da bi bil tak 
poseg v pristojnosti države in 
ne občin. Brulc se je zahvalil 
kolegu, ker je izrazil soli
darnost študentom

slovenskega šolskega središča 
ob mazaški akciji. Oba sta 
izrazila zadovolj stvo zaradi 
skupnih čezm ejnih projektov, 
ki naj se v p rihodnje  še 
nadaljujejo. Poleg tega že gov
orijo o ustanovitvi nekakšnega 
raziskovalnega središča, 
evropskega urada za migracije 
in  podporo azilnim  politikam  
v dveh Goricah, kar bo prva 
evropska agencija s sedežem v 
dveh državah. Prišlo naj bi tu 
di do kongresnega centra za 
pogajalske dejavnosti v sklopu 
univerze v Gorici. Glede ones
naženosti zraka in omejevanja

prom eta sta se Romoli in 
Brulc zmenila, da se bosta 
bolje informirala, medtem 
naj bi km alu stekle 
priprave na skupno kon
ferenco o okolju. Poleg 
tega vedno bolj složno in 
konkretno razm išljata o 
projektu večkulturnega 
mesta Gorica - Nova Gori
ca in brezdavčne cone za 
ku lturne produkte. Za 
razne projekte pričakujejo 
tudi evropska sredstva.
Z vsebino srečanja dveh 

županov je zadovoljno tudi 
go riško pokrajinsko tajništvo 
Slovenske skupnosti. Sodelo
vanje je očitno "edina pot, po 
kateri obe občini lahko nas
tavita prim eren in dolgoročen 
razvoj", je zapisala SSk v 
tiskovnem sporočilu. Čeprav je 
bilo to srečanje šele prvo v letu 
2008, gre poudariti pozitivne 
odločitve, najprej glede 
videokamer na meji. "Varnost 
je potrebno skupno uveljavljati 
najprej z izmenjavo informacij, 
s skupno inform ativno  kam 
panjo ter z ojačitvijo sodelo
vanja m ed policijskim i in

JAMLJE Srečanje najmlajših skavtov iz Gorice in Doberdoba

S skupinskimi igrami so praznovali
dan spomina

vode, da povprečen Američan 
porabi 578 litrov vode na dan, 
m edtem  ko povprečen Afričan 
je porabi le 47 litrov... Pri zad
nji igri so se m orali skupaj 
odpraviti na nevarno po t po 
m orju in  varno priti do pris-

V soboto, 23. februarja, 
je b ilo  v Jam ljah  zelo 
pestro. Tam so se n am 

reč srečali doberdobski in  
goriški volčiči, da bi skupaj 
obeležili d an  spom ina, dan, 
posvečen skavtskim a u s
tanoviteljem a, Robertu Bade- 
nu-Pow ellu in  njegovi ženi 
Olivii Baden-Powell. Ker je bi
lo to  prvo skupno srečanje 
vseh volčičev v letošnjem  
skavtskem letu, so se 
najprej spoznali.
Kmalu so se razdelili 
v dve skupini in  za
čeli svojo po t po 
postojankah. Dan je 
b il v celoti n am en 
jen p roblem atik i 
vode, zato so bile tu 
di vse igre povezane 
s to  tem atiko. Ena 
skupina je začela 
svojo po t pri posto
janki, na  kateri so 
m orali skozi slamice 
prenesti čim  več vode do kon
ca poti, vendar pot ni bila lah

ka in  volčiči so se pri tej igri 
kar pošteno  spotili. Spoz
nali so, da je treba z vodo 
ravnati skrbno in je ne ra
biti po nepo trebnem . 
M edtem  je im ela druga 
skupina nalogo, da z vodo 
pogasi velik požar v 
džungli. Tudi tokrat naloga 
n i bila lahka, saj je bila pot 
skozi džunglo zelo zaplete
na in nevarna. Volčiči so se

vsekakor izkazali in  od lično  
prestali preizkušnjo. Na

naslednji postojanki so se 
pom erili v kvizu o vodi. 
Poznati so m orali najra
zličnejše podatke o vodi. 
Pri tem  so se marsikaj za
nim ivega naučili, npr. da 
le 1% vode, ki priteče iz 
pipe, porab im o za pitje, 

da im a le ena šestina ljudi na 
svetu reden dostop do p itne

tana. Vse igre je spremljalo ve
liko sm eha in  zabave. Vse do
bre stvari se prekm alu konča
jo in  tako je bilo tud i s sobot
n im  srečanjem . Volčiči so se 
poslovili od ostalih dobre vol
je in z nasm ehom  na obrazu, 
obenem  pa so se na srečanju 
naučili tud i marsikaj novega.

SR

BQ Zimski popoldnevi

Ko ponoči oživijo 
igrače...

Mali obiskovalci Zimskih 
popoldnevov (Pome- 
riggi d'inverno), ki jih 
deveto leto prireja Deželno sre

dišče za animirano gledališče, 
(CTA) iz Gorice, so v letošnjem 
sporedu doživeli še eno spremem
bo. Namesto napovedane predsta
ve Scale a vela e orologi a soffio 
gledališča iz Cesene je v Kultur
nem centru Lojze Bratuž v soboto, 
16. februarja, pred sicer bolj sk
romnim številom gledalcev 
vskočila v program lutkovna igri
ca Pippo Pettirosso, ki je v režiji 
Roberta Piaggia premierno zaži
vela pred nekaj leti prav na našem

odru z velikimi izrazitimi Altano- 
vimi lutkami. V soboto, 23. fe
bruarja, pa se je, kot je bilo napo
vedano v programski knjižici, na 
odru Kulturnega centra, tokrat 
pred številnimi malimi gledalci, 
odvijala igrica Giocagiocattolo 
(quando i bambini dormono...) 
gledališča Teatro del Buratto iz Mi
lana. Med učinkovitimi scenski
mi elementi, raznobarvnimi ška
tlami različnih velikosti, osvetlje
nimi v notranjosti, se je spletala 
zgodbica v pripovedi nevidnega 
pripovedovalca in z mimično go
vorico edine vidne igralke na 
odru. S koničasto rdečo čepico na

glavi in z zgornjim delom telesa, 
odetim v kocko, je poosebljala ne
vidnega prijatelja, ki si ga je zami
slil fantiček, da bi se ne počutil 
tako samega. Med dečkovim 
sladkim spanjem njegove igrače 
ne počivajo, pač pa se igrajo in 
uresničujejo svoje sanje, potem ko 
so čez dan ustregle vsem dečko
vim željam. Simpatični pajac z 
raztegljivimi nogami in rokami se 
gre vrvohodca, plišasti, že malce 
oguljeni medvedek poleti z letal
cem, punčka, ki je čisto slučajno 
zašla med dečkove igrače, zapleše 
v baletnem krilcu. Ob rojstvu se
strice fantička prevzame strah, da 
ga mamica in očka ne bosta ime
la več rada. Ta bojazen pa je čisto 
odveč! Zanju bo vedno njun zlati 
otrok, igračke pa bodo zmerom 
njegova last in bodo srečne, ko se 
bo igral z njimi.
Ljubka predstava z nazorno vse
bino in jasno sporočilnostjo po

trka naravnost na otrokovo srce in 
ublaži njegove neutemeljene 
bojazni. Poleg tega je vizualno ze
lo dovršena. V njej se spajajo raz
lične uprizoritvene tehnike, ki so 
s svojim magičnimi triki nedvom
no očarale malo publiko. Po pra
vilih lutkovnega iluzionističnega 
gledališča so tri igralke v za
temnjenem ozadju z geometrični
mi, fluorescentnimi liki opisova
le različne figure (kamelo, poš
tarja, štorkljo...), ki so dajale vtis, 
da lebdijo v zraku. Spretno nevid
ne so tudi imenitno vodile in 
oživljale domiselno izdelane 
lutke, omenjene tri igrače, v ob
našanju katerih so se zrcalili čust
va, misli in skrbi njihovega last
nika, malega dečka, v katerem se 
je lahko prepoznal vsak prisoten 
otrok, še posebno če je doživel po
dobne stiske, ko so mu starši pove
dali, da bo dobil bratca ali sestrico.

IK
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Dan slovenske kulture v Laškem

Zanimiv in posrečen splet glasbe, 
poezije, gledališča in petja

V Laškem deluje heteroge
na in ustvarjalna skupina 
naših rojakov, ki se zdru

žujejo v različnih društvih. Dan 
slovenske kulture je edinstvena 
priložnost za skupno praznovanje 
in obeležitev pomembnega slo
venskega kulturnega delovanja na 
tržiškem in ronškem. Letos so pri 
organizaciji omenjene pobude so
delovali društvi Tržič, ki ima sedež 
v istoimenskem pristaniškem me
stu, in Jadro iz Ronk ter Združenje 
staršev Slovenske šole v Romjanu, 
mlada in zagnana organizacija, ki 
je nastala okoli slovenske šole na 
Laškem.
Večer, ki je bil na sporedu v sobo
to, 1. marca, v tržiškem občinskem 
gledališču, so organizatorji poime
novali Ustvarjalni valovi brez me
ja. Šlo je za zanimiv splet glasbe, 
poezije, gledaliških prizorov in pe

tja. V gosteh je bila Gledališka sku
pina društva gluhih in naglušnih 
Severne Primorske, ki je gledal
cem predstavila dva zabavna pri
zorčka, Kip v parku in Naša nora 
klinika. Smešne situacije nemega 
gledališča so večkrat spravile pu
bliko v smeh. Umetniško noto je 
večeru vdahnil recital poezij Lilia-

ki so predstavile Odo radosti v 
mladih ritmih jazza in soula. 
Priložnostni govor je na Dnevu 
slovenske kulture v Tržiču imel 
Marij Čuk, pesnik in urednik no
vinarskega oddelka na sloven
skem sedežu RAI v Trstu. V svojem 
posegu je poudaril pomen pesni
kov in poezije v našem času. Če-

F oto  B u m b a c a

ne Vižintin, pesnice iz 
Ronk, ki sestavlja verze v 
slovenščini, italijanščini 
in španščini. Pesnici sta 
glasbeno kuliso ustvarja
li zelo mladi, a zelo na
darjeni pianistki, sestri 
Francesca in Angelica 
Minetto. Večer sta skle
nila OPZ Romjan pod 
vodstvom Aljoše Sakside 
ter MPZ Starši ensemble 
pod taktirko Silvie Pie- 
rotti. Pred tem so na oder 
stopile tudi mlade pevke 
Marta Donnini, Valenti
na Sivec in Lara Černič,

SD SONČNICA Katarina in Tomaž Erzar

Ljubezen do sebe/tebe

Skupnost družin Sončnica je 
za tretje predavanje v letu 
2008 zopet povabila dr. To

maža Erzarja in njegovo ženo dr. 
Katarino K. Erzar. Spregovorila sta 
o smislu medsebojne povezanosti 
(moža in žene) in kaj lahko nare
dimo za bolj iskrene in osrečujoče 
odnose. Zakonca, on filozof, ona 
psihologinja, (oba sta zaposlena 
kot terapevta na Frančiškanskem 
družinskem inštitutu oziroma 
vodje izobraževalnih programov 
in programa pomoči družinam, ki 
se srečujejo s problemi fizičnega, 
čustvenega in spolnega nasilja), 
sta pred polno dvorano Doma 
Franca Močnika nastopila kot 
izjemno uglašen par. Izjemna 
podkovanost na področju zakon
ske in družinske terapije jima je 
omogočila sproščen nastop brez 
shem ali napisanih tekstov.
Sicer pa predavanje kot tako ni bi
lo povsem uglašeno na zastavlje
no temo, saj sta zakonca Erzar v 
nadaljevanju spregovorila izključ
no o vlogi otrok v zakonu in o 
tem, kako ti v različnih fazah raz
voja vplivajo na odnose med 
starši, bolj malo pa o odnosu posa
meznika do samega sebe. Trdila 
sta, da je vsako obdobje v zakonu 
pomembno, odločilno, problem 
je predvsem, kako presegati razkol 
med samskostjo in življenjem za 
(z) otroke (i). Življenje v dvoje sta 
razdelila na štiri obdobja, in sicer 
na prvo, morda najtežje, ko se 
starša izčrpavata z negovanjem 
dojenčka. Ta namreč staršem dan 
za dnem izsrkava vso energijo, po
sledica tega sta stalna utrujenost 
in občutek navidezne neizpolnje
nosti, ki pa je varljiva, saj v bistvu 
ob tem tudi zakonca v medseboj
nem odnosu stalno raseta. Starša 
imata občutek, da se otroku stalno

F o to  B u m b a c a

prav so na prvi pogled danes pe
sniki nepotrebni, je po Čukovem 
mnenju resnica nekoliko drugač
na. Danes namreč ljudje potrebu
jejo morje besed, ki včasih pomi
rjajo in drugič razburjajo, a so sa
me na sebi prazne in brez pome
na. Ljudje si danes želijo idealno 
življenje brez vseh skrbi, brez težav

in težkih trenutkov. Skratka, želijo 
si življenje, a niso pripravljeni se z 
njim soočiti. Poezija je po njego
vem mnenju pomembna, ker pre
sega vsakdanjik in se sooča s tisti
mi problematikami, ki se jim člo
vek izogiba. Pesniki so po Čuko
vem mnenju potrebni, ker govo
rijo o resnici, ker kažejo pot in ker 
vidijo vnaprej. Prešeren je v Zdrav
ljici že v 19. stoletju razvil idejo o 
združeni Evropi, v kateri živij o mi- 
roljubni narodi, ki združujejo 
vrednote narodnosti z internacio- 
nalizmom. Pesniki torej odpirajo 
dvome, a tudi upanje. In zato so še 
danes tako pomembni.
Na večeru je spregovoril svetnik v 
goriškem pokrajinskem svetu Fa- 
bio Del Bello, ki je podčrtal po
men slovenske skupnosti v La
škem in korake, ki so jih občinske 
oblasti opravile v smeri vredno
tenja slovenske kulture in jezika. 
Izpostavil je izvajanje zakonov 
482/99 in 38/01. Omenil je še po
memben projekt evroregije in po
men gospodarskega sodelovanja 
med Slovenijo in tržiško ladjedel
nico: posebej je podčrtal prihod 
blejske družbe Seaways v Tržič. 
Poseben pozdrav in čestitke za 
kakovostno delovanje je s pismom 
organizatorjem poslal tudi Janez 
Povše, predsednik SSO v Gorici.

AČ

prilagajata, v osnovnih potrebah 
nimata časa drug za drugega, v 
njiju se aktivira izredna senzitiv
nost, odpornost in vzdržljivost, za
to sta potešena, že če imata tri ure 
samo zase.
V predšolski fazi začnejo (starši) 
prepoznavati svet okoli sebe, 
predvsem otrokovo utrujenost, 
naveličanost vsega, posledica le- 
teh je trma: otrok nas nauči, kje je 
meja naše vzdržljivosti oziroma, 
če smo s čim pretiravali. Če nam
reč kdo prenese določeno situacijo 
oziroma njene posledice, potem 
pomeni, da je to še možno, dopu
stno (v primeru, da so bili otroci 
doma sami pet ur, se posledice te
ga pojavijo kasneje).
Puberteta je obdobje, ko imata 
starša še zadnjo možnost, da (v) 
stopita v otrokov svet. Otrok gre 
sicer sam v svet, vendar ga starša 
pri tem lahko še prestrežeta. V tem 
obdobju je potreben dialog in raz
delitev dela: če je eden izmed 
staršev izčrpan, ni rešitev, pravita 
strokovnjaka Erzar, da gre sam v 
toplice, saj bo ob povratku naletel 
na situacijo, ki jo je pustil ob 
svojem odhodu. Ta trditev, je po 
mojem sporna, saj je verjetno ma
lokdo tako naiven, da bo odšel na 
počitek v toplice s prepričanjem, 
da se bo medtem doma situacija 
razrešila sama. Zakonca Erzar sta 
prepričana, da puberteta sploh ni 
problematično obdobje, ne samo, 
"lahko bi bilo" to obdobje celo 
najbolj zabavno, saj se zdaj spre
meni marsikaj (zahteve, pričako
vanja, cilji). Starši v času puberte
te otrok ponovno odkrijejo sami 
sebe, svojo zunanjost, pojavijo se 
razna vprašanja, na katera starši 
znajo odgovoriti, otroci pa ne.
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PIHA L N I O R K E S T E R  K R A S ,  S K D  K R E M E N J A K ,

KD J E Z E R O  in S K D  H R A S T

prirejata o b  DNEVU SLOVENSKE KULTURE 

k u l tu rn i  v e č e r

"D O B R A  VOLJA JE NAJBOLJA"

V e č e r  b o  o b l i k o v a l  s p l e t  g l a s b e ,  p l e s a  in d r a m s k i h  t o č k ,  

ki g a  b o d o  o b l i k o v a l i  o t r o c i  in m l a d i

v nedeljo, 9. marca, ob  19.30  
v župnijski dvorani v Doberdobu

Vabljeni!

Dan slovenske kulture v Doberdobu
"Dobra volja je najbolja!"
Pihalni orkester Kras, ŠKD Kremenjak, KD Jezero in SKD Hrast prirejajo 
v nedeljo, 9. marca, ob 19.30 v župnijski dvorani v Doberdobu ob Dnevu 
slovenske kulture skupen kulturni večer "Dobra volja je  najbolja”. Gre že 
za četrto izved bo tovrstne sku pne obeležitve slovenskega ku Itu mega pra
znika, kije v doberdobski občini postala že prava tradicija. Letošnji kulturni 
večerje poimenovan po enem  izmed najbolj znanih Kekčevih verzov. Šlo 
bo namreč za splet glasbe, plesa, petja in odrskih točk, kijih bodo domači 
publiki predstavili otroci in mladi. Kekec je simbol brezskrbnega otroškega 
zagona in veselja do življenja: nastopajoči bodo z dvema dramskima to
čkama, predstavili zabaven pogled na manj idilično in bolj “obrekovalno” 
življenje na vasi in na monotono življenje modernega človeka. Večer bo 
seveda potekal prav pod Kekčevim geslom “Dobra volja je najbolja”, tako 
da bo zabavnih trenutkov na pretek za vse in da bodo tudi gledalci lahko 
ob sklepu začutili Kekčevo dobro voljo. /  AČ

(A
Z druženj
cerk v en ih  Kultum

pevsk ih  L o jz e  B r a tu ž

S i
zborov

K o n c e r tn a  s e zo n a  
2007-2008

DUO 
SLUGA - CORAZZA

Aleksander Sluga, violončelo 
Carlo Corazza, klavir

Na sporedu: Schumann, Schubert, Seghizzi, 
Webern in Debussy

K ulturni cen te r Lojze Bratuž 
Četrtek, 13 . marca 2008 , ob 18. uri

Obvestila
V Kulturnem centru Lojze Bratuž je na 
ogled razstava Moji srčni kraljici Rudija 
Skočirja vsakdan od pon. do petka, od 
17. do 19. ure.
Sovodenjska sekcija SSk obvešča 
somišljenike in prijatelje, da lahko 
podpišejo listo za deželne volitve tudi v 
volilnem uradu sovodenjske občine. 
Knjižnica Damir Feigel in ZTT vabita 
na predstavitev zbirke poezij Marine 
Cernetig “Nič nie še umarlo”, v torek, 
11. marca, ob 18. uri v čitalnici Feiglove 
knjižnice v KB Centru. 0  zbirki bosta 
spregovorila Miha Obit in Martina 
Kafol, Lucia Trusgnach pa bo podala 
povzetek jubilejnega 50. Trinkovega 
koledarja.
Prosvetno društvo Štandrež prireja 6- 
dnevni izlet na Poljsko, od 22. do 27. 
aprila 2008. Med drugim si bodo 
izletniki ogledali Krakovv in VVadovvice, 
rojstni kraj Janeza Pavla II. Cena 
potovanja: 345,00 evrov. Na razpolago 
je le še  nekaj mest, zato pohitite z 
vpisom. Informacije: tel. št. 0481 
20678 (Božo) ali 347 9748704 (Vanja). 
Društvo slovenskih upokojencev za 
Goriško sporoča, da bo v soboto, 8. 
marca, odpeljal na Trubarjevo domačijo 
na Dolenjskem prvi avtobus ob 6. uri 
izpred cerkve v Doberdobu, nato s 
postanki na Poljanah, v Sovodnjah in v 
Štandrežu. Drugi avtobus bo odpeljal 
ob 6. uri iz Škabrijelove ulice v Gorici, 
nato s  postanki pri Pevmskem mostu - 
pri vagi, v Podgori pri športni palači in v 
Štandrežu pri cerkvi.
Potovanje z Novim glasom v 
Uzbekistan od 15. do 22. maja 2008. 
Podrobnejše informacije na upravi NG 
v Gorici (tel. 0481  533177) in na 
uredništvu vTrstu (tel. 040 365473)ali 
e-mail m ohorjeva@ gmail. com. 
Program Vam lahko dostavimo tudi po 
elektronski pošti.
Združenje UNITALSI: začelo se  je 
vpisovanje za romanje v Lurd z letalom 
(od 15. do 19. julija). Informacije: tel. 
0481 21419 (Joana Nanut) ali 0481 
8 8 2 1 0 6  (R enata Tomšič). Na 
razpolago je še nekaj mest. 
Prosvetno društvo Rupa-Peč vabi na 
potovanje v Rusijo (Moskva, Sankt 
Peterburg) od 21. do 29. avgusta. 
Zaradi velikega zanimanja bosta šla 
dva avtobusa, na razpolago je še nekaj 
mest. Polet z letalom iz Bologne do 
Sankt Peterburga. Za informacije Ivo

Kovic (tel. 0481882285).
Katoliško tiskovno društvo daje v 
najem  trisobno  s tan o v an je  v 
Kulturnem  cen tru  L. Bratuž na 
Drevoredu 20. septembra 85 v Gorici. 
Z ain teresiran i lahko pokličejo v 
jutranjih urah na tel. 0481 531445. 
Pisno prošnjo oddajte do 31. marca 
2008 na naslov: Katoliško tiskovno 
društvo, 34170 GORICA /  G0RIZIA 
Travnik /  Piazza Vittoria 25. 
Fundacija Gorica daje  v najem  
trisobno stanovanje z veliko teraso in 
parkirnim
prostorom v zaprtem dvorišču v ulici S. 
Giovanni 9, Gorica (1. nadstropje). 
Z ainteresirani lahko pokličejo v 
jutranjih urah na tel. št. (0039) 0481 
531445.

Darovi
Za misijonarja Danila Lisjaka: Bruna 
namesto cvetja na grob drage Vide 
Obljubek 50,00; N. N. 300,00 evrov. 
Za misijonarja Ped ra Opeko: N. N. 
300,00 evrov.
Za Novi glas: N. N. 50,00 evrov.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 07.03. do 13.03.2008)
Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
ultrakratkem valu s frekvencami za 
Goriško 97.5, 91.9 Mhz; za Furlanijo 
103.7,103.9 Mhz; za Kanalsko dolino 
95.7,99.5 Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98.2 Mhz; za Karnijo 97.4,91,103.6 
Mhz. Slovenske oddaje so na sporedu 
vsak dan, od ponedeljka do petka, od 
18.30 do 19.30. Spored:
P etek , 7 . m arca  (v stud iu  Andrej 
Baucon): Ob dom ačem  ognjišču: 
domače viže; zborovski kotiček; iz 
k rščanskega sveta; zanimivosti; 
humor, obvestila.
Ponedeljek, 10. m ana (v studiu Andrej 
Baucon): Sodobni sound: lahka glasba; 
živemu se  vse zgodi; zanimivosti in 
obvestila.
Torek, 11. mana (vstudiu Matjaž Pintar): 
Utrinki v našem prostoru - Glasbena 
oddaja z Matjažem.
Sleda, 12. marca (vstudiu Danilo Čotar): 
Pogled v dušo in svet: V boj za staro 
pravdo lil. del - Izbor melodij.
Č etrtek , 13 . m arca  (v stud iu  Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki z 
naših kulturnih prireditev - Glasba iz 
studia 2.

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE - G O R IC A  

ZVEZA PEVSKIH Z B O R O V  PRIM ORSKE 

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV V ITALIJI 
ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH Z B O R O V  - TRST 

JAVNI SKLAD RS ZA  KULTURNE DEJAVNOSTI

PRIMORSKA POJE 2 0 0 8
Petek, 14. marca, ob  2 0 .3 0  

Štandrež, cerkev Sv. Andreja
N a s to p a jo :

M eša n i pevski z b o r  Š ta n d rež  
Duhovni z b o r  A nton M artin  Slom šek, Z a g re b  

C erkveni pevski z b o r  Sv. Križ, Trst 
M eša n i pevski zb o r  Sontius, N o v a  G orica  

O kte t Casfrum, A jdovščina  
Komorni zb o r  Julius, Trst 

M eša n i pevski z b o r  Jacobus Gallus, Trst

Soprireditelj P rosvetno društvo Štandrež

N edelja, 16. marca, ob  17. uri 
Gorica, Kulturni center Lojze Bratuž

N a s to p a jo :

M o ški pevsk i z b o r  Dragotin Kette, Ilirska Bistrica 
Z ensk i pevski z b o r  Prem, Ilirska Bistrica 

M eša n i pevsk i z b o r  Duri, Col 
Vokalna skupina Grlica, V ipava  

M o ški pevski z b o r  Valentin Vodnik, Dolina 
A ka d em sk i pevski zb o r  U niverze na Primorskem, K oper

Soprireditelj M ešani pevski zbor Lojze Bratuž

M

D R U Š T V O  A R S  

Vljudno vabi  na o d p r t je  razs tave

ZELENO MODRO

R az s ta v l ja l  b o  s l ika r  STOJAN RUTAR, ki g a  b o  p re d s ta v i l  Jurij Paljk

G alerija Ars na Travniku, G orica  
Torek, 18. m arca 2 0 0 8 ,  o b  18. uri
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Pogovor/ Mario Steffe'

"Mojo pripadnost manjšini so 
v Italiji težko razumeli"

V nizu pogovorov ob meji 
smo v drugi polovici fe
bruarja na sedežu ita

lijanske skupnosti v Kopru obi
skali Maria Steffeja, ki je referent 
za kulturo pri Italijanski uniji, 
krovni organizaciji italijanske 
narodne skupnosti v Sloveniji. 
Steffe' to opravlja funkcijo že 
nekaj let, pred tem pa je od leta 
1993 vodil kulturno delovanje 
italijanske skupnosti v Kopru. V 
tem mestu se je leta 1964 Steffe' 
tudi rodil, odraščal, univerzitet
no izobrazbo pa je opravil v Tr
stu.

Začniva z vprašanjem, ki po
staja že ustaljeno. Kaj ti pome
ni biti manjšinec ter kako 
svojo manjšinskost doživljaš 
danes in kako si jo nekoč? 

Svoje manjšinskosti sem se nav- 
zemal že od mladih nog. Zrastel 
sem namreč v popolnom a ita
lijansko govoreči družini. Doma 
sm o pravzaprav govorili istrsko- 
beneško narečje. Krog mojih so
rodnikov, prijateljev in znancev 
je bil narodnostno izredno ho
mogen. Nato sem počasi začel 
odkrivati, da pripadam svetu, od 
katerega je m oj m ikrokozm os  
nekoliko različen. Odkritje m e  
je po  svoje precej zbegalo, 
začenjal sem razumevati, da po
leg moje stvarnosti obstajajo še 
druge, njej vzporedne. Zgodnja 
soočenja z  ostalimi stvarnostmi 
so bila mestoma tudi konflikt
nega značaja. Preden sem nam 
reč začel obiskovati osnovno šo
lo, slovenščine sploh nisem poz
nal. Moja družina je bila že tedaj 
ena redkih, ki so bile narodnost
no popolnom a italijanske. V 
mešanem zakonu se otrok po  
navadi nauči obeh jezikov in 
kulturnih izročil, te priložnosti 
pa osebno tedaj nisem imel.

Je to dejstvo predstavljalo 
prednost ali zapostavljenost? 

Težko bi se opredelil glede tega. 
Če gledam z vidika svojega 
vključevanja v tedanjo družbo, 
to prav gotovo ni bila prednost. 
Večinskega jezika sem se začel 
učiti v  šoli, slišal sem ga na cesti. 
Pot, ki sem jo prehodil v  tej sme
ri, je bila vsekakor zelo zanimi
va, večkrat pa je bila tudi mučna 
in težavna. Na splošno pa lahko 
rečem, da je bilo m oje  
odraščanje v popolnom a ita
lijanski stvarnosti, ki m e je moč
no zaznamovala in jo še danes 
zelo cenim, prav gotovo pozitiv
no. O kakšni manjšini ali narod
n i skupnosti v otroških letih še 
nisem  im el pojma, živel sem  
enostavno v svojem mikrokoz- 
mosu, ki je bil različen od stvar
nosti, ki m e je obdajala. Ta mali 
mikrokozmos seveda obstaja še 
danes, čeprav ga vrednotim po
polnoma drugače. Postal je ena 
od toliko obstoječih stvarnosti.
V otroških letih pa je to bil moj 
mali svet, v katerem sem se ved
no znašel.

Učenje slovenskega jezika je 
bilo torej dolgotrajno in po
stopno.

Res, lahko pa rečem, da je bilo 
m estom a tudi travmatično. V 
začetku sem se namreč s svojim  
slabim znanjem slovenščine le 
težko znašel m ed  tistimi, ki 
moje materinščine niso poznali. 
Sčasoma sem se s svojo večjezič
nostjo naučil živeti, spoznal sem 
njeno koristnost, pa tudi njeno  
n ujnost. Jezikovno znanje je tre
ba vedno izpopolnjevati, zato 
lahko rečem, da se še danes 
učim. Brez znanja drugih je
zikov se namreč v  večjezični st
varnosti ne morem dobro znaj
ti. Stvarnost pa se seveda stalno 
spreminja.

Misliš tu predvsem na osebno 
rast ali na spremembe, ki so 
se zgodile v  okolju?

Brez dvoma se je okolje zelo 
spremenilo. Različna je dem o
grafska struktura, življenjski 
standard je drugačen ko t nekoč, 
veliko je novih družbenih vzor
cev. V mojem otroštvu in mla
dosti je bila v prostoru, v kate
rem sem živel, de
mokracija šele v 
povojih, imeli 
sm o enopartijski 
sistem, dovoljena 
je bila samo ena 
ideologija, ki so 
jo m ladim začeli 
privzgajati že zelo 
zgodaj. VJugosla
viji je bil sicer 
vedno govor o 
več narodih in 
narodnostih, saj 
je prav na tem  
konceptu temelji
la njena državna 
ureditev. Za zašči
to manjšin je bilo 
dobro poskrblje
no, vsa zakonska 
določila, ki jih 
poznam o danes, 
so namreč nasta
la tedaj. Največje 
spremembe pa so 
se zgodile prav v  
zadnjih letih ozi
roma mesecih, 
začenši z  vsto
pom  Slovenije v 
EU in odpravo 
mejnega nadzora z  uvedbo 
Schengena.

Ker ravno govoriš o meji, bi 
te vprašal, kako si jo doživljal. 

Meja je bila ena od prvih stvar
nosti, ki sem jih začel dojemati 
v  otroštvu. Dejansko je bila te
daj m anj propustna ko t danes. 
Kmalu sem začel im eti čuden 
občutek, in sicer, da govorim ita
lijansko, a sem zunaj svoje m a
tične države. Tedaj se m i je zde
lo nenavadno, da en del naše 
družine živi v  Kopru, sorodniki 
pa drugje. Po vojni je namreč 
večina družinskih članov odšla z  
eksodusom, n o v  dom so si ust
varili v Avstraliji, Kanadi, 
Združenih državah Amerike, Ar
gentini, veliko pa jih je odšlo le 
za mejo v Italijo. Le m oj ded se 
je odločil, da ne bo odšel, ne to
liko zaradi kakega ideološkega 
prepričanja, temveč zaradi moč
ne navezanosti na rodno 
zemljo.

Mejo ste verjetno redno 
prehajali.

Veliko smo hodili na obisk k  so
rodnikom  v  Italijo, večkrat so 
sorodniki prihajali k  nam na 
obisk. V njih pa je bilo zaznati 
neko nelagodje. Tisti, ki so se v  
povojnem  času preselili dru
gam, so se vračali z  dom o
tožjem. V m eni se je začel p o 
rajati občutek, da sem pravza
prav privilegiranec, saj lahko v  
polnem  živim  svojo stvarnost. 
Kmalu pa sem predvsem s kul
turnega in jezikovnega vidika 
začel pogrešati neko trdnejšo 
oporo. Matična država m i je te
daj pomenila predvsem nekakš
no jezikovno, kulturno, literar
no in umetniško zaledje.
V neposreden stik z  matico pa 
sem stopil tedaj, ko sem se od
ločil za univerzitetni študij na 
bolonjski univerzi. Študijska 
izkušnja pa je bila kratkotrajna, 
saj sem moral zaradi zapletov pri 
izplačevanju štipendije Bologno 
kmalu zapustiti in se vrniti bližje 
domu. Študij sem tako sklenil v  
Trstu, kam or sem se vsak dan 
vozil iz Kopra.

Kakšen je bil za pripadnika

italijanske narodne skupnosti
v  Jugoslaviji prvi stik s stvar
nostjo v  Bologni?

Bil je naravnost fascinanten. Na 
prelomu sedemdesetih in osem
desetih let je bilo na zahodu zaz
nati izrazit razcvet altrernativne 
kulture. Bologna je bila tedaj 
eno od njenih žarišč. Čeprav 
sem tam preživel le kratek čas,

m e je stvarnost m očno zazna
movala. Zame je bil to tedaj pra
vi kulturni šok. Okolje je bilo 
popolnoma različno od tistega, 
ki sem ga bil navajen, ideje so 
svobodneje krožile. Prva de
mokratična iniciativa se je v  ok
viru italijanske narodne skupno
sti v  tedanji Jugoslaviji namreč 
zgodila precej kasneje, in sicer s

Slovar slovenskega knjižnega 
jezika kot enega od pome
nov besede most navaja tu

di tega: kar povzroča sodelovanje 
med različnima stranema: graditi 
most do bližnjega; najti most med 
narodoma. Organizatorjem 
projekta Slovanski most -  to so 
Cankarjev dom, Forum slovan
skih kultur in KUD Apokalipsa - 
gre verjeti, da so pri snovanju za
sledovali prav to, ko so določali 
vsebino osrednjega literarnega 
dogodka v Cankarjevem domu, 
umeščenega v čas predsedovanja 
Slovenije Evropski uniji in v leto 
medkulturnega dialoga.
Na festival so povabili izbrane li
terate vseh slovanskih narodov, 
torej tudi iz držav, ki niso članice 
EU. Na ta način se vzpostavlja 
plodno sodelovanje med slovan
skimi kulturami v EU, pa tudi s 
slovanskimi kulturami zunaj EU. 
Ker je Slovenija "slovanska člani
ca EU", se organizatorji nekako 
počutijo dolžne, da v EU deluje
mo kot most in kulturni ambasa
dor ter vzdržujemo žive stike. Fe
stival Slovanski most naj bi omo
gočil, da se javnost in najmlajše 
generacije v EU na sodoben in 
inovativen način seznanjajo z dra
gocenimi vplivi, ki so stoletja bo
gatili evropsko kulturno zaklad
nico, in še posebej z najnovejšim 
literarnim snovanjem v slovan
skih deželah. Po drugi strani se z

Skupino 88.
Podobno vrenje je bilo tedaj 
m oč zaznati tudi v  Ljubljani, pri 
nas na obali pa tedaj podobnih  
izzivov še nismo poznali. V Ju
goslaviji so bili seveda to časi, ko 
so te popisali, če si šel poslušat 
kak rock koncert. Še preden si 
lahko odšel študirat na univer
zo, si moral odšlužiti vojaški rok.

Pisalo se je leto 
1982, ko so m e po
slali na Kosovo, toč
neje v  Prištino. Ko 
sem odslužil 
vojaški rok in se od
pravil v Bologno, so 
se m i na stežaj od
prla vrata sveta. 
Kako so znanci v 
Bologni dojemali 
tvojo pripadnost 
italijanski skupno
sti v  Jugoslaviji?
V Bologni, pa tudi v 
Trstu, sem zaznal 
veliko nepozna
vanja o naši stvar
nosti. Trditev naj
verjetneje ne velja 
za potomce ezulov, 
veliko ljudi pa o ob
stoju italijanske na
rodne skupnosti v 
Istri nima pojma. 
Med tistimi, ki je ne  
poznajo, je tudi 
nekaj im enitnih  
ljudi, denim o uni
verzitetnih profe
sorjev. Mojo pri
padnost italijanski 

skupnosti v  Jugoslaviji so težko 
razumeli, nekateri je celo niso, 
tretji pa so jo  razumevali po  
svoje. Veliko ljudi je bilo namreč 
prepričanih, da sm o komunisti, 
saj sm o ostali onstran meje. Po 
m nenju teh so dobri Italijani po  
vojni odšli.

Tudi v  osrednji Sloveniji je o 
Slovencih izven njenih poli-

evropsko kulturno ustvarjalnostjo 
prek istega "mosta" seznanjajo tu
di vse tiste slovanske države, ki so 
ostale zunaj EU.
Za selektorja so organiza
torji določili Iztoka Osoj
nika, večletnega direktorja 
festivala Vilenica, sicer pa 
pesnika in prevajalca. Na 
predstavitvi je poudaril, da 
si želi, da bi bile sodobne 
slovanske literature z le
tošnjim pomladanskim fe
stivalom čim bolj celovito 
predstavljene. Pri izbiri av
torjev se je omejil na prozai
ste in zasledoval načelo, da 
je na festival povabil približ
no enako število pisateljev 
in pisa
teljic; 
pri tem 
so mu 
bili v ve
liko po
moč 
pozna
valci 
nacio
nalnih 
literatur
iz matičnih okolij. Upošteval je tu
di merili kakovosti in sporočilno
sti, torej, kaj lahko ti književniki 
"povejo" mednarodnemu občin
stvu; organizatorji si namreč am
biciozno prizadevajo za odmev fe
stivala v širši Evropi.

tičnih meja še premalo ve
denja.

To sem opazil tudi osebno, in si
cer tedaj, ko sem v  ljubljanskih 
krogih spregovoril o figuri 
tržaškega pisatelja Vladimirja 
Bartola. Mnogi enostavno ne 
morejo dojeti, da se njihov jezik 
govori tudi izven političnih  
meja njihove države in da so 
lahko kulturni modeli njegovih 
govorcev za mejo precej različni 
od tistih v  matici.

Tvoje ime med Slovenci v  Ita
liji ni novo, saj si sodeloval 
pri dveh pomembnih projek
tih, ki sta manjšini zbližala tu
di na kulturnem področju 
(Umetniki dveh manjšin in 
Pesniki dveh manjšin).

Tako je. Manjšinske inštitucije 
tostran in onstran m eje so v  
nekem  trenutku uvidele, da je 
nastopil čas odprtega sodelo
vanja m ed obema manjšinama. 
Posamezni kulturni delavci so 
m ed seboj sodelovali že prej, 
projekti sodelovanja, ki so nasta
li pod evropsko streho, pa so te
m u sodelovanju dali novega za
gona. Osebno je bila zame 
izkušnja zelo zanimiva, spoznal 
sem organiziranost slovenske 
manjšine v  Italiji in  posam ez
nike, ki krojijo njeno družbeno 
življenje. Stik s sorodno, a v mar
sičem zelo različno stvarnostjo, 
m i je pom enil zelo veliko obo
gatitev. Razvoj obeh skupnosti 
je bil v  preteklosti popolnoma  
različen, danes pa ju druži veliko 
skupnih interesov, v prvi vrsti 
ta, da pokažeta drugim, česa sta 
zm ožni na kulturnem področju. 

Nam lahko malce obširneje 
spregovoriš o projektih, pri 
katerih si sodeloval? 

Koordiniral sem projekta Umet
n iki dveh manjšin in Pesniki 
dveh manjšin. Trenutno sode
lujem pri tretjem projektu, Tu
rizmu dveh manjšin, sicer ne 
ko t koordinator, tem več ko t 
urednik posebne brošure. 
Projekta, ki smo ju izpeljali sku
pno, sta zelo lepo uspela. Njun 
cilj je bil ta, da vpeljeta neko so
delovanje m ed posamezniki. V 
prvem projektu smo pripravili 
potujočo razstavo likovnih iz
delkov, s pesniki obeh manjšin 
pa smo izdali obsežno antolo-

Povabljeni avtorji so: Mihajlo 
Pantič in Gordana Čirjanič iz Sr
bije (predstavila sta se zadnji četr

tek v februarju), Ognjen Spahič iz 
Črne gore, Fadila Nura Haver iz 
Bosne in Hercegovine, Vladimir 
Sorokin iz Rusije, Kica Kolbe in 
Vlada Uroševič iz Makedonije, 
Vladimir Zareviz Bolgarije, Volga 
Ipatova iz Belorusije, Ewa Schil-

gijo, ki je k  sodelovanju privabi
la veliko literarnih 
strokovnjakov z  našega p o 
dročja, denimo, prevajalcev ali 
literarnih kritikov. Najpomemb
nejše pri teh projektih je bilo 
dejstvo, da so umetniki oz. pe
sniki stopili v medsebojni stik, 
saj se po večini niso poznali. 

Kako sta pobudi odmevali v  
večinskem proštom?

Reči moram, da sm o bili nad 
medijskim odm evom  zelo pre
senečeni. Hranimo namreč cel 
kup člankov, ki so izšli v  dnev
nem  časopisju in revijah. Ko je 
bila potujoča razstava na ogled v 
Rimu, je o njej poročala celo La 
Repubblica.

Za konec še vprašanje glede 
prihodnosti. Kaj se je začelo 
po tvojem mnenju počasi 
spreminjati z odpravo nadzo
ra na mejah?

V slovenski in italijanski javno
sti je prav gotovo mogoče zasle
diti nekaj več posluha za so
sednjo stvarnost, veliko m isel
nih zaprek pa seveda vztraja 
dalje. V Sloveniji sm o lahko v 
zadnjem času priča nekaterim  
dogodkom, ki govore o zaprto
sti, skorajda strahu do tujega. Ta 
meja, ki nas je ločevala, je bila 
sicer močna ovira, marsikomu 
pa je dajala občutek varnosti, 
ščitila ga je pred tujim. Sloven
ska stvarnost je številčno  
manjša, zato je mogoče določe
ne stvari razumeti, osebno pa se 
z n jim i seveda ne morem  
strinjati.
Italijanska stvarnost pa ima spet 
neko svojo specifiko, in sicer to, 
da je m anj dovzetna za druge 
kulture. Se danes so v  Trstu 
ljudje, ki vztrajajo na starih kalu
pih, ko pravijo, da gredo v  'Ju
go" ali kaj podobnega. Veliko pa 
je danes mladih, še posebno ti
stih z  nekoliko višjo izobrazbo, 
ki se čutijo Evropejce. V njih ni 
kakega prekomernega strahu 
pred različnostjo, nasprotno. 
Približevanje drugim stvarno
stim jim pom eni izziv. Nove raz
mere ponujajo veliko več m ož
nosti. Mnogo Italijanov iz Istre 
študira v  Trstu, v zadnjih letih 
pa prihaja v Koper vedno več 
slovenskih študentov iz Italije.

Primož Sturman

ling iz Poljske, Etela Farkaševa in 
Dušan Dušek iz Slovaške, Pavel 
Brycz in Radka Denemarkova iz 

Češke, Daša Drndič in Milo- 
rad Stojevič iz Hrvaške, Oksa- 
na Zabužko iz Ukrajine ter 
Lužiški Srb Jurij Koch.
Na desetih literarno-pogovor- 
nih večerih, praviloma ob če
trtkih v prenovljenem Klubu 
Cankarjevega doma, bodo 
predstavili svoje ustvarjanje; 
organizatorji so poskrbeli za 
nove prevode kratkih zgodb 
ali odlomkov iz obširnejših li
terarnih besedil, ki jih bodo 
brali slovenski dramski umet
niki. Ob petkih se bo do
gajanje preselilo na grad Ja- 
blje blizu Mengša (tu ima pro
store Forum slovanskih kul
tur), kjer se bodo odvijali po
govori na temo Slovanske kul
ture in njihov pomen 
oziroma prispevek k Evropski 
civilizaciji.
Pohvale vredno je, da niti po
govori niti literarni večeri ne 
bodo potekali v "univerzalni" 
angleščini, temveč v slovan
skih jezikih. Medijski pokro

vitelj Slovanskega mosta je III. 
program Radia Slovenija -  pro
gram Ars, ki bo posnel vsa literar
na srečanja, Cankarjev dom pa 
obljublja zgoščenko desetih lite- 
rarno-pogovornih večerov.

Dušan Rogelj

Foto ZP

Slovanski m ost /  Cankarjev dom , Ljubljana, od  2 8 . februarja d o  8. maja

Osrednji literarni dogodek evropskega leta 
medkulturnega dialoga v Sloveniji

Iztok Osojnilc 
»Gre za slovanstvo 
v  smislu kulture, ne 
v smislu političnega 

programa. Slovanske 
literature so bogastvo, 

la je pomembno 
vplivalo na razvoj 

dbe sveta"«.
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Kratke
Na Goriškem se predstavlja Prešernov 
nagrajenec Licul
V paviljonu Hitovega poslovnega centra v Novi Gorici so v četrtek, 28. 
februarja, ob 20. uri odprli razstavo izbranih del priznanega grafičnega 
oblikovalca Miljenka Licula. Z oblikovalcem, k ije  v začetku m eseca 
prejel Prešernovo nagrado za življenjsko delo, si je  slovensko grafično 
oblikovanje utrdilo mednarodno veljavo, je  ob razstavi zapisala Nelida 
Nemec. Postavitev, ki bo na Goriškem na ogled do 30. aprila, je  uvod 
v enajsto sezono likovnih dogodkov Hitovega paviljona, povzema pa 
življenjsko delo priznanega slovenskega oblikovalca Licula, so sporočili 
iz Hita. Liculov obsežni oblikovalski opus sporoča, d a je  današnji svet 
ob vsej tehnologiji - ali pa prav zaradi nje - prostor, v katerem se  je 
potrebno z vsemi napori posvetiti tudi najbolj banalnim vsebinam. 
Bistvo oblikovanja vidi tudi v ustvarjanju nove vizualne vrednosti, ki 
nastane s  prepletanjem že znanih vrednosti, risb, črk, barv in odnosov, 
meni likovna kritičarka Nemčeva, ki je  avtorja in njegovo delo 
predstavila na odprtju razstave. Leta 1946  rojeni Licul je  eden najbolj 
prepoznavnih slovenskih grafičnih oblikovalcev vse od osem desetih 
let prejšnjega stoletja do danes in del generacije oblikovalcev, ki je 
analogno govorico uspešno prelevila v digitalno, so med drugim 
zapisali v obrazložitvi letošnje Prešernove nagrade. Že pred tem je 
Licul, ki se  lahko pohvali z mnogimi razstavami doma in v tujini, prejel 
nagrado Prešernovega sklada za dosežke na področju grafičnega 
oblikovanja (1985) in Plečnikovo nagrado (1987). Vsvoji karieri je  Licul, 
ki danes dela kot kreativni direktor studia Diptih, ustvaril številne 
celostne grafične podobe, znake in simbole ter druga orodja vizualnih 
komunikacij. Je  soavtor podobe prvih slovenskih bankovcev in 
tolarskih kovancev, avtor prvega slovenskega potnega lista, osebne 
in zdravstvene izkaznice ter soavtor nacionalnih strani slovenskih evro 
kovancev. /  STA

Zbornik o prezrtem dramatiku Ivanu Mraku
Slovenski gledališki muzej je kot 83. številko Dokumentov izdal zbornik 
o slovenskem  dram atiku Ivanu Mraku (1906-1986). V njem so 
objavljeni prispevki s  predlanskega simpozija o tem svojevrstnem in 
prezrtem avtorju ter še  nekateri drugi teksti o njegovem delu, med 
drugim tudi Mrakova razmišljanja o tragediji.
Prispevki s  simpozija, ki ga je  Slovenski gledališki muzej pripravil 
septem bra 2006  v sodelovanju z oddelkom za primerjalno književnost 
in literarno teorijo Filozofske fakultete v Ljubljani te r centrom za 
teatrologijo in filmologijo AGRFT, so objavljeni v prvem delu zbornika. 
0  Mraku in njegovih himničnih tragedijah so razmišljali Denis Poniž, 
Janez Vrečko, Mojca Kreft, Ivo Svetina, Katja Mihurko Poniž, Peter

K ovačič P e rš in , 
Tatjana Rojc, Tanja 
Tolar, V ladim ir 
Gajšek, Janko Kos 
in K arel B rišnik. 
Drugi d e l kn jige 
med drugim govori 
o M rakovem  
občudovanju Hein- 
richa von Kleista, 
prinaša pa tudi dva 
ponatisa Mrakove
ga razm išljanja o 
tragediji, pogovor z 
dolgoletnim Mrako
vim so p o tn ik o m  
Krištofom Zupetom 
in d ip lo m sk o  
na lo g o  re ž ise r ja  
D iega d e  B ree o 
M rakovi igri 
Obločnica, ki se  ro
jeva. Veliko doku

mentarnega gradiva, objavljenega v knjigi, sta posodila Zupet in igralec 
Karel Brišnik. Simpozij je, kot je na nedavni predstavitvi knjige dejal 
direktor muzeja Ivo Svetina, pokazal, da je Mrak tudi dvajset let po 
smrti avtor, ki ni utonil v pozabo, kljub temu da njegovih del v gledališču 
ne igrajo. Na simpoziju s e je  po njegovih besedah izkazalo tudi, d a je  
ta  sam ohodec in “obstranec” slovenske dramatike ostal več kot sam o 
zvest svoji predstavi o svetu. 0  tem pričajo tudi njegove igre, ki s e  tičejo 
časa okupacije in narodnoosvobodilnega boja, kar je  “še  posebej 
dragoceno danes, ko nenadoma ne vemo več, kdo smo bili in na kateri 
strani sm o bili”, je  dejal Svetina. Prispevki v zborniku po njegovi oceni 
kažejo, da je Mrak še  vedno živ in provokativen avtor, ki vzbuja vrsto 
vprašanj in razmislekov, ter da bi bilo upravičeno, da bi na gledaliških 
deskah vendarle uzrli kakšno njegovo delo. Po mnenju akademika 
Janka Kosa pa se  bodo vrata za Mraka odprla, ko se  bo slovensko 
gledališče izvilo iz “meščansko-liberalne faze”. Z razpravami, eseji, 
razmišljanji in memoarnim gradivom o Mrakovi dramatiki je  vzidan še  
en kamenček v nedokončan mozaik predstavitve njegovega celotnega 
opusa, je  prepričana Mojca Kreft, ki je  zbornik uredila skupaj sSvetino. 
Čeprav ga še  vedno imenujemo obstranca, samohodca, obstaja velika 
verjetnost, da se  bo, ko bodo njegova dela popisana in znanstveno 
ovrednotena, izkazalo, da je  bil vpet v umetnost in kulturo življenja 
celotnega 20. stoletja, je  dejala. /  STA

V Bruslju razstava slovenske umetnosti 
po 2. svetovni vojni
Kot poroča STA, so v bruseljski mestni hiši odprli razstavo, na kateri 
Nova Ljubljanska banka (NLB) ob predsedovanju Slovenije Svetu EU 
predstavlja izsek svoje zbirke umetniških del, nastalih po drugi svetovni 
vojni. NLB je razstavo odprla skupaj s  slovenskim veleposlaništvom v 
Bruslju in v sodelovanju z mestom Bruselj. Pri NLB je za umetniško 
zbirko zadolžen profesor S tane Bernik, ki je  tudi postavil razstavo. Gre 
za dela slovenskih umetnikov po letu 1945, ki jih NLB v svoji zbirki 
načrtno zbira in predstavlja javnosti doma ter v tujini. Kustos Bernik 
je ob tej priložnosti izbral okoli 5 0  likovnih del, med drugimi so  prisotni 
umetniki Andrej Jemec, Tone Kralj, Gabrijel Stupica in Metka Krašovec. 
Besedilo razstavnega kataloga je  napisal Milček Komelj. Odprtje 
razstave je s  klavirskim recitalom pospremil slovenski pianist Petar 
Milič. Razstavo so odprli kustosinja ljubljanske narodne galerije Mateja 
Krapež, bruseljski župan Freddy Thielemans in slovenski veleposlanik 
v Belgiji Borut Trekman. Razstava bo na ogled do 18. maja.

Gorica /  Odprtje likovne razstave v Kulturnem centru Lojze Bratuž

Srčna kraljica, usodna ženska
Rudija Skočirja

N a lepo obiskani 
praznični slove
snosti v soboto, 1. 
marca, so v galerijskih pro

storih Kulturnega centra 
Lojze Bratuž v Gorici odpr
li razstavo enega najbolj 
prepoznavnih primorskih 
in slovenskih likovnih 
umetnikov, Rudija 
Skočirja. Po glasbenem 
uvodu klarinetista Sandija 
Vrabca in pozdravu pred
sednice kulturnega hrama 
Franke Žgavec je o um et
niku in njegovih delih 
spregovoril Jurij Paljk. V 
rokah je držal debelo knji
go, izbor slovenskih 
pravljic, ki je pred leti izšel 
pri Novi reviji. To je ena iz
med več kot 50 knjig (med 
temi je tudi zbirka na od
prtju prisotne beneške pe
snice Marine Cernetig), ki 
jih opremljajo in bogatijo 
Skočirjeve ilustracije, je 
povedal Paljk.
Umetnik pripoveduje ved
no iste zgodbe, "obseden" 
je z likom ženske. Ta je 
rojenica in sojenica, prikli
cana iz ljudskega izročila, 
usodna ženska, brezčasni arhetip 
dobrega in lepega, žena, sopot
nica, ljubica in mati, kraljica srca 
in umetnosti, nežna in skrivnost
na muza, vir in navdih. Umet
niku, ki se je rodil leta 1951 na 
Kamnem pri Kobaridu, kot sa
mostojni kulturni ustvarjalec pa 
živi in dela v Žibršah nad Logat
cem, se še kako pozna, da se je 
formiral na Akademiji za likov
no umetnost v Ljubljani in še po
sebno pri velikih mojstrih na 
specialki, pri profesorjih Planin
cu, Berniku in Mešku, ki so utr
dili slovensko sodobno umetno

st in ji odprli pot v svet. Slikarsko 
in risarsko znanje je nadgradil z 
lastno likovno govorico ter se 
tako povzpel na sam vrh sodob
ne slovenske likovne umetnosti. 
Zvest ostaja figurativnemu in ek
spresivnemu načinu slikanja, na
slanja pa se tudi na izhodišča se
cesije. V svetu, kjer je vse krhko 
in tekoče, je Paljk parafraziral 
Zygmunta Baumana, so za 
Skočirja značilni drzna risba, pre
tanjen občutek za kompozicijo 
in strastne barve, zlasti prepričlji
va rdeča, svetlo modra, pa tudi 
zlata in bela. Avtor je zavezan ve

likim likovnim poljem, ki jih 
kompozicijsko odlično obvlada, 
saj ima izjemen občutek za har
monijo, pa tudi diptihom in trip
tihom, ki spominjajo na krščan
ske oltarne poslikave.
Skočir je zavezan samoti, knji
gam in poeziji, je še povedal 
Paljk. Poleg vsega drugega je 
eden tihih tkalcev vezi med ita
lijanskim in slovenskim svetom; 
tudi tako na svoj način poudarja, 
da lepota ne pozna meja. Kdor ga 
pozna, ve, da je "lepa oseba".
Na razstavi, ki jo je KG Bratuž pri
redil v sodelovanju z Društvom

beneških umetnikov iz Špetra, 
društvom Ivan Trinko iz Čedada, 
s SSG iz Trsta in s Pilonovo gale
rijo izAjdovščine, je na ogled več 
kot 50 del v tehniki akril, kolaž 
na platnu; na voljo je tudi kata
log, ki so ga izdali prireditelji. 
Praznika ob goriškem odprtju sta 
se udeležila tudi generalni kon
zul RS v Trstu Jože Šušmelj in 
konzulka Tanja Mljač, razstavlje
na dela in dejavnost Kulturnega 
centra pa je na koncu pohvalil 
tudi pokrajinski odbornik Mau- 
rizio Di Matteo.

DD

Pozna dela na Ajdovskem v fotografiji Primoža Breclja

Svetozar Križaj

V Pilonovi galeriji v Aj
dovščini so, ob trideseti 
obletnici postavitve 

stalne zbirke, posvetili razstavo 
arhitektu, ki je m ed leti 1972 
in 1978 prenovil njene prosto
re. Svetozar Križaj se je lotil ob
sežnega in zahtevnega projek
ta združitve dveh stavb, v kate
rih domuje galerija. Uspešno ju 
je povezal v enoten prostor, kar 
m u je leta 1976 prineslo tudi 
Plečnikovo nagrado. Arhitekt 
je hiši bodisi 
prostorsko 
poenotil kot 
idejno razde
lil. V
zgornjem  de
lu je stalna 
zbirka z um et
niškimi deli iz 
zapuščine 
slikarja in  fo
tografa Vena 
Pilona, ki jih 
je sin po oče
tovi sm rti za
pustil m estu 
Ajdovščina. V 
spodnji gale
riji, urejeni v 
m odernistič
nem  duhu, v 
nasprotju  z 
gornjo, bolj 
klasično, je 
prostor n a 
m enjen  zača
snim  razsta
vam. Prenovo 
galerije je 
Križaj končal 
v devetdesetih

letih z deli na podstrešju, kjer si 
je zamislil postavitev P ilono
vih fotografij, kar je bilo po 
njegovi smrti tudi uresničeno. 
Na sedanji razstavi so s fotogra
fijami Primoža Breclja, arhitek
tovimi skicami, načrti in doku
m enti predstavili Križajevo 
pozno delovanje, v osemdese
tih  in  devetdesetih letih, v do
mači Ajdovščini. V tem  ob
dobju je v m estu postavil spo
m enik prvi slovenski vladi, z

manjšimi 
posegi v pro
stor je sode
loval pri pre
novi cerkvic 
sv. M artina v 
Žapužah, sv.
A ntona ob 
izviru Hu
blja, prispe
val je zu
nanjo uredi
tev župne 

cerkve
sv. Jurija v Šturjah in načrt 
za porušeno kapelico, rav
no tako v Šturjah. Arhi
tekt, ki prihaja iz Pleč
nikove šole, je znal z iz
branim i detajli oplem eni
titi prostor, m u dodati 
svojo osebno noto in obe
nem  ohran iti prvotnega 
duha am bienta. Njegovi 
posegi kažejo veliko lju
bezni in spoštovanja do 
preteklosti, a s pogledom 
vedno usm erjenim  v so
dobne rešitve.
Večkrat se je srečeval s 
prenovam i kulturne de
diščine, ukvarjal pa se je z 
najrazličnejšim i arhitek
turnim i projekti dom a in 
v tujini, loteval se je adap
tacij, urbanističnih pose
gov in novih gradenj. Na 
Vipavskem je deloval že v 
šestdesetih letih. Zgradil 
je bloke v Vipavi in kopa
lišče v Ajdovščini. Delal je 
tudi v Ljubljani, m ed d ru 
gim je prenovil Rotovž in 
nekaj let za tem  še bistro

hotela Slon, med tem  se je iz
popolnjeval v Parizu kot šti
pendist francoske vlade.
Ze v času študija je bil zelo ak
tiven, poleg arhitekture se je 
posvečal tud i grafičnem u 
oblikovanju. S skupino Bunker 
ali "kolektiv B" je bistveno po
segal v industrijsko obliko
vanje v petdesetih in zgodnjih 
šestdesetih letih  na Sloven
skem.
V vsem svojem delovanju se je 
Svetozar Križaj povezoval z ust
varjalci na drugih  področjih, 
veliko je sodeloval z likovnimi 
um etniki in ni ostal strogo ve
zan na arhitekturo. Njegova 
arhitekturna praksa pa je tudi 
in  predvsem  zaznam ovana s 
posebnim  odnosom  do kultur
ne zgodovine. V vsakem pose
gu je ohranjal živo misel na bo
gato dediščino preteklosti, ki 
m u je bila navdih za sodobno
st. Ravno pred smrtjo leta 1996 
se je lotil projekta za Alejo za
služnih mož na Ajdovskem, a 
m u ga ni uspelo uresničiti.

Katarina Brešan
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Kratke
O bčinska u p rava  se  je o b v e z a la , da bo  
uresničila načrtovana aela
Pred začetkom  razprave o občinskem  proračunu za letošnje leto 
svetnik SSk Igor Švab izraža zadovoljstvo ob obvezi, ki jo  je  izrekel 
odbornik za javna dela Bandelli, da s e  popravila na katinarski šoli 
Frana M ilčinskega p o sp ešen o  nadaljujejo, tak o  da  naj bi s e  
zaključila pred začetkom  novega šolskega leta, kot tudi, da s e  
bodo dokončala dela na grezničnem  omrežju na Opčinah in da 
bo končno prišlo do uresničitve parkirišča na Kontovelu. Gre 
nam reč za načrt, ki seg a  š e  v lllyjevo upravo, ko je  bil vrinjen v 
proračun in kije bil od začetka povezan z novo poljsko potjo med 
h išam i do v inogradov . V dogovoru  s  ta k ra tn im  sv e tn ik o m  
Močnikom in kontovelsko srenjo  je  bil izdelan okvirni načrt, ki ga 
je  tak ra tn a  uprava osvojila. Ker do tega  projekta desnosred inska  
uprava, ki je  nasled ila  lllyjevo, ni kazala velikega posluha, je  
svetnik Močnik vsako leto, od 2 0 0 1  do 2 0 0 6 , s ta lno  predstavljal 
popravke k bilanci, ki pa so  doživljali različne usode, od zavrnitve 
do sp re je tja , kot priporočilo ali ob ljube žu p an a  sa m e g a . Po 
sedm ih  letih s e  bo končno uresničilo delo, ki je  bilo naravno in 
potrebno.

Izšla M ladika št. 1
Sredi februarja je  zagledala luč prva številka tržaškega m esečnika 
Mladika z letnico 2 0 0 8 . N am esto tradicionalnega uvodnika na 
prvi s tran i lahko p reberem o razm išljanje S a še  M arte lanca  o 
domovini. O nedavnem  obisku predsednika Napolitana v Sloveniji 
je  govor v posebnem  kom entarju na drugi strani. V reviji s e  nato 
o b jav lja  no v e la  N ad e  Rink Arh J e s e n  ž iv ljen ja , ki je  bila 
priporočena na lanskem  literarnem natečaju revije Mladika. Peter 
M erku' je  avtor novega p ripovednega niza v nadaljevanjih  o 
svo jem  življenju v Nem čiji. N ada lju je  s e  ob java  ro m an a  v 
nadaljevanjih Čarodejke, ki ga p iše M. Žitnik. Sledi intervju z 
Bojanom Pavletičem , avtorjem knjige Devet velikih jokov, ki je  
k o n ec  la n s k e g a  le ta  izšla pri M ladiki. V n a šo  p o lp re tek lo  
zgodovino seg a  tudi prispevek Lide Turk o Rudolfu Vidrihu.
0  n ed av n ih  p re d s e d n išk ih  vo litvah  v Sloveniji in o n jen ih  
kandidatih iz Ljubljane piše Angelos Baš.

Primož S turm an je  avtor 
nove ru b rik e  z dvo jez i
čnim  naslovom  O nstran  
b is tre  S o če  -  Di ca  dal 
limpi Lusing, ki bo posve
č e n a  sp o z n a v a n ju  fu r
lanske stvarnosti v naši 
deželi.
Na zadnjih s tran eh  revije 
dobim o š e  poročilo o de
lovanju S lovenskega za
m ejskega num izm atične
ga društva Janeza  Vajkar- 
da  Valavasorja, z novica
mi bogato Anteno, ocene  
knjig in Novice Knjižnice 
D ušana Č erneta.
V Mladiki je  tudi m ladin
s k a  p riloga  R a s t, ki jo  

bosta  letos urejala Jernej Šček  in Vida Forčič ob sodelovanju 
Andreja Černiča. Uvodnemu razmišljanju o novem letu sledi nekaj 
pustnih intervjujev, članek o karateju, prispevek o sanjskem  svetu 
m anekenk  (ki ni niti tako  sanjski), govor pa je  š e  o Prešernovi 
proslavi, o slovenski rock skupini Š ank  Rock in zadnjem  filmu 
Woodya Allena C assan d ra 's  dream .

Pozabljena polovica
V Peterlinovi dvorani bo v ponedeljek, 10. m arca, torej kmalu po 
D nevu  ž e n a ,  z a n im iv a  o k ro g la  m iza  o s lo v e n s k i ž e n sk i 
u s tv a r ja ln o s t i  v 1 9 . in 2 0 . s to le t ju .  D ru štv o  s lo v e n s k ih  
izobražencev  in Knjižnica D ušana Č erne ta  p rireja ta  nam reč  
okroglo mizo o luksuzno vezani in izborno opremljeni knjigi na 
6 0 0  s tran eh  Pozabljena polovica. Nedavno jo  je  izdala Založba 
Tuma v Ljubljani v sodelovanju s  Slovensko akadem ijo znanosti 
in um etnosti.
0  knjigi bodo spregovorile nekate re  članice njenega uredniškega 
odbora, in sicer pobudnica, zaslužna profesorica Pravne fakultete 
v L jubljani dr. A lenka Š e lih , p u b lic is tk a  A lenka P u h a r  in 
p ro feso rica  na O ddelku za zgodovino Filozofske fak u lte te  v 
Ljubljani, Tržačanka dr. M arta Verginella. Prisoten bo tudi glavni 
urednik Založbe Tuma Goran Č. Potočnik.
Biografije 1 2 9  žensk, ki so  s e  vse rodile pred letom 1 9 2 0  in so  
d a n e s  že p o k o jn e je  napisalo  57 avtoric in avtorjev, ki so  segli na 
področja književnosti, glasbe, plesa, likovne um etnosti, gledališča 
in film a, š o ls tv a , d ru žb o s lo v ja , po litike, z d rav s tv a , p rava , 
naravoslovja, tehnike, hum anistike, verskega življenja, špo rta , 
turizm a in m ecenstva. Gre za izredno pom em bne soustvarjalke 
slovenske biti, ki pa so  velikokrat malo znane. Knjiga tudi obuja 
in vzpostavlja slovenski “ženski spom in” te r opozarja na razm ere 
in duha časa  v zadnjih dveh stoletjih na Slovenskem , ne glede na 
državne meje.
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KNJIGARNA MINERVA Predstavitev prevoda Nekropole

Boris Pahor: "Mladi niso tako 
ravnodušni, kot jih nekateri opisujejo / /

Pisatelj Boris Pahor postaja 
v tudi v italijanskih kul
turnih krogih vedno bolj 

poznana in cenjena oseba: kar pa 
je verjetno še bolj razveseljivo -  
postaja predvsem popularna os
ebnost. K temu je nedvomno 
prispeval tudi njegov nedavni 
nastop na televizijski oddaji Che 
tempo che fa, na katerem je suv
ereno spregovoril o fašističnem 
nasilju nad našim življem in krati 
predstavil italijansko izdajo svoje 
Nekropole (Založba Fazi). 
Tržaška predstavitev romana iz 
leta 1967 pa je bila v dvorani kn
jigarne Minerva v četrtek, 28. 
februarja. V imenu prirediteljev - 
Skupine 85 -  je najprej spregov
orila kulturna delavka Patrizia 
Vascotto. "Deportacija, ki je dole
tela Borisa Pahorja, zrcali v sebi 
težo večletnega tržaškega nasil
nega ozračja", ki se je v taborišču 
sunkovito prevesil "v surovo 
doživljanje apokaliptične total
nosti in razsežnosti niča". Edi
nole preko ljubezni -  je menila 
Vascottova -  je tedaj človek lahko 
ponovno stopil k življenju. 
Novinar tržaškega dnevnika II 
Piccolo Pietro Spirito je Pahorje
vo pisateljsko izkušnjo ocenil kot 
vsestranski odziv na najvišje vr
line človekovega čutenja. Kn

jiževnost je dejanje, katerega mo
ra biti deležen čim širši krog lju
di; književnost vsebuje hkrati tu
di politično in moralno nagnjen
je, ki se dotika duše in osvobaja 
zavest. "Knjige Borisa Pahorja 
nudijo čvrst in jasen pogled na 
dinamike naše najgloblje stvar
nosti, zaradi česar vodijo našo za
vest v smer ljubezni in svobode. 
Literatura je pomembna takrat, 
ko avtor jasno postavi ločnico 
med dobrim in zlim, ko nam  jas
no prikaže svojo moralno držo 
pred krivičnostjo".
Novinar je nato vzpostavil spro
ščen pogovor s pisateljem, ki je, 
podobno kot v oddaji Fabia Fa- 
zia, še enkrat podčrtal, da je gene
za zla, izhodišče vsega tega, kar je 
on z ostalimi štirimi milijoni 
političnih deportirancev delil v 
taborišču, izhajala iz načrtnejjo- 
litike italijanskega fašizma. "Živl
jenje so meni in ostalim pokvar
ili najprej fašisti. Verjemite mi, da 
bi lahko o tem  govoril ure in 
ure", je avtor Nekropole posvaril 
občinstvo, za katerega se je dobro 
zavedal, da je žal "še vedno 
pretežno slovenskega porekla": s 
svojimi besedami bi najraje na
govarjal predstavnike večinskega 
naroda, da bi jim uzavestil dejst
vo, ki polagoma tone v pov

prečno presojanje preteklosti, in 
sicer, da je treba nacistična ta
borišča jemati kot posledico ital
ijanskega fašizma. Pahor se zave
da vloge, ki jo kot pričevalec ta
boriščnih grozot ima danes pri 
mlajših generacijah: svojo bolečo

izkušnjo Pahor deli s študenti 
raznih šol tako v Trstu kot dru
god po Italiji. "Mladi niso tako 
ravnodušni, kot jih starejši včasih 
opisujejo. Njim je treba posre
dovati spomin na tedanje obdob
je, kar se večkrat med učnimi ura
mi v šolah ne dogaja: profesors

ki kader bi moral go
tovo bolj temeljito 
ozaveščati dijake in 
nuditi globinski ne 
pa površinski vpo
gled v preteklost", je 
dejal Pahor. Pisatelj 
je v svojem navajan

ju spregovoril tudi o težavnem 
vsakdanu, ki ga je kot taboriščnik 
doživljal: "Rešitev iz tega pekla je 
nudilo mogoče prepričanje, da je 
treba odmisliti svojo preteklost 
in prihodnost in živeti instink
tivno uro za uro, minuto za m in

uto". Pahorju je bilo po vrnitvi 
na dom težko predvsem zato, ker 
se je moral ponovno privajati na 
ljubezensko čutenje. "To se je v 
meni ponovno porodilo, ko je 
moje življenje postalo zopet nor
malno", je sklenil pisatelj.
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IMIMI Marijin dom

Praznik ob dnevu 
slovenske kulture

Besede Prešerna in sloven
skih pesnikov, katerih le
tos proslavljamo okrogle 
obletnice, so v tem mesecu ople

m enitile prireditve v domala 
vseh kulturnih društvih tržaške 
pokrajine in tako je bilo tudi v 
Rojanu, kjer je vsakoletni praz
nik slovenske kulture zaživel z

združenimi močmi rojanskih 
društev in ustanov. Rojanski Ma
rijin dom, KŠD Rojanski Krpan 
in Glasbena matica so proslavili 
slovensko ustvarjalnost z recita
cijami, igranjem in s petjem 
mladih.
Slavnostni govor je imela prof. 
Marija Pirjevec; osredotočila se

je na like treh Slovencev, ki so s 
svojimi dosežki pustili vidno 
sled in so bili globlje povezani z 
našim mestom. Utemeljitelj slo
venskega jezika Primož Trubar 
(500-letnica rojstva) dolguje ve
liko razsvetljenemu tržaškemu 
škofu Bonomu, ki je spoštoval in 
gojil slovenski jezik, Oton Žu
pančič (130-letnica rojstva) je 
postavil spomenik tržaškim in 
primorskim delavcem, Ivan 
Cankar (90-letnica smrti), ki je 
razkrival bedo svojega naroda, 
da bi ga prebudil in spodbudil, 
je predaval v Trstu, kjer je skušal 
obuditi samozavest tukajšnjih

Slovencev. Njihove besede in 
izkušnje so vezane na čase 
sožitja različnih kultur, ki bi jih 
morali po epohalnem  padcu 
meja ponovno obuditi, ko bi 
nam uspelo podreti korenito za
sidrane mišljenjske pregrade tu
di italijanskih someščanov. 
Govor je uokvirila klavirska gla
sba v izvedbi tankočutne Sa- 
m anthe Gruden, učenke Tama
re Ražem na Glasbeni matici, ki 
se je prepričljivo izkazala s sanja
vo Mendelssohnovo Pesmijo 
brez besed in lirično melanho
lijo Valčka Ville Lobosa. Sledil je 
mali recital otroške poezije Oto

na Župančiča. Maja, Zala in 
Jakob Bole, M artina Ferluga, 
Boštjan, Mojca in Urška Petaros 
so pod mentorstvom  Matejke 
Peterlin skrbno pripravili in pre
pričljivo recitirali simpatične in 
razgibane interpretacije "cici
banskih, živalskih in pravljič
nih" poezij. Na Župančičevo li
riko sta se osredotočila tudi sta
rejša učenca gledališke šole Stu
dio Art Elena Hussu in Matija 
Kralj, ki sta doživeto interpretira
la tri pesmi. Valentina Sancin je 
prijazno in sproščeno povezova
la program, ki ga je sklenil na
stop mešanega mladinskega

zbora Trst. Od začetka delovanja 
zbor ni nikoli opustil svojega 
simbola, zastavo miru, ki se kot 
sporočilo pojavlja tudi v njego
vem repertoarju, v skladbah, kot 
sta Beethovnova Oda radosti ali 
Baldassijeva Svet, in prav tako 
dalje goji slovensko ljudsko lite
raturo, s katero se predstavlja vr
stnikom iz drugih krajev. Pod 
vodstvom Aleksandre Pertot so 
pevci zapeli tudi sporočilno ži
dovsko pesem in ljubezensko 
Presleyevo Can 't help, ki je že 
del njihovega železnega reper
toarja.

PAL

Finžgarjev dom

Večer slovenske pesmi 
in besede

čno pesmi in samospeve, ki so 
bili po glasbi ali besedilu vezani 
na proslavljeni obletnici. 
Priložnostni govor je bil letos za
upan kulturni in socialni delavki 
Stanki Sosič Čuk, ki je predvsem 
na podlagi dolgoletne izkušnje v 
šolskem ambientu tehtno razmi
šljala o narodni zavesti po padcu 
meje in predvsem o generacijskih 
spremembah, ki vzbujajo zaskrb
ljenost, da se z bolj šibkim občut
kom pripadnosti zmanjšuje pri 
mladih tudi kulturna in moralna 
višina. Učinki in posledice glob
alizacije, propad vrednot, skrb za 

kvaliteto jezika, 
potreba po za
vestnem družbe
nem  in kultur
nem angažmaju, 
želja po kon
struktivnih in 
iskrenih kritikah 
za skupno rast in 
napredek, vsebi
ne in odgovor
nosti šolstva v 
večjezičnem pro
storu so bile te
me, katerih se je 
govornica dotak
nila s široko pale
to odprtih vpra
šanj in predvsem 
koristnih spod
bud, da bi se sku
šali otresti "o- 
hlapnega sloven
stva", o katerem 

je govoril Župančič in ki je še 
danes pomembno svarilo, da ne 
bi svetovljanstvo pomenilo izpo- 
drinjanja lastne narodne pripad
nosti in zavesti.

PAL

Po mesecu intenzivnega o- 
beleževanja dneva sloven
ske kulture je Društvo Finž

garjev dom na Opčinah skupaj s 
cerkvenim pevskim zborom sv. 
Jernej po tradiciji sklenilo vrsto 
praznovanj z vsa
koletnim Veče
rom slovenske pe
smi in besede. Re
žiserka prireditve 
Lučka Susič je v 
skladu z naslo
vom izbrala dve 
tematski smerni
ci, Otona Župan
čiča za besedo,
Bredo Šček pa za 
glasbo.
Mali recitatorji 
otroške igralske 
skupine Tamara 
Petaros (Maja, Za
la in Jakob Bole,
Tina Busan, Mar
tina Ferluga, Bošt
jan, Mojca in Urš
ka Petaros, Niko 
Trento, Veronika 
Škerlavaj, Dafne Foto Kromo 
Vecchiet in Ksenija Vremec) so 
pripravili pod mentorstvom Ma
tejke Maver program otroških 
pesmi ob Župančičevi 130-letni- 
ci rojstva, s katerim so se izkazali 
prejšnji teden na Prešernovi

proslavi v rojanskem Marijinem 
domu in v nedeljo prav tako, a v 
večji zasedbi, v Finžgarjevem do
mu na Opčinah.
Protagonisti glasbenega dela pro
slave, ki je bil posvečen spominu

na 40-letnico smrti Brede Šček, 
so bili Mlajša mladinska pevska 
skupina Vesela pomlad, cerkveni 
zbor sv. Jernej in openski solisti: 
sopranistka Matejka Bukavec, 
baritonist Marjan Škerlavaj, so

pranistka Mojca Milič in bariton
ist Marjan Štrajn. Mira Fabjan je 
vodila mlade pevke Vesele pom
ladi, a je tudi spremljala na klavir 
vse soliste, ki so interpretirali 
temo večera z milo uspavanko,

pesmico o Dedku Samonogu, ve
černo impresijo in znanim ljud
skim spevom. Avtor glasbenega 
sporeda in vodja cerkvenega zbo
ra Janko Ban se je držal vodilnih 
smernic večera in je izbral izklju-
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Ostanite zvesti vaši svobodi, vašemu
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Obvestila
Društvo slovenskih izobražencev
in Knjižnica Dušana Černeta vabita 
v p o n e d e lje k , 1 0 . m a rc a , v 
Peterlinovo dvorano v ul. Donizetti 
3  v Trstu, kjer bo ob 20 .30  okrogla 
miza o zbirki 12 9  življenjepisov 
pom em bnih , a p rem alo  znanih 
slovensk ih  žensk  POZABLJENA 
POLOVICA. Govorile bodo članice 
u redn iškega odbora dr. Alenka 
Šelih, Alenka Puhar in dr. Marta 
Verginella. Prisoten bo tudi glavni 
urednik Založbe Tuma Goran Č. 
Potočnik.
Narodna in študijska knjižnica
p rire ja  O tro šk e  u ric e  v NŠK. 
Naslednja pravljica bo na sporedu 
v torek, 11. marca 2008, ob 16.30 
v o troškem  kotičku v knjižnici. 
Pravljico Bela muca bo pripovedo
vala Fjona Mezgec.
Slovenska Vincencijeva konfe
renca vabi svoje člane, dobrotnike 
in prijatelje na duhovno pripravo 
na Veliko noč, ki bo v četrtek, 13. 
marca, s  sv. m ašo ob 16. uri pri 
šolskih sestrah pri Sv. Ivanu v Trstu, 
ul. delle Docce 34.
Potovanje z Novim glasom v 
U zbekistan od 15. do 22 . m aja

2008. Podrobnejše informacije na 
upravi Novega glasa v Gorici, tel. 
04 8 1  533177, in na uredništvu v 
Trstu, tel. 0 4 0  365473 , ali e-mail 
mohorjeva@gmail. com. Program 
Vam lahko  d o stav im o  tu d i po 
elektronski pošti.
Združenje prostovoljcev Hospice 
Adria Onlus vabi v četrtek , 13. 
m a rc a , ob  18 . uri, v d v o ran o  
Baroncini v Trstu na predavanje z 
n as lo v o m  B oln ikove p rav ice . 
G ovoril bo red n i p ro fe s o r  
z a s e b n e g a  p ra v a  na  t r ž a š k i 
univerzi Paolo Cendon.

Darovi
Misijonskemu krožku Rojan so 
d a ro v a li: i ta li ja n s k i v e rn ik  iz 
Škednja 5 .345  evrov za slovenske 
misijonarje; N. N. iz Škednja 2 .000 
evrov za trim esečne obroke hrane 
za revne in podhranjene otroke v 
misijonu se s tre  Marije Pavlišič v 
Talagnaru na M adagaskarju, N. N. 
iz Škednja 1 .000 evrov za misijon 
se s tre  Marije Sreš, ki deluje na 
postojanki v Mumbaju v Indiji.
Za slovenske misijonarje: N. N. 
Boršt 20 ,00  evrov.

Dileme višješolcev ob skorajšnji maturi

Naslednji korak: 
univerza

N a višješolskih hodnikih 
petih razredov se v tem 
času vprašanje 'Kam 
greš pa potem? ' sliši vedno bolj 

pogosto. Prišel je čas odločitve, 
za mnoge dijake velika prelom
nica, ki odloča o prihodnosti 
njihovega življenja. Univerze bo
dočim študentom že odpirajo 
svoja vrata in jim nudijo vse 
informacije ter jim s tem poma
gajo pri odločitvi. Slednja pa ni 
ravno mačji kašelj. Dandanes je 
na vseh področjih velika konku
renca, zato moramo biti na 
svojem teritoriju več kot profe

sionalci. Resno je treba premisli
ti in za svoj študij izbrati to, kar ti 
je všeč, hkrati pa pomisliti na bo
doče možnosti zaposlitve.
Ali so se maturanti že odločili o 
svoji poti, pa smo vprašali njih 
same.

Kam greš na univerzo in zakaj
ravno tja?

Carol: "Vstopni izpit za študij 
medicine v Trstu je zahteven in 
vem, da ga ne bi opravila. Izbra
la sem študij zdravstvene nege, 
saj tako ostanem na področju 
medicine, hkrati pa je m oj sen 
postati zdravnica".

lija: "Izbral sem univerzo v  Tr
stu. Blizu je in najbolj ustrezna 
za moje poglede, poleg tega pa 
ostanem blizu svojim prija
teljem".
Boris: "Univerzo bom najverjet
neje obiskoval v  Trstu, točneje 
podjetniško ekonomijo. To pa 
zato, ker m i najbolj ustreza, kar 
se tiče tukajšnje ponudbe".
Kaja: "Odločila sem se za študij 
veterine v Ljubljani. Všeč m i je 
sistem in organiziranost. Poleg 
tega pa je tudi dejstvo, da si proč 
od doma in imaš s tem recimo 
malo več avtonomije, ko t se spo
dobi za študentsko življenje".

Je bolje študirati v Trstu ali
Sloveniji oz. tujini?

Carol: "Če je bolje študirati tu ali 
v tujini, ne bi vedela. Vsekakor 
ima študij v Sloveniji svoje pozi
tivne in negativne plati. Ostala 
bom v Trstu, tudi zaradi družin

skih razlogov".
lija: "Mislim da so nekatere uni
verze boljše v Sloveniji, medici
na in študij jezikov npr., druge 
pa v Italiji, še posebno inženirst
v o m  tehnični predmeti".
Boris: "Če bi se moral odločiti za 
študij v  tujini, in pri tem ne 
upoštevam Slovenije, bi študiral 
v  državi, kjer bi se hkrati naučil 
tudi tujega jezika. Mislim, da raz
lika m ed študijem v  Ljubljani oz. 
Slovenijo in Trstom ni velika. Če 
že greš od doma, greš daleč in 
začneš življenje na novo".
Kaja: "Občutek imam, da so slo
venske univerze bolj organizira
ne. Imajo drugačen sistem, ko t 
sem že rekla. Tukaj si lahko na 
univerzi tudi deset ali več let in 
po mojem je to izguba časa. V 
Sloveniji, če si, si. Ce nisi, pa na
stane problem".

Jure Kopušar

ESI Predstavitev knjige Hrvati v Trstu

Poklon tržaški hrvaški 
skupnosti

Tržaška hrvaška skupnost 
se po dolgih desetletjih 
vrača na mesto, ki ji je še 
do prvih povojnih let pripadalo. 

Gre za igranje v najpomembne
jših vlogah na odru tržaških 
manjšin in skupnosti, da se pri
pomore, tako kot v preteklosti, k 
vsestranski rasti mesta. Prvi ko
rak k prepoznavnosti je hrvaška 
skupnost naredila lani jeseni, ko 
je izdala bogato monografijo Hr
vati v Trstu (I Croati a Trieste). O 
impozantnem delu, o katerem je 
predsednik Hrvatske zajednice 
Damir Murkovič dejal, da želi bi
ti poklon preteklim dejanjem tr
žaške hrvaške skupnosti in zna
nilec novih časov za manjšino, 
sta v Društvu slovenskih izobra
žencev, 18. februarja, spregovo
rila še podpredsednik Hrvaške 
zajednice Marko Šare in avtor 
prispevka o sodelovanju med 
Slovenci in Hrvati, zgodovinar 
Milan Pahor.
Dela, ki so ga zaradi velikega ob

sega izdali samo v italijanščini, 
načrtujejo pa tudi hrvaški pre
vod, se je lotilo 26 avtorjev. Če
prav so Hrvati v tem prostoru iz
pričani že od 12. -13. stoletja, je 
pod drobnogledom dogajanje 
zadnjih tristo let, zaobjete pa so 
vse plati hrvaškega Trsta. Kultu
ra, gospodarstvo, šolstvo, mediji 
in izdajateljsko področje pa veli
ke osebnosti in odmevni dosežki 
skupnosti podrobno predstavlja
jo narod, ki je bil do prve svetov
ne vojne eden izmed stebrov tr
žaškega razcveta, čas pa ga je do 
nedavnega potisnil med domače 
zidove. Knjigo sklepata današnja 
slika Hrvatov v Trstu in podrob
na bibliografija. Čas je zabrisal 
sled za mnogimi naslovi, je o 
natančnem delu za bibliografijo 
podčrtal avtor Marko Šare, kljub 
temu pa je prišlo na dan nad ti
soč naslovov. Zaradi pomanjkan
ja prostora pa ga je bilo treba 
zmanjšati na najpomembnejših 
585. Šare je poudaril, da je v ča

su hrvaškega preporoda ob kon
cu 19. in v začetku 20. stoletja v 
Trstu izhajalo kar 30 revij in ča
sopisov.
Slovenci in Hrvati smo bili tesno 
povezani nad 150 let, knjiga se 
torej tiče tudi nas, je začel svoj 
poseg Milan Pahor in dodal, da 
bi tudi Slovenci potrebovali tako 
knjigo, ki bi bistveno povzela 
našo zgodovino. Dve veliki tržaš
ki narodni skupnosti sta si podali 
roko že v samem začetku pomla-

da sta s skupnimi močmi nastala 
Narodni dom in Jadranska ban
ka), na šolskem in političnem 
področju. Brez doprinosa Slo
vencev in Hrvatov bi bil Trst dru
gačno mesto, je podčrtal Pahor. 
Škupna pot se je nadaljevala tudi 
v medvojnem antifašističnem 
boju, zadnje oblike sodelovanja 
pa so se izpele v prvem povoj
nem času do leta 1954. "Danes 
se med manjšinama spet pletejo 
novi odnosi in Trst bi lahko v

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV, CERKVENI ZBOR NOVEGA SV. ANTONA 
v sodelovanju z  ZVEZO PEVSKIH ZBOROV PRIMORSKE, ZVEZO SLOVENSKIH 

KULTURNIH DRUŠTEV TRST, GORICA, VIDEM, ZVEZO SLOVENSKE KATOLIŠKE 
PROSVETE IN JAVNEGA SKLADA RS ZA KULTURNE DEJAVNOSTI

vabi jo na revijo

PRIMORSKA POJE 2 0 0 8
v  so b o to , 8 . m arca 2 0 0 8 ,  o b  2 0 .3 0  

v  M arijinem dem u v  Ul. Risorta 3  v  Trstu

N ASTOPILI B O D O :

A jdovščina, O ktet B orea - Tolmin, V okalna skupina S nežet - Postojna, 

Pevski z b o r  Planina - O p a tje  Selo (M iren-Kostanjevica), M oPZ Kras - Bovec, 

Komorni z b o r  Iskra - K nežak (Ilirska Bistrica), M ePZ T abor Kalc 1869

Kratki
Ne pozabim o na potrebne in osam ljene
Bližajo s e  velikonočni p raznik i in s  te m  te ž n ja  m rzličnega 
n ak u p o v an ja  v seh  m ogočih  reči, k ijih  d a n a š n je  
p o tro šn iš tv o  po n u ja . Veliko je  tu d i z an im a n ja  za  po tovan ja  
v n a jraz ličn e jše  d e ž e le  sv e ta . Tem u prav im o e n o s ta v n o  
k o n su m is tič n a  d ru žb a . V endar je  v pripravi n a  p razn o v an je  
Velike noči, in to  š e  z las ti v p o s tn e m  č a s u , k a to ličan  
d o lžan  m isliti tu d i n a  versk i p o m en  te g a  velikega p razn ika  
in na  č a s  p red  prazn ikom  sam im . To je  č a s , v k a te rem  bi 
s e  m orali poglobiti v sm ise l in v re d n o te  n a š e g a  v e rsk eg a  
življenja, ki n a s  vodi k p o n o v n em u  odkrivan ju  božjega  
u sm iljen ja  do  ljudi v s tisk i in p o treb n ih  pom oči. Š e  zlasti 
s e  m o ram o  sp o m n iti boln ih , o sam e lih  in o s ta re lih  o se b .
To so  p roblem i, s  ka terim i s e  ukvarja  že polnih 6 0  let 
S lo v en sk a  V incencijeva k o n fe ren ca  in sk u š a  po svojih 
m o čeh  p o m ag a ti n a š im  ljudem  v s tisk i in po treb i. P o treb e  
pa  so  iz d n ev a  v d a n  več je  in s e  v ed n o  v eča  štev ilo  o se b , 
ki trk a jo  na  v ra ta  K onference  s  p ro šn jo  za pom oč. 
V elikokrat pa  u s ta n o v a  n e  zm o re  v se g a , ker ne  razp o lag a  
z z ad o stn im i finančn im i sred s tv i in z večjim  štev ilom  
članov, voljnih so d e lo v a ti na  te m  področju . Z ato  s e  v te m  
p o s tn e m  č a su  K o nferenca  o b ra č a  na  d o b ro tn ik e  in 
prija te lje  s  p ro šn jo  za p risp ev ek  v po d p o ro  bratov, ki so  v 
po treb i. V ta  n a m e n  že v rs to  le t č lan ice  K onference  
pripravljajo  lične o ljčne  vejice, ki jih  na  o ljčno  n ed e ljo , v 
z a m e n o  za sk ro m n e  p rispevke , ponud ijo  vern ikom  pred  
v sto p o m  v cerkev . Tako tu d i le to s  pripravljajo  o ljčne  vejice 
za p rihodn jo  o ljčno n ed e ljo , k ijih  bodo  po n u d ile  vern ikom  
pred  cerkvam i v m e s tu , kjer so  s lo v e n sk e  sv. m a š e . Upati 
je , d a  s e  bodo  verniki v e lik o d u šn o  odzvali tem u  
h u m a n ita rn e m u  vabilu . /  AS

Prešernova proslava v  Nabrežini
V nede ljo , 2 4 . fe b ru a rja , je  bila v n ab rež in sk i te lovadn ic i 
P re še rn o v a  p ro s lava , ki s o j o  sooblikovali d o m a č e  D ruštvo 
Igo G ruden , u čenc i OŠ Igo G ruden  iz N ab rež ine  in OŠ 
A ntona Š ibe lja  -  S tje n k a  iz K om na; pevsk i in g la sb e n i 
u trin ek  pa  so  o b č in s tv u  poklonili p ev sk a  sk u p in a  Kraški 
s lav ček  in C om inum  te r  M ladi k rašk i m u zik an tje . U vodne 
p o zd rave  so  p rinesli rav n a te lja  o b eh  šo l, Zvonko Legiša in 
N ives Cek, te r  d ev in sko  -  n ab re ž in sk a  o d b o rn ica  T jaša  
Š v ara . P reše rn o v o  p roslavo  so  s  f in a n č n o  po d p o ro  podprli 
d o m a č a  o b č in a , tr ž a š k a  po k ra jin a  in Urad za S lo v en ce  v 
z am e js tv u  in po sv e tu , ki g a j e  v N abrežin i z a s to p a l vodja 
Z orko P elikan.
U čenci, rec ita to rji, g la sb en ik i in pevci so  po u ra d n e m  delu  
oblikovali o s rč je  k u ltu rn e  p ro s lave , ki je  bila o sn o v a n a  na 
p redstav itv i s p le ta  dom oljubn ih  verzov Iga G rudna. 
S lav n o s tn i govor pa  so  prireditelji p repustili pub lic is tk i in 
ku lturni delavk i Vidi V alenčič, ki je  m la d e  sp o d b u d ila  h 
go jen ju  la s tn e g a  p o ten c ia la .

Finžgarjev dom na Opčinah 
je bil v soboto, 1. marca, de
ležen masovnega obiska 
mladih skavtov in skavtinj tržaške 

pokrajine, ki so na pobudo odbo
ra Škofijske mladinske pastorale 
za Slovence doživeli duhovni 
in hkrati družabni popoldan, 
katerega se je udeležil tudi tr
žaški škof Evgen Ravignani. 
Srečanje je uvedel repentabr- 
ski župnik in dekan openske 
dekanije g. Tone Bedenčič. 
Volčičem in izvidnikom je 
najprej prebral odlomek iz 
evangelija, ki govori o 
Zahejevem srečanju z Jezu
som, in na podlagi prebrane
ga je g. Bedenčič svaril mladi
no, naj opusti vse tisto, kar bi 
lahko bremenilo globlje do
jemanje Božje besede. O 
neposrednem pričevanju 
spoznanja Jezusovega 
odrešujočega objema so nato 
spregovorili nekateri člani 
Mladinske skupine iz Kopra, 
ki se vsak petek družijo ob 
glasbi, sproščenem pogovoru 
o aktualnih vsebinah, pred
vsem pa ob molitvi. Posebno lepo 
razmišljanje je izrekla Mihaela, za 
katero "človek ni samotarsko bit
je, tako, ki bi živelo daleč od ostal
ih: rojeni smo, da drug drugemu 
pomagamo".

Vajeti popoldanskega programa je 
nato ponovno suvereno vzel v ro
ke repentabrski župnik, ki je 
množico skavtov in skavtinj po
razdelil po delovnih skupinah, da 
bi v večglasnem sozvočju skupno

razmišljali o odlomku iz evangeli
ja, o besedah koprskih prijateljev 
in o lastnem doživljanju Boga. G. 
Bedenčič je nato povabil mladi
no, naj napiše Jezusu krajše 
sporočilo, podobno SMS.

Besedila bomo nato zbrali in jih 
po sveti maši zažgali, tako da bo
do misli vsakega ostale drugim 
skrivnost: edini, ki bo vedel, kaj 
je bilo na lističih napisano, bo 
Gospod, naš Bog."

"Kaj pa bi vi, gospod škof, napisali 
Bogu? " je nato z neposrednim 
pristopom vprašala skavtinja ms- 
gr. Ravignanija.
"Priporočil bi se mu, naj vas ohra
ni zveste vaši svobodi, vašemu je

ziku in dolžnostim, katerim boste 
šli v življenju naproti. Pisal bi mu 
tudi to, da sem vas z veseljem 
obiskal", ji je odgovoril tržaški 
škof, ki se v nadaljevanju ni branil 
nikakršnih vprašanj, niti takih, ki 
so pobliže zrla v osebno sfero. Ali 
je bil naš škof kdaj zaljubljen? 
"Človeško nagnjenje sem pač 

občutil tako kot vsakdo drug: 
srečal pa sem Nekoga, ki mi je 
nudil drugačno ljubezen in to 
ne do ene same osebe, pač pa 
do vseh". Kakšen poklic pa bi si 
g. škof izbral, če bi se ponovno 
rodil. "Še enkrat bi izbral du
hovniško pot. Ne vem, če bi še 
enkrat sprejel škofovski polo
žaj... Biti škof ni lahko.. j e de- 
jal gost v Marijanišču; z nepo
srednim stikom z mladino je 
bil zelo zadovoljen. "Nekateri 
so mnenja, da mladi nimajo 
pravega pristopa do življenja in 
do vere. Prepričan pa sem, da 
ste mladi pravšnja moč, ki zna 
izbruhniti: ta moč j e v vas veza
na na bistroumnost in na traj
no ljubezen. Dandanes ste 
mladi svobodnejši v izbirah: 
nikdar pa ne smete pozabiti na 
odgovornost svojega početja", 
je sklenil škof Ravignani, ki je 

nato daroval sveto mašo ob so
maševanju vodje odbora Škofijske 
mladinske pastorale Maksa Suar- 
da, g. Toneta Bedenčiča in g. Ivka 
Miklavca.

Igor Gregori

jeziku in dolžnostim

fMMIM

di narodov. Od prvega sodelo
vanja v Slavij anskem društvu 
(1848) do druge svetovne vojne 
so se vezi pletle na kulturnem, 
gospodarskem (ne gre prezreti,

F oto  K rom a

novih evropskih okvirih spet 
odigral pomembno vlogo, pod
laga za sodelovanje je enkratna, 
druži nas 150 let sodelovanja in 
dosežkov", je še podčrtal Pahor.
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Nepoznani drobci iz življenja pokojnega dr. Drnovška

Zbogom, sosed Janez
VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

Življenje po univerzitetnih 
iluzijah
Včasih se s tem kolego spustiva v dolge debate. Po
tem tudi ne prideva do kakih posebnih zaklju
čkov, včasih se poslovim z izpraznjenimi mislimi, 
brez kakega posebnega upanja v spremembo. Kot 
tokrat. Vem, da ima sorodnike v tujini, primerja
va med tukajšnjim in tamkajšnjim življenjem je 
tehtna. Zadnjič je izrekel ravno prepričanje, ki se 
je v meni razvijalo že leta. "Mi
slim, da nobena druga evro
pska država ne da tako malo na 
preporod, na mlajše generacije, 
na generacijsko zamenjavo v 
družbi".
Italija stagnira. Univerze neu
trudno in vedno glasneje vabi
jo študenta k sebi, da bi si tako 
pridobile čim več denarja, po 
študiju ga zapuščajo tam, na 
stopnicah neke veličastne stav
be z diplomo kakih komunika
cijskih ved in pridno nalogo iz Public relations 
na kdo ve kakem področju. Nikogar več ne zani
ma, ali bo s to diplomo res našel zaposlitev, nihče 
se seveda ne vpraša, ali je sploh etično postaviti na 
cesto na stotine in tisoče mladih oseb, ki so se le
ta šolali v neki neosnovani iluziji.
Podiplomsko obdobje je bilo zame čas velikega 
šoka. Po letih svetlih idealov iz knjig in predavanj, 
politike kot poštenega upravljanja javnega intere
sa, prepričanja v meritokracijo in garaško delo se 
mi je razprlo vse, čemur je danes verjetno priča že 
marsikateri srednješolec. Bitka za stolček vedno 
istih obrazov, nekorektnost in nepoštenost, ilu-

/

zornost meritokracije in prevlada osebnih po- 
znanstvev, še bolje družinskih. Večkrat sem pisa
la o krizi, ki je prišla s tem spoznanjem. Listala 
sem po univerzitetnih knjigah in se spraševala, 
ali ni kvarno ponujati svežim možganom iluzij v 
neko demokracijo, ki mogoče ne obstaja, ker mor
da obstaja le demokracija interesnih skupin?! Kaj 
vsega naštudiranega je ostalo v meni? Kako se 
soočati z zunanjim svetom, ki gotovo ni tak, 
kakršen nam je bil predstavljen?! Krivila sem ce

lo starše, da so me učili, kako je 
edino važno trdo delo in pošte
nost.
Potem te razočaranje mine. Me- 
taboliziraš ga. Mogoče bi mo
ral postati bojevitejši, razoča
ranje usmeriti v kakršnokoli 
protestno gesto, ki bi -  čeprav 
simbolično - pokazala, da je 
boljši človek in z njim seveda 
boljši svet potreben.
Kolegu pravim, da bi se po taki 
knjigi, kot je La casta, Francozi 

trumoma zgrnili na cesto in zahtevali radikalno 
drugačna pravila igre in končno spoštljivejši od
nos do demokracije in državljana. Odvrne mi: 
"Misliš, da se s cestnimi manifestacijami kaj spre
meni? " Jaz še vedno verjamem, da se. Mogoče ne 
danes, mogoče ne jutri, mogoče se čez desetletja. 
Še vedno se sprašujem o načinu, vedno bolj vem, 
da nam je predstavljen samo del resnice, vedno 
bolj se zavedam, da živimo v realnosti, kjer je po
treben velik, radikalen preustroj. Edino pre
pričanje, ki še ostaja, je prepričanje, da je osnova 
za boljši svet vedno in samo boljši človek, kar je 
vedno in samo naša odgovornost.

CELOVEC | Tradicionalna zborovska revija

Koroška poje tokrat 
posvečena Francetu Ciganu

V nedeljo, 2. marca, je v Do
mu glasbe v Celovcu v 
zgodnjih popoldanskih 

urah zazvenela vsakoletna pevska 
revija Koroška poje. To glasbeno 
srečanje prireja Krščanska kultur
na zveza v Celovcu. Letos je bila 
posvečena 100-letnici rojstva dr.

sa sta poskrbela dr. Engelbert Lo
gar in Jožko Kovačič, ki je sporoči
lo Ciganovega ustvarjanja živo 
posredoval pevcem med skupni
mi vajami in nastopom sode
lujočih združenih zborov. Pod 
njegovo taktirko so zapeli Pozdrav 
Koroški oziroma Glej, vrh Obirja

Pahorja Oče naš hlap
ca Jerneja. Za goriški 
zbor je bil nastop na 
tej odmevni priredit
vi tudi izziv za na
daljnje načrte in potr
dilo, da se skrbno de
lo obrestuje.

Med poslušalci, ki so napolnili 
koncertno dvorano, smo med 
uglednimi gosti videli tudi slo
venskega evropskega poslanca dr. 
Lojzeta Peterleta, avstrijskega vele
poslanika v Sloveniji dr. Zdravka 
Inzka in dr. Tomaža Pavšiča. Bo
gat program so sooblikovali še

Smrt, pa čeprav nekoliko 
pričakovana, je dogodek, ki 
pusti v nas žalost, prazni

no, molk in nešteta vprašanja, 
smrt velikega državnika, kot je 
bil Janez Drnovšek, pa je dogo
dek, ob katerem se zamisli ves 
politični svet, pa tudi vsak pre
prost državljan.
O Drnovšku kot politiku, kot 
sposobnem in vsestranskem vo
ditelju je bilo že veliko napisane
ga, tudi o tem, da je bil eden iz
med redkih državnikov, ki so vo
dili dve različni državi ali da se 
je marsikateri tuj državnik, pa če
prav njegov politični tekmec, rad 
ravnal po njegovih nasvetih in z 
občudovanjem 
govoril o njegovi 
pogajalski spret
nosti.
Toda o tem Jane
zu Drnovšku so 
se že na veliko 
razpisali tisti, ki o 
tem veliko več ve
do kot mi, jaz bi 
se rada še po
slednjič spomnila 
na tistega Dr
novška, ki mi bo 
za vedno ostal v 
srcu.
Anekdot o Dr
novšku je bilo ve
liko, še preden je 
postal predsednik 
države. Vsi so te
daj poznali njego
vo navezanost na 
mastifa Arturja, 
njegove dolge 
teke v naravi in 
njegovo predano
st športu, kar je si
cer značilnost 
marsikaterega 
Slovenca. Arturja 
mi je bilo dano 
spoznati, še preden se je srečal s 
svojim pravim lastnikom. Pri 
znanem slovenskem vzreditelju 
in preprodajalcu čistokrvnih 
kužkov sem namreč kupila svoje
ga prvega prinašalca. Tedaj je 
mojo pozornost pritegnila pri
srčna svetla kepa s črnim 
gobčkom, ki je ležala v vzredi- 
teljevi dnevni sobi na mehki bla
zini in ni imela prav nobene ge
netske povezave z zlatimi pri
našalci. Ko sem povprašala, 
kakšen pes je to, mi ni povedal za 
pasmo, ampak je dejal, da je to 
pes, ki ga čaka svetla prihodnost 
in ga je v Angliji kupil za po
membnega politika. To je bil pač 
Artur, tisti, ki si ga srečeval ob Dr
novšku na pasjih razstavah, pa 
tudi v vinjetah v Delu ali drugih 
časnikih.
No, Artur je, kljub lepemu 
življenju, veliki priljubljenosti in 
skrbnemu lastniku, sorazmerno 
mlad poginil, nasledil ga je Bro
di, ki pa mu ni bilo več namenje
no življenje v predsedniški pa
lači, ampak se je z lastnikom pre
selil v manjšo pol leseno, pol zi
dano hišo na Zaplani. Janez Dr
novšek se je ob spopadu s hudo 
boleznijo začel vedno bolj od

daljevati od materialnih dobrin 
in smisel življenja je začel iskati 
v tistih malih človeških stvareh, 
ki so v življenju večine politikov 
čisto postranske in nepomemb
ne. Začel je peči kruh, zahajati 
na kmetije, živeti v sožitju z nara
vo in predvsem s soljudmi. Iz to
gosti, administrativnosti in teh
nokracije je prešel v drugačen 
način nastopanja, iskal je stike z 
ljudmi, se posvečal njihovim 
problemom, deloval v hum ani
tarnih akcijah tudi izven domo
vine in s tem hotel vsem pokaza
ti, da bi se morala vsaka politika 
in vsak politik ukvarjati tudi s 
človekom samim in z duhovno

stjo. Večina politikov ga ni razu
mela in je na preobrat reagirala 
negativno, toliko bolj priljubljen 
pa je postal med ljudmi, ki so po
stali del njegovega vsakdana. 
Prijateljica mi je pripovedovala o 
znancih, ki so živeli na Zaplani; 
nekega večera so ravno pri
pravljali večerjo, ko je nekdo po
trkal. Ker ob tistih urah na Zapla
ni ni bilo veliko obiskov, so se 
takoj vprašali, kdo bi lahko bil, 
še bolj pa se je prijateljičina 
znanka začudila, ko je na pragu 
zagledala dobro znan obraz in 
roko, stegnjeno v pozdrav. "Do
ber večer želim, jaz sem Janez, 
vaš novi sosed", je povedal priš
lec in se nekoliko nerodno na
smehnil. Prijateljičini znanki pa 
je kar sapo vzelo: "Joj, gospod 
predsednik, dober večer, gospod 
predsednik", je ponavljala, ne da 
bi si bila na jasnem, ali naj gosta 
povabi v hišo ali naj se še naprej 
priklanja. Pa ji je segel v roko in 
se nekoliko bolj sproščeno na
smehnil: "Nobenega predsed
nika ne vidim tu, res ne, samo 
sosed sem, vaš novi sosed! " In 
so sedli k čaju. Prijateljica in jaz 
pa sva se še večkrat iz srca na
smejali duhovitemu pripetljaju.

Na predsednika Drnovška sem 
bila sama ponosna. Pomenil mi 
je drugačno pot, ki je še enkrat 
poudarjal posebnost te moje ma
le, prijetne državice, na katero 
sem v družbi tujcev rada pono
sna. Pred dvema letoma, ravno 
ko je Tomo Križnar v predsed
nikovem imenu potoval v Dar- 
fur, me je poleti obiskal prijatelj 
iz Nemčije, ki se rad poglablja v 
zgodovino soške fronte. O Dr
novšku in njegovem življenju je 
hotel vedeti vse, kajti zdelo se 
mu je nenavadno, da ima pred
sednik svoje mirovniško 
usmerjeno gibanje in spletno 
stran, da se bori za biokmeto- 

vanje in da je 
pač tako prilju
bljen. "To se mi 
zdi enkratno, 
srečo imate, da 
to doživljate", 
mi je razlagal, 
"čim več doku
mentacije o 
vašem predsed
niku bi rad po
sredoval prija
teljem! " In sem 
mu rada mar
sikaj povedala, 
kajti bila sem 
ponosna, da se 
prijatelj tako 
navdušuje nad 
Slovenijo in nje
nimi ljudmi.
Pa je marsikdo 
od politikov v 
zadnjih letih 
predsedovanja 
Drnovšku oči
tal, da ni priso
ten, kjer bi mo
ral. Res, naj
verjetneje je za
radi zdravstve
nih  težav 

manjkal na nekaterih proslavah, 
res se ni včasih udeležil formal
nih  obveznosti, prisoten pa je 
bil, marsikje, tudi pri nas v 
Renčah, v domu upokojencev. 
Soseda, Srbkinja po rodu in slo
venska državljanka, zaposlena v 
domu kot bolničarka, je s pono
som pripovedovala o Drnovško
vi prisotnosti na praznovanju 
rojstnega dne ene izmed varo
vank. "Joj, kako so se naši varo
vanci pripravljali, vadili pesmi in 
kuhali. Toliko je bilo veselja ti
stega dne", se rada spominja. In 
res mora biti prijetno, če te 
obišče predsednik države in praz
nuje s teboj, v trenutku, ko si 
onemogel in osamljen in je glo
boko v tebi prepričanje, da svet 
živi mimo tebe. Ni namreč čast
ne čete na svetu, ki bi tako moč
no potrebovala človeško bližino 
in prijazno besedo, kot so 
osamljeni starostniki.
Hvala, za tele človeške besede in 
toplino, ki si jo razdajal, ko si je 
bil tudi sam najbolj potreben, 
hvala, ker si izbral svojo pot, če
prav se je marsikomu zdela ne
navadna. Hvala, ostal boš v naših 
srcih, sosed Janez.

Suzi Peitot

Franceta Cigana, ki je vso svojo 
življenjsko silo posvetil Koroški, 
čeprav je bil rojen v Črenšovcih v 
Prekmurju, in sicer 18. septembra 
1908. Študiral je v Ljubljani, Ma
riboru in Padovi, kjer je dosegel 
doktorat iz teologije. Posvetil se je 
tudi glasbi in zaključil študije v 
Gradcu. Bil je torej duhovnik, pe
dagog, glasbenik, zbiratelj narod
nega izročila, ustanovitelj pevske
ga zbora Gallus, glasbenih šol in 
glasbenih skupin. Za ureditev in 
objavo njegovega obširnega opu-

in Njive so bele ter kantato Usto
ličenje karantanskega kneza. Med 
nastopajočimi zbori je bil tudi 
MePZ Lojze Bratuž, ki se je revije 
udeležil kot predstavnik Zveze 
slovenske katoliške prosvete iz 
Gorice. Zbor je na Koroški poje 
sodeloval še v časih, ko ni nosila 
še tega imena in je bil prof. Cigan 
še živ.
Poleg že omenjenih pesmi je zbor 
Lojze Bratuž pod vodstvom diri
genta prof. Bogdana Kralja zapel 
Ciganovo Krasno jutro in Karola

MePZ Danica, Št. Primož, MePZ 
Rakovnik, Ljubljana, MoPZ Trta, 
Žitara vas, Mladinski zbor 
ZG/ZRG za Slovence, MePZ Gal
lus, Celovec, Bernarda Fink, mez
zosopran, Nataša Valant, klavir, 
Monika Thurner, klavir, Nina Po
potnik, violina, člani Godbenega 
društva rudarjev Idrija in Tambu- 
raški ansambel Loče. Povezoval
ca sporeda sta bila Mirjam in Kle
men Ban, pranečaka Franceta Ci
gana.

Marilka Koišič

E U  Kulturni center

Večer slovenske kulture 
v Kanalski dolini

Vsakoletna Prešernova
proslava je tokrat bila v 
soboto, 23. februarja, v 

prostorih Kulturnega centra na 
Trbižu. Pripravila sta jo sloven
sko kulturno središče Planika in 
Glasbena matica -  Šola Tomaž 
Holmar pod pokroviteljstvom 
občine Trbiž, občine Naborjet -  
Ovčja vas in  Gorske skupnosti

za Guminsko, Železno in Kanal
sko dolino. Dvorano je napolni
lo lepo število ljubiteljev sloven
ske besede. Na odru se je najprej 
predstavilo lutkovno gledališče 
z Jesenic s predstavo Kdo je na
pravil Vidku srajčico. Pravljica 
pripoveduje o najmlajšem bratu 
Vidku, ki je vedno nosil zelo 
tenke in obnošene srajčice, ki so

vendar ji je uspelo jih najti s po
močjo prijateljice sinice in šoje. 
Nekoliko starejši tečajniki so re
citirali poezije sodobnih sloven
skih pesnikov in pesnic, neka
teri med njimi pa so zapeli slo
venske pesmi: Sem jaz, ki gra
dim prijateljstvo, Če si srečen, 
Poj z menoj. Nastop so sklenili s 
pesmijo Mnogo poti. Nazadnje 
so nastopili še gojenci Glasbene 
matice -  šole Tomaža Holmarja. 
Mirka, Elisabetto, Giulio in Eli- 
so je na nastop pripravil učitelj 
Manuel. Predstavili so skladbe 
Beethovna, Bacha, Schumanna 
in Brahmsa.

S.R.

gozdne živali pomagale.
Sledil je nastop otrok in mlado

stnikov, ki obi
skujejo tečaj slo
venščine. Rdeča 
nit nastopa tečaj
nikov je bila m i
sel o sreči, ljubez
ni in prijateljst
vu. Na nastop so 
jih pripravile uči
teljice Ana, Tanja 
in Slavica. Najm
lajši so predstavi
li igrico o veve
rički, ki je poza
bila, kam je jese
ni skrila lešnike,

bile prem ajhne njegovim bra
tom in so jih zato dali njemu.

Zelo si je želel imeti novo srajči
co in jo je tudi dobil, saj so mu
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Na Dunaju razstava o soški fronti med prvo svetovno vojno

Podpora vladi se je povečala

N adaljuje se tisto, kar je bi
lo predvidljivo in 
pričakovano, namreč 
soočanje strank in tudi neformal

nih skupin, ki bi rade zmagale na 
državnozborskih volitvah jeseni. 
Tisti del javnosti, ki jo uvrščamo 
v kategorijo t. i. navadnih ljudi, je 
najbolj zadovoljen zato, ker 
pravosodje nadaljuje odkrivanje 
primerov gospodarskega krimi
nala. Delovanje policije, tožilstva 
in sodišč so zaradi suma kaznivih 
dejanj, ki naj bi jih povzročili di
rektorji treh največjih gradbenih 
podjetij, poimenovali kot afero 
Cista lopata.
Preiskujejo kar nekaj novih 
primerov. Največje razsežnosti 
ima finančna in nepremičninska 
družba Orion, ki je poslovala 
tako, da je od stranke v zameno za 
posojilo najprej kupila 
nepremičnino, potem pa jo je s 
plačili na obroke prodala nazaj 
kupcu, vendar je na njej pridržala 
lastninsko pravico. Ko kupec ni 
več plačeval obrokov, je Orion 
uveljavil svojo lastninsko pravico. 
Za Orionom naj bi stali tudi neka
teri politiki iz tedanje LDS: 
Zadeve so bile vodene in speljane 
tako, da je bilo pravno vse čisto. 
Družba je zdaj v stečaju, upniki 
pa so pripravili za 21 milijonov 
evrov zahtevkov. Zgodilo pa se je 
nekaj nepričakovanega: višji 
državni tožilec Boštjan Penko je 
namreč odstopil od pregona

kaznivega dejanja, češ da ni od
kril znakov in krivcev dom
nevnih kaznivih dejanj v družbi 
Orion. Posredovala je generalna 
državna tožilka Barbara Brezigar, 
ki je Boštjana Penka odstavila s 
položaja člana posebne skupine 
državnih tožilcev za pregon orga
niziranega kriminala. Kako se bo 
primer omenjene finančne in 
nepremičninske družbe nadalje
val in morda tudi razpletel, še ni 
jasno.
V torek, 26. februarja, pa so krim
inalisti v Mariboru v sodelovanju 
s tamkajšnjimi državnimi tožilci 
izvedli obsežno akcijo, v kateri so 
na območju celotne Slovenije 
ugotavljali primere utaje davkov 
in pranja denarja. Aretirali so Ra
da Snežiča, lastnika mariborskega 
podjetja Meltal, enega najbogate
jših Slovencev. Raznih oblik 
gospodarskega kriminala sumijo 
tudi nekatere druge poslovneže, 
domnevno tudi v gospodarski 
družbi Interevropa v Kopru. Ak
cije zoper t. i. tajkune, torej 
posameznike, ki so v nekaj letih 
izredno obogateli na sporne oz. 
sumljive načine, so povečale pod
poro vladi.
K temu sta najbrž pripomogla tu
di zakona o otroških vrtcih in 
pravicah delavcev do deleža do
bička v podjetjih. Po novem za
konu o otroških vrtcih bodo 
stroški, ki jih za varstvo otrok 
plačujejo starši, občutno znižani.

Kot omenjeno, se je podpora 
javnosti vladi povečala, prav tako 
tudi naklonjenost volilcev vlada
joči Slovenski demokratski stran
ki Janeza Janše. Po anketi, ki jo je 
opravil mariborski časnik Večer, 
so Janševi demokrati že prehiteli 
doslej vodilno Pahorjevo stranko 
Socialnih demokratov, sodeč po 
drugih raziskavah, pa ji že 
nevarno dihajo za ovratnik. Ugo
tavljajo, da bi Socialne demokrate 
sedaj volilo 24,9 odstotka ljudi, 
medtem ko bi 23,6% volilcev svoj 
glas dalo najmočnejši koalicijski 
stranki.
Vlada kot predstavnica Slovenije 
uspešno izvaja naloge pri voden
ju oziroma predsedovanju EU. Na 
domačem prizorišču pa nanjo iz
vaja pritisk Računsko sodišče, ki 
zahteva odstop ministra za okol
je in prostor Janeza Podobnika. 
Storil naj bi napake pri obračuna
vanju prispevkov za okolje. Če bi 
premier pristal na zahtevo po 
odstopu oz. odstavitvi Janeza 
Podobnika, bi to najbrž povzroči
lo izstop SLS iz vladne koalicije in 
s tem krizo vlade. Opozicija želi 
prav tak razplet, ker bi ji ustrezal 
v zapletenem obdobju pred parla
mentarnimi volitvami.
Slovenija pa se mora ukvarjati še 
z enim zapletom v odnosih s 
Hrvaško. Sosednja država si je 
namreč na območju reke Drag
onje prilastila več zemljišč, ki so v 
lasti Sklada kmetijskih zemljišč in

gozdov Slovenije. Hrvati jemljejo 
zemljo tudi ob meji v Prekmurju. 
Tam so namreč na slovenskem 
ozemlju postavili mejne kamne z 
napisom Hrvaška. Zaplete kot 
običajno poskušajo reševati z iz
menjavo not med Ljubljano in 
Zagrebom, ki pa ne prispevajo k 
rešitvam, ampak kvečjemu še 
povečajo spore in napetost med 
Slovenijo in Hrvaško.
Dr. Janez Drnovšek v ogledalu 
politike in javnosti 
Javna občila so v prejšnjih dneh 
objavila veliko članov in komen
tarjev o osebnosti in vlogi poko
jnega dr. Janeza Drnovška pri os
amosvojitvi države. Opazno je, da 
si vse stranke poskušajo prisvojiti 
njegove vrednote in jih uporabiti
v sedanjem predvolilnem obdob
ju.
V soboto, 1. marca, so v Ljubljani 
ustanovili novo politično stranko 
z imenom Lipa. Nastala je iz 
odpadnikov Slovenske na
cionalne stranke, novo stranko pa 
bo vodil Sašo Peče.
V dunajskem muzeju vojaške 
zgodovine je na ogled razstava o 
soški fronti med prvo svetovno 
vojno. Razstavljeni so fotografije, 
dokumenti in drugo gradivo, ki 
jih hrani muzej prve svetovne vo
jne v Kobaridu. Predstavljene bo
do tudi knjige zdravnika Vasje 
Klavore o soški fronti na sloven
skih tleh.

Marijan Drobež

Kratke
SSG Trst v sodelovanju s SNG Nova Gorica
V torek, 11. m arca, ob 20 .30 , bo v goriškem Kulturnem domu v 
sklopu abonm aja SSG - SNG V GORICI IN ZA GORICO predstava 
Stekli psi Quentina Tarantina v izvedbi SNG Nova Gorica in režiji 
Vita Tauferja.

Denarne nagrade za zaposlitev 
v slovenski vojski
V slovenski vojski že nekaj č asa  ugotavljajo neugodna gibanja, saj 
je  več tistih pripadnikov, ki jo zapuščajo, kot pa interesentov za 
s lu žb o  v njej. Tako zdaj v S loveniji p rim an jk u je  okoli 8 0 0  
pripadnikov vojske, za redno dopolnitev in delovanje enot. Da bi 
povečali zanim anje za poklic vojaka, bodo v prihodnje tistim , ki bi 
sklenili delovno razm erje, podeljevali posebne denarne  nagrade. 
Denarno nagrado v višini en e  povprečne slovenske bruto plače 
bodo izplačali vojakom , ki bodo pogodbo o zaposlitvi sklenili 
najmanj za pet let. Pet povprečno bruto plač pa bodo prejeli vojaki, 
ki bodo sklenili ali pa podaljšali pogodbo za najm anj 10 let.

Čebelarstvo v  Sloveniji najbolj razvito 
v celotni EU
Po po d a tk ih , ki jih je  po sred o v a l B oštjan  Noč, p re d se d n ik  
Č ebelarske zveze Slovenije, je  pridobivanje medu v Sloveniji najbolj 
razvito v celotni evropski povezavi. “Imamo največ čebelarjev glede 
na skupno število prebivalcev. Čebelari okoli 7 .000 Slovencev, ki

imajo več kot 150  tisoč čebeljih družin, pridelajo pa okoli 2 tisoč 
ton visokokakovostnega m edu letno”. Po večini gre za m anjše 
čebelarje, ki s e  s  pridobivanjem m edu ukvarjajo ljubiteljsko. V 
Sloveniji je  med čebelarji kar 80  odstotkov ta  ki h, ki imajo manj kot 
dvajset panjev. Glede pridelave in oskrbe z m edom  je  Slovenija 
sam ozadostna . Izračunali so, da povprečen Slovenec porabi dober 
liter m edu na leto.

Odškodnine zaradi opustitve pridelovanja 
sladkorne pese v Sloveniji
S lovenska  v lada  je  sp re je la  p red log  u red b e  o o d šk o d n in ah  
pridelovalcem sladkorne pese, ki so  to kulturo opustili po naročilu 
EU. Proizvodnja sladkorja naj bi bila nam reč v državah povezave 
prevelika, zaradi č esa r so  morali površine, zasejene s  sladkorno 
peso, zm anjšati ali pa so  pridelovanje te  surovine povsem opustili, 
kot s e  je  to  zgodilo v Sloveniji. Tovarna sladkorja v Ormožu je  
prenehala  obratovati lani, 1 5 6 9  nekdanjih pridelovalcev pa je 
gojenje sladkorne pese  (slednjo so  pridelovali na 6 .7 0 0  hektarjih 
površin) opustilo, zdaj pa so  začeli pridelovati druge kmetijske 
kulture. Prvi del odškodnine za opustitev pridelovanja sladkorne 
pese  so  pridelovalcem že izplačali. Skupni znesek  odškodnine je 
znašal 5 ,8  milijona evrov. Vsak pridelovalec naj bi za en hektar 
pridelane sladkorne pese  dobil okoli 2 .3 0 0  evrov nadom estila iz 
sk lada za prestrukturiranje industrije sladkorja v državah, članicah 
EU.

V Sloveniji zgradijo od 300 do 400 montažnih 
hiš na leto
V Ljubljani poteka 47. sejem  Dom, na katerem  sodeluje okoli 50 0  
proizvajalcev in prodajalcev oprem e za dom in stanovanje iz več 
kot 2 5  držav. Prvič nastopajo skupaj člani sekcije proizvajalcev 
m ontažnih hiš Slovenije, ki svoje stvaritve predstavljajo v eni 
razstavn i dvorani. Sekcijo  vodi Iztok Ribnikar, s ice r d irek tor 
proizvodnega podjetja Hiša v Jelovici. V pogovorih pred začetkom  
sejm a so  proizvajalci m ontažnih hiš - v Sloveniji jih je  kakih d e se t 
- poudarili, da proizvodnja m ontažnih hiš iz lesa narašča , tudi 
zato, ker im am o v Sloveniji veliko najboljših vrst lesa za take  
gradnje. Pred okoli desetim i leti so  m ontažne gradnje hiš iz lesa 
d o seg a le  dva do triodsto tn i delež v skupnem  številu gradenj 
stanovanjskih hiš, doslej pa s e je  om enjeni delež povečal na okoli 
osem  odstotkov. To pa je  š e  zmeraj občutno manj kot pa npr. v 
Avstriji, kjer delež gradnje m ontažnih hiš dosega  že okoli 30%. V 
S lo v en iji v sa k o  le to  z g ra d ijo  od 3 0 0  do  4 0 0  m o n ta ž n ih  
stanovanjskih hiš iz lesa. Take hiše so  potresno izjemno varne, 
tehnologija gradnje om ogoča gradnjo unikatnih hiš oz. po točno 
določenih željah kupcev, hišo je  m ogoče umestiti v vsako okolje, 
om ogoča prilaganje vsem  krajinskim arhitekturnim zahtevam  ipd. 
Pom em bna je  tudi en e rg e tsk a  varčnost m ontažnih  objektov. 
Proizvajalci m ontažnih objektov iz lesa morajo v Sloveniji izvajati 
zelo s troge  p redp ise  o kakovosti. Gre za avstrijske, nem ške, 
italijanske in slovenske predpise.

Gledališka skupina KD Brce v  Ilirski Bistrici
V soboto, 8. m arca 2 0 0 8 , ob 19. uri, bo v Kulturnem dom u v Ilirski 
Bistrici g ledališka  sk u p in a  KD Brce iz G abrovice pri Komnu 
uprizorila komedijo v dveh dejanjih Marca Tassare “Amour, am ore, 
Liebe ... na trnek se  lovijo ribe! ”. Prevod in priredba Sergej Verč.

oder in se vidno zabaval v vlogi 
Rjavega, ki se izraža v solkanski 
govorici. Taufer je kriminalko po
stavil na domača tla in vsakemu 
izmed roparjev pridal narečne od
tenke različnih slovenskih pok
rajin, tako je predstava zadobila 
še bolj zanimiv in verističen priz
vok. Z njo je gledalca s pospešeno 
napetostjo pahnil v neraziskani 
svet zločinstva, v katerem je za 
končni cilj vse dovoljeno, pri tem 
življenje drugih ni vredno poče
nega groša, kot zgroženo lahko 
vedno bolj pogosto ugotavljamo 
iz črne kronike.
Z odstrtjem zastorja se za bežne 
trenutke akcija v zelo naglih obri
sih, podkrepljena z avtorsko gla
sbo Andreja Goričarja, preseli na 
filmsko platno (scenarij, realiza
cijo in montažo je izdelal asistent 
režiserja Darko Sinko), tako da 
gledalec dobi vtis o bliskovitosti 
ropa in o begu z avtomobilom, ki 
postane ob vhodu skrivališča. To 
pa ni nič drugega kot zadnja stran 
odra SNG, na katerem se začenja 
viti pravo dogajanje. Slednje je 
osredotočeno na psihološko ori- 
sovanje posameznih dramskih 
likov, o katerih sicer ne vemo ve
liko, a se nam prav dobro luščijo 
njihovi značajski odtenki in odzi

vi na določene situa
cije. Tako se v orisu Be
lega (Miha Nemec) zai
skri vsaj občasno mal
ce človeškosti, umi
rajoči Rumeni (gost 
Marko Plantan) pa 
pokaže svoje pravo lice, 
ko z zadnjimi močmi 
brani zavezanega poli
cista (Gorazd Jakomi
ni) pred bolno nasilno
stjo Sivega (Radoš 
Bolčina). Tolpo se
stavljajo še nervozni, z 
živci čisto na koncu Ro
za - Vojko Belšak, brez
srčni Lepi Edi-Primož 
Pirnat, sin načrtovalca 

ropa, ledenomrzlega Džoja-Iva 
Barišiča, in Zelen-gost Dean Pe
trovič. Spet je treba podčrtati od
lično interpretativno moč igral
cev SNG Nova Gorica in njihov 
smisel za ekipno ustvarjanje ter 
uspešno Tauferjevo konceptual
no in režijsko razbiranje tekstov.

IK

SNG Nova Gorica /  Premiera: Stekli psi

V srhljivem vrtincu brez 
kančka človeškosti

Obširen oder Slovenskega 
narodnega gledališča 
Nova Gorica se je ob 
kantah, plastičnih sodih in po

dobni šari zelo povedno spreme
nil v skladišče, brlog tolpe naje
tih kriminalcev, v katerega se za
tečejo po izvedbi ropa, ki se spre-

nega filma Reservoir Dogs, ki ga 
je po svojem scenariju posnel 
ameriški režiser Quentin Taranti- 
no leta 1992 in z njim tudi zaslo
vel ter vnesel v to zvrst filmske 
umetnosti nov prepoznaven stil. 
Kot slovenska praizvedba, v do
vršenem prevodu Srečka Fišerja,

like, na katerih Taufer vedno na 
drobno in prodorno gradi dram
ski splet. Tudi tokrat je mojstrsko 
vodil vzmeti te srhljivke, ki pri
bližno dve uri zadržuje gledalca 
skoro brez diha priklenjenega na 
oder, čeprav bi se rad izvil iz nje
nega morečega prijema, ker med 
drugim hladnokrvno opisuje, 
kako kriminalci obravnavajo 
umore policistov, ki po njihovo 
sploh niso ljudje. Prav enemu iz
med njih je dodeljena kruta uso
da, saj pade v roke Sivemu, prave
mu psihopatu, ki se cinično 
izživlja nad njim v podobi nekega 
novodobnega indijanskega bojev
nika in mu seveda, kot v filmu, 
hladnokrvno odreže uhelj - pri 
tem moramo zabeležiti izvrstno 
masko Alenke Nahtigal.
Vito Taufer se je ob skrbni po
moči dramaturginje Tee Rogelj le 
delno opiral na znani film, saj je 
po svoje npr. pripravil tudi uvod
ni prizor, pri katerem kriminalci 
dobijo nova imena-oznake in vsa 
navodila za rop in si med 
oblačenjem kombinezonov pra
vijo bolj ali manj duhovite vice, ki 
delno razbremenjujejo napetost, 
sicer grozeče lebdečo že nad 
začetnim dogajanjem. Igralci se
dijo na stolicah pred zastorjem in

njihova gestikulacija, groteskni 
dovtipi in nemir povzročajoče 
pavze so obdelani v jasnem tau- 
ferjanskem slogu. Pri tem čr- 
nohumornem intermezzu pred
stave je najbolj izstopal Sergej Fer
rari, nekdanji član Primorskega 
dramskega gledališča, ki se je po 
dolgih letih vrnil na novogoriški

meni v krvavi obračun med njimi 
in policijo. Alarm je zazvonil prez
godaj, policija je pridrvela prehi
tro. Sumijo, da se je med njihovo 
šesterico, ki se med seboj ne poz
na, vrinila "podgana", nekdo, ki 
je pač obveščevalec policistov. Po
lagoma stopajo v domenjeno sk
rivališče, ki se jim ne zdi več var
no, in ugibajo, kdo je mrtev in 
kdo rešen. Med njimi je tudi mlad 
fant, ki je zadobil hudo rano v tre
buh. Ker Rumeni nezadržno kr
vavi, roti tovariša, Belega, edine
ga, ki kaže minimalno skrb za nje
govo resno stanje, naj ga pelje v 
bolnišnico, a ta ga tolaži, da se bo 
vse uredilo, ko bo k njim prišel 
naročnik ropa. Ko se ta končno 
pojavi, po mafijsko elegantno od
maknjen, jim potrdi, da je bil 
med njimi res vrinjenec. In seve
da izvede se krvavi obračun; na
zadnje ostane le kup trupel. To je 
v glavnih obrisih jedro kriminal

ki je seveda ohranil robat, 
kosmat poulični jezik brez
vestnih zločincev, pa se je 
zgodba premierno predsta
vila na novogoriškem odru 
v četrtek, 28. februarja, v 
razpoznavnem režijskem iz
razu Vita Tauferja, ki je prav 
v SNG Nova Gorica zrežiral 
že dvanajst svojih naj- 
markantnejših režijskih 
unikatov. Naj spomnimo le 
na legendarne postavitve 
del Plešasta pevka, Čakajač 
Godota, Konec igre, 
Zdrahe... Bakhantke do 
zadnje zelo priljubljene komedije 
Duohtar pod mus!, ki beleži vse
lej razprodane ponovitve. Kot 
vedno je podpisal tudi kostumo
grafsko in scenografsko sliko, ki 
ob najnujneših elementih omo
goča nastopajočim čim več akcij
skega prostora in osredotoča gle
dalčevo pozornost na dramske
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Na nedavnem obisku v FJK

Minister Jarc se je srečal 
z našimi predstavniki

NOVA GORICA Posvet Zveze svobodnih sindikatov Slovenije

12. marca naj bi na 
Slovenskem delavci stavkali

V FJK 22 avtomatov za surovo mleko

Nova dobrodošla novost za kupce

M inister za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehra
no Iztok Jarc je v petek, 
29. februarja, obiskal Furlanijo Ju

lijsko krajino, kjer se je srečal s 
predstavniki tržaške, goriške in vi
demske pokrajine. Seznanil se je 
s težavami, ki tarejo Slovence v 
Italiji predvsem na področju 
kmetijstva, kasneje pa je z njimi 
seznanil tudi predsednika dežel
ne vlade FJK Riccarda Illyja. 
Slovenci, s katerimi se je srečal 
minister Jarc, so pojasnili, da je 
na območjih Tržaške, Goriške in 
Benečije ključen problem v tem, 
da je velik del teh območjih pod

raznimi naravovarstvenimi ukre
pi, ki omejujejo kmetovanje, je 
poročala Slovenska tiskovna 
agencija. Želijo si, da bi na teh ob
močjih veljali tudi ukrepi, ki bi 
kmetovanje spodbujali, je poja
snil tiskovni predstavnik ministr
stva Jernej Kovač.
Izrazili so željo po obnovi mešane 
komisije za kmetijstvo, ki bi raz
pravljala o odprtih vprašanjih s 
področja kmetijstva, sestavljali pa 
bi jo tako slovenski kot italijanski 
predstavniki. Kot tretje so izposta

V četrtek, 17. januarja 
2008, je v Italiji stopil v 
veljavo odlok, ki uvaja 

pomembne novosti v zvezi z oz
nakami na etiketi ekstradeviške- 
ga oljčnega olja. Na osnovi tega 
dekreta je na steklenicah tega 
olja obvezno navesti izvor oljč
nih plodov, iz katerih je bilo 
proizvedeno. Če so bile oljke pri
delane v več državah, deloma tu
di v Italiji, morajo biti na etiketi 
navedene v padajočem količin
skem zaporedju vse države, iz ka
terih prihajajo oljke, vključno z 
Italijo.

vili željo po tesnejšem in inten
zivnejšem sodelovanju na po
dročju evropskih projektov. 
Zvečer se je minister Jarc srečal s 
predsednikom deželne vlade FJk 
v odstopu Riccardom Illyjem in 
mu predstavil težave Slovencev 
na področju kmetovanja. Sogo
vornika sta pohvalila dosedanje 
sodelovanje na področju kmetij
stva ter izrazila potrebo in interes 
po sodelovanju v novem obdobju 
2007-2013, in sicer tako na po
dročju biomase kot na primer tu
rizma in raziskovanja. Slovenija 
in FJk sta se nadalje dogovorili za 
sodelovanje na področju razisko

vanja, energetike (zlasti glede 
izkoriščanja biomas), okolju 
prijaznega turizma (zlasti agritu- 
rizma) in širjenja najmodernejših 
namakalnih sistemov. 
Dogovorila sta se tudi za ustano
vitev omenjene mešane komisije 
na področju kmetijstva. Minister 
Jarc je omenil, da je v delovanju 
komisije zelo pomembno po
dročje načrtovanja prostora, saj je 
težava kmetov ravno omejevanje 
kmetovanja. Kot so sporočili iz ti
skovnega urada deželne vlade

Zaloge steklenic s starimi etike
tami, ki niso usklajene z novo 
zakonodajo, morajo oljkarji dati 
v promet v roku 18 mesecev. 
Kmečke poklicne organizacije, še 
posebej Konfederacija kmetov 
Italije, ki se že vrsto let poteguje 
za dosego tega priznanja, so z za
dovoljstvom sprejele omenjeno 
zakonsko novost. Nov odlok bo 
dokončno postavil konec, vsaj 
tako upajo italijanski oljkarji, na
sedanju potrošnikov, ki so kupo
vali ekstradeviško oljčno olje, na 
etiketi katerega je bilo navedeno, 
da je stekleničeno v Italiji, v naiv-

FJK, je priložnost za čimprejšnjo 
ustanovitev mešane komisije za 
dosego čimbolj skupnega stališča
o vprašanju evropskega programi
ranja po besedah ministra Jarca 
pomembno, ker bo v Bruslju že v 
maju prišlo do prvih neformal
nih srečanj.
Ustanovili naj bi tudi mednarod
ni kraški park, ki bi zagotavljal 
skupen in celovit razvoj, skupno 
vizijo Krasa kot enovitega prosto
ra.
Na Goriškem so poudarili proble
matiko vinogradništva in sloven
skih dvolastnikov, ki posedujejo 
vinograde na obeh straneh meje. 

Ti imajo približno 50 
hektarjev vinogradov, 
od tega je 17 hektarjev 
posajenih brez pridobit
ve pravice, in na podla
gi pobude ministrstva z 
oktobra lani je obdobje 
za ureditev stanja po
daljšano za sedem mese
cev.
Minister Jarc se je dopol
dan na generalnem 
konzulatu Slovenije v 
Trstu srečal s predstav
niki Kmečke zveze (sta
novske organizacije slo
venskih kmetov v Ita
liji), ki sta jih vodila 

predsednik in tajnik Alojz Debeliš 
in Edi Bukavec, in krovnih orga
nizacij Slovencev v Italiji na čelu 
s predsednikom Slovenske kultur- 
no-gospodarske zveze (SKGZ) Ru
dijem Pavšičem in članom vodst
va Sveta slovenskih organizacij 
(SSO) Igorjem Švabom. Minister 
Jarc je obiskal tudi občino Šte- 
verjan pri Gorici, kjer se je srečal 
z županom Hadrijanom Cor- 
sijem, v Podbonescu pa se je sestal 
s tamkajšnjim županom Piergior- 
giom Domenisom.

nem prepričanju, da gre za ita
lijansko olje. V resnici je bilo to 
olje proizvedeno iz tujih manj 
kakovostnih oljčnih plodov, kar 
posledično pomeni, da je šlo za 
proizvod nižje kakovostne sto
pnje.
Zakonska novost je nezanemar
ljivega pomena tudi za tržaške 
oljkarje, ki pridelujejo zdravstve
no neoporečne oljke visoke or
ganoleptične vrednosti, kar je 
porok za izredno kakovostno 
olje. Poleg tega pa naši pridelo
valci oljk izredno skrbno obirajo 
in skladiščijo oljke ter pazijo, da 
preteče čim manj časa med obi
ranjem in mletjem plodov, kar 
dodatno jamči visoko kakovost 
pri nas proizvedenega ekstrade- 
viškega olja. Kakovost olja pa 
mora biti primerno tržno ovred
notena, kar bo z novimi oznaka
mi na etiketi lažje kot doslej.

I talijanski Uradni list je obja
vil zakonski odlok z dne 28. 
januarja letos, št. 28, ki poe
nostavlja pravila za namestitev 

posebnih avtomatov za prodajo 
surovega, se pravi sveže namol
zenega mleka, ki jih je na celot
nem državnem teritoriju že več 
sto. V deželi Furlaniji Julijski 
krajini je skupno 22 takih na
prav, od tega 15 v videmksi pok
rajini, 4 v pordenonski, ena na 
Goriškem in dve na tržaškem 
Krasu. Natančen sez
nam  za našo deželo, 
kot tudi za vse italijan
sko ozemlje, je m o
goče najti na spletni 
strani Zveze nepo
srednih obdelovalcev 
www. coldiretti. it, 
kjer je posebna 'stran' 
namenjena tem avto
matom in njihovi 
razširjenosti.
Pravno ureditev siste
ma neposredne pro
daje v avtomatih so 
pozdravili tako pred
stavniki rejcev in 
kmetijskih stanovskih 
organizacij kot tudi 
zveze potrošnikov. Vsi 
namreč ugotavljajo, 
da je prodaja surovega in le oh
lajenega mleka v avtomatih zani
miva tako za rejce, ki na ta način 
iztržijo višjo ceno za liter mleka, 
kot tudi za potrošnike, ki dobijo 
visokokakovostno, polnomast
no, sveže namolzeno mleko, ki 
je glede hranljivosti daleč naj
boljše, s ceno, ki je do 40% nižja 
kot v mlekarni ali veleblagovnici. 
V omenjenih avtomatih, ki se jih

je že oprijel vzdevek "milk slot 
machine", ponujajo torej surovo, 
sveže namolzeno mleko, ki je le 
ohlajeno in ga mora kmet proda
ti v naslednjih 24 urah, drugače 
pa ga mora, čeprav ni pokvarje
no, uporabiti v druge namene ali 
zavreči.
Tako surovo mleko, ki ga iz avto
mata natočimo v steklenico, hra
nimo pa v hladilniku, nam traja 
48 ur in ga lahko zauživamo brez 
termične obdelave. Po evro

pskem pravilniku je namreč mo
goče tržiti tudi mleko, ki ga 
nikakor niso termično obdelali, 
obvezno pa mora prihajati iz hle
va, ki je pod stalnim nadzorom 
za nekatere živinske bolezni, kot 
sta tuberkoloza in bruceloza, šte
vilo bakterij v mleku mora biti 
pod 100.000, število celic pa pod 
400.000. Pobudniki za namesti
tev mlečnih avtomatov pri tem

opozarjajo, da gre v glavnem za 
ponudbo visokokakovostnega 
surovega mleka, ki daleč presega 
tudi pasterizirano mleko visoke 
kakovosti, da ne govorimo o t. i. 
trajnem mleku (UHT), v katerem 
sploh ni drobnoživk.
Med pozitivnimi viditi take po
nudbe je predvsem dejstvo, da je 
surovo mleko glede hranljivosti 
gotovo najboljše. Nameščanje av
tomatov z mlekom pa je dobro
došlo tudi z ekološkega vidika, 

saj bistveno zmanjšuje 
odpadli material, ker raz
lične posode iz plastike 
ali tetrapaka ne pridejo 
nujno v poštev. Kupec si 
namreč lahko mleko iz 
avtomata natoči v stekle
nico, ki jo sam prinese in 
jo po uporabi vedno zno
va temeljito očisti ter mu 
tako lahko zelo dolgo 
služi. Tako nabavljeno 
mleko pa lahko pijemo 
sveže, lahko pa ga 
prekuhamo ali pastorizi- 
ramo ali drugače upora
bimo, glede na življenj
ske potrebe.
Pri Združenjih rejcev že 
načrtujejo, da bi te avto
mate za mleko namestili 

tudi v šolah, bolnišnicah in men
zah, saj so se izkazali kot zelo 
uporabni in primerni za potrebe 
sedanjega časa. Glede na stolet
no prakso prodaje mleka po do
movih v Trstu ali Tržiču in Gori
ci smemo upati, da bo ta možno
st zanimiva za čim večje število 
potrošnikov, ki bodo lahko pili 
mleko najvišje kakovosti.
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Ekstradeviško oljčno olje

Obvezna navedba 
izvora oljčnih plodov

V sredo, 27. februarja, je v 
novogoriškem obrtnem 
domu potekal delovni po

svet sindikalnih zaupnikov Zveze 
svobodnih sindikatov Slovenije, 
območne organizacije Po
sočja, na katerem so govo
rili o pripravah na splošno 
opozorilno stavko, napove
dano za 12. marec. Pred
sednik stavkovnega odbo
ra Dušan Semolič, ki je si
cer tudi predsednik Zveze 
svobodnih sindikatov Slo
venije, je po posvetu takole 
strnil stavkovne zahteve:
"Naše zahteve so, da se pri 
plačah upošteva inflacija, 
da se dvigne minimalna 
plača, zahtevamo pa tudi, 
da plače rastejo v skladu s 
produktivnostjo, kajti če ra
stejo samo z inflacijo, bolj 
ali manj capljamo na me
stu". Poudaril je tudi, da 
stavka ni cilj, ampak zgolj 
sredstvo za ureditev raz
mer, in pojasnil, da se bodo 
že v prvih dneh marca začela po
gajanja, na katerih se bodo skuša
li z delodajalci razumno pogovo
riti. Če do dogovora ne bo prišlo, 
bo 12. marca po njegovih ocenah 
stavkalo od 200 do 250 tisoč de
lavk in delavcev. "Trenutek je pri
meren za korekcijo delavskih plač, 
saj so gospodarska rast, produk
tivnost, dobički in storilnost dela 
zelo visoki", je še pojasnil Semo
lič in dodal, da zaradi inflacije vse 
več delavcev, ki delajo deset in več 
ur dnevno, živi v revščini, vedno 
več pa je tudi primerov, ko morajo 
ljudje za preživetje delati v dveh 
ali celo treh službah. "Širi se status 
samozaposlenih, ki je zelo kri
vičen, še posebej do mladih, saj 
pomeni veliko socialno negoto

dal, da bo o tem več znanega v pr
vih dneh marca, ko bodo iz podje
tij sporočili, kdaj in na kakšen 
način bodo stavkali med potekom 
splošne opozorilne stavke, ki bo

trajala od 6. do 22. ure. Dodal je 
še, da se bo na tem območju 
stavke udeležilo sedem sindikatov 
dejavnosti, trije sindikati pa bodo 
stavko podprli. Tudi on je pouda
ril, da cilj ni stavka, ampak dvig 
plač. "V primeru delavke, ki dela 
176 ur in 20 nadur, ob koncu me
seca pa prinese domov 368 evrov, 
gre že za umetnost preživetja", je 
še povedal in pojasnil, da je po 
njegovih ocenah na tem območju 
od 500 do 700 delavcev, ki jim 
morajo celo dodajati do minimal
ne plače, kar je sramotno. Izrazil 
je tudi prepričanje, da sta na se
vernem Primorskem najbolj na 
udaru kmetijsko-živilska in lesna 
industrija.

Nace Novak

vost in ogroženost", je še povedal 
Semolič in dodal, da je v Sloveniji 
od 18 do 23 tisoč prejemnikov mi
nimalnih plač. Poudaril je tudi, da 
bo ta stavka opozorilo lastnikom

kapitala, ki so postali preveč pož
rešni. Ob tej priložnosti je napove
dal tudi vseevropske demonstra
cije, ki bodo 5. aprila potekale v 
Ljubljani. Ob zasedanju finanč
nih ministrov in predstavnikov 
evropske centralne banke na Br
du pri Kranju, 4. in 5. aprila, se bo 
demonstracij v prestolnici ude
ležilo na tisoče delavcev iz 
Nemčije, Francije, Avstrije, Italije, 
Slovenije in od drugod s podobni
mi zahtevami, saj gre po Semo
ličevih besedah za vseevropski 
trend kovanja večjih dobičkov na 
račun vse bolj obremenjenih de
lavcev. Generalni sekretar Ob
močne organizacije ZSSS Posočja 
Bogdan Likar je o poteku stavke 
na severnem Primorskem pove
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da ta, da znotraj kibuca ne 
obstaja privatna lastnina.
Vse dobrine so šle v sku
pni fond, s katerim je 
upravljal izvoljeni uprav
ni svet. Začetna ideja kibu
cev je bila samozadostno
st in s tem izolacija od zu
nanjega sveta: zato so se 
ukvarjali večinoma s 
poljedeljstvom. Kmalu pa 
so člani kibucev prišli do 
spoznanja, da ne morejo 
biti samozadostni in so se 
začeli odpirati zunanjemu 
svetu. Z obrtništvom in 
kasneje industrializacijo 
so postali pomembni 
dejavniki izraelskega go
spodarstva. Kibuci so dejansko 
navznoter funkcionirali sociali
stično, hkrati pa so se kot "sa- 
moupravljalsko" podjetje pred
stavljali na izraelskem prostem tr
gu. Najbolj nenavadna in pri nas 
"nerazumljiva" značilnost kibu
cev pa je bila nedvomno skupno
st otrok. Otroke niso vzgajale po
samezne družine, malčki so že od 
vsega začetka odraščali v skupno
sti vseh otrok v kibucu, ki so jim 
načelovali za to postavljeni vz
gojitelji in vzgojiteljice. S takim 
sistemom so v kibucu hoteli 
omogočiti mamicam, da bi se uk
varjale z vsakodnevnimi skupni
mi dejavnostmi. Večino prostega 
časa so člani kibuca preživljali v

Sončni zahod  nad  Galileiskim jezerom

mogli načuditi: območje kibuca 
je bilo živo nasprotje socialistič
nega sistema. Stopali smo nam
reč po zelo turističnem naselju, v 
katerem so prevladovali prav 
prijetni, lepo opremljeni bunga
lovi s kabelsko televizijo. V sre
dišču kibuca je stal pub z mizami 
za bilijard in ročni nogomet, kjer 
so se družili mladi. Vse naokoli 
pa je bil lepo oskrbovan park s 
pločniki in veliko zelenja. Kibuc 
Kalia, ki je v bližini Mrtvega 
morja, nam je torej ponudil po
polnoma drugačno sliko od tiste, 
ki smo si jo sami ustvarili. Spreje
li sta nas Žohar, 20-letna hčerka 
ustanovitelja samega kibuca, in 
njena prijateljica Michal. "Kibuci

ne in veliko farmo. "Ki
buci so danes tako kot 
prave pravcate firme", 
nam  je zaupala Žohar, 
"plačujejo se storitve in 
plačujejo se ponudniki 
storitev. Kibuci danes 
ustvarjajo profite, če
prav nismo profitna or
ganizacija. Vse prihodke 
ponovno vlagamo v iz
boljševanje in restruktu- 
riranje samega kibuca. 
Delujemo torej kot ne
dobičkonosna družba: 
vsi funkcionarji in de
lavci so vsekakor plača
ni V omenjenem ki
bucu torej ni več skupne

Sveta dežela, prekleta dežela (5)

Neizživeti socializem
jem novih članov je 2/3 večina v 
upravnem svetu. Kibuci imajo tu
di lastne vrtce, osnovne in nižje 
srednje šole. Višjo srednjo šolo pa 
večina mladih obiskuje v Jeruza

lemu.
Kibuci res niso več taki 
kot pred tridesetimi ali 
štiridesetimi leti. Ideja 
skupnosti pa ohranja 
kljub vsemu močno 
vlogo. Člani kibucev 
vedno kosijo in večer
jajo vsi skupaj. Veliko 
se družijo in tako ust
varjajo eno samo veli
ko družino. Mladi do
življajo komunitarno- 
st na poseben način. 
"Življenje v kibucu na
laga mladim več odgo
vornosti in se mi zato 
zdi boljše”, nam je de
jala Žohar, "ko si star 
18 let, si prisiljen se 
odseliti in zaživeti 

sam. Kibuc ti zagotovi stanova
nje: do 21. leta starosti, ko zaklju
čiš vojaščino, lahko tam živiš za
stonj, nato pa moraš plačevati na
jemnino". Obstaja pa tudi kar 
nekaj nevšečnosti, ki so vezane 
na komunitarno skupinsko živ
ljenje. "Kibuc je zelo majhna sku
pnost. Vsi vejo vse o vseh. To je 
večkrat zelo moteče", nam je po
vedala Žohar in nadaljevala: "Tu
di ta je eden od razlogov za števil
ne razporoke pri nas. Pravzaprav 
je sam 'sistem poročanja' pri nas 
zelo zabaven. Navadno se zakoni 
nikoli ne sklepajo med člani iste
ga kibuca. Poroke so vedno z 'zu
nanjimi' ljudmi. Člani kibuca 
smo namreč navsezadnje kot ve
lika družina: vedno skupaj obe
dujemo, skupaj preživljamo pro
sti čas. Jaz bi se recimo ne mogla 
poročiti s kakim fantom iz tega 
kibuca, ker bi to bilo tako, kot bi 
se poročila s svojim bratom".

/konec 
Andrej Čemic

Na Kubi je pred kratkim 
odstopil Lider maximo. 
Mnogi so napovedali, da 
se bo tako reformiral še zadnji 

"socialistični raj". Fidel se je 
upokojil, kaj pa sen o družbeni 
enakosti? Z Izraelom sicer to ni
ma nič skupnega, ampak vsakdo 
od nas gotovo najprej pomisli na

socializem, komaj sliši za tipično 
izraelsko pogruntavščino, ki je že 
več kot petdeset let pravi zaščitni 
znak za Izrael. Govorimo o kibu
cih, naseljih, ki so zrasli na držav
ni zemlji in kjer naj bi še vedno 
veljal zakon skupne lastnine. 
Kibuci -  mitološka podoba 
Kibuci niso bili tipična komuni- 
stično-marksistična naselja. Ved
no so se npr. opirali na narodno
st -  judovstvo. Judi so imeli tudi 
slabe izkušnje z "izvirnim" 
sovjetskim komunizmom: Lenin 
je bil namreč nasprotnik sioniz
ma, tudi tistega v marksistični 
preobleki. Pripadniki kibucev, ki 
so ideološko ostajali na levici, so 
v veliki večini zavrnili komuni
zem v obdobju destalinizacije, ko 
so po letu 1953 na dan prišle gro
zote Stalinovega režima. Kibuci 
so vseeno ostali zanimiv poskus 
udejanjanja socializma v svoji pr
vinski obliki: znotraj samih kibu
cev ni bilo privatne lastnine (pri
padniki niso imeli privatne last
nine), pa čeprav so bili kibuci v 
izraelski državi vključeni v režim 
svobodnega trga. Prvi kibuci so 
nastali že v 19. stoletju, njihova 
popularnost pa se je širila predv
sem v 20. stoletju, v 60. in 70. le
tih. Postali so eden od zaščitnih 
znakov izraelstva in utopična po
doba tega, kar je narekoval socia
lizem. Kljub veliki odmevnosti, ki 
so ji bili kibuci izpostavljeni, niso

v svoje vrste nikoli privabili ve
likega števila ljudi. V svojem naj
večjem obsegu so kibuci postali 
dom za 7% Izraelcev. Bili pa so ze
lo zanimivi, v širši javnosti so 
zbujali precejšnjo pozornost za
radi nekaterih značilnosti, ki so 
bile za zahodnega človeka zelo 
čudne. Prva postavka je bila seve-

skupni jedilnici, ki je bila tudi 
družabnostni center prebivalcev 
kibuca. Uprava kibucev je ljudi si
lila, naj čim več časa preživijo 
skupaj in je zato zapostavljala in
stitucijo doma. Pri vsakodnevnih 
obveznostih so se ljudje vrstili: 
vsakdo je moral opravljati vsa 
nujna opravila za vzdrževanje ki

buca po principu rota
cije. Nihče se ni specia
liziral v eni stroki ali 
obrti, vsi so opravljali 
vse.
Kibuci-današnja realna 
podoba
Med potovanjem po Iz
raelu smo tudi sami obi
skali dva kibuca. V mi
slih smo imeli seveda 
sliko, ki sem vam jo opi
sal v gornjih vrsticah. 
Ampak, zavedati se mo
ramo, da smo leta 2008 
in da se temu, hočeš 
nočeš, morajo prilago
diti vsi. Ko smo stopali 
po kibucu, se kar nismo

niso več to, kar so bili nekoč. Ra
dikalno so se spremenili in imajo 
popolnoma drugačno funkcijo", 
nam  je Žohar potrdila naša 
opažanja o modernih kibucih.

Država je po njenih besedah še 
vedno velika podpornica vseh ki
bucev. Ozemlja, na katerih na
stajajo kibuci, so namreč državna 
last, ki jih pripadniki kibucev do
bijo v upravo. V kibucu Kalia se v 
glavnem ukvarjajo s turizmom, 
čeprav imajo tudi veliko glav živi-

lastnine v izvirnem smislu: posa
mezniki so za svoje delo plačani, 
kibuc pa ne deluje kot tipična 
družba. V teh stvareh pa se kibu
ci večkrat razlikujejo. Israel, pri

padnik kibuca ob Galilejskem je
zeru, je pripovedoval, da je pri 
njih privatna lastnina še vedno 
tabu tema: "Mi imamo še vedno 
skupnost denarja. Nekateri naši 
člani so namreč zaposleni tudi 
zunaj kibuca: njihov zaslužek gre 
strogo v skupno blagajno, s kate
ro upravlja upravni svet. V našem 
kibucu so problem tisti ljudje, ki 
ne delajo. Vsi so za svoje potrebe 
upravičeni do minimuma iz sku
pne blagajne. Če pa upravni svet 
ugotovi, da se pripadnik kibuca s 
tem okorišča in da ne dela, ga 
lahko izključijo".
Opazili smo, da so si kibuci med 
sabo dokaj različni po strukturi 
in navadah: pridobitev članstva 
je v kibucu pri Mrtvem morju 
omogočeno samo otrokom čla
nov. Drugim članstvo ni dosto
pno. Izjeme so le zakonci članov, 
ki pridobijo članstvo ob poroki.
V drugem kibucu, ki smo ga obi
skali, pa je članstvo odprto tudi 
zunanjim ljudem. Pogoj za spre

Od omenjenih dejavnosti pa se 
šport razlikuje zlasti po emotiv
nem pristopu pri spremljanju do
godka, pri katerem sta deček ali 
deklica soudeležena, se pravi gle
danje tekmovanj oziroma navi
janje. Problemi glede staršev in 
športa nastajajo predvsem v dveh 
urah, kolikor traja tekma (pa naj 
bo nogometna ali bezbolska) ali 

bolj redko nastop (atlet
ski, telovadni). Pošteno 
povejmo, da večina star
šev vendarle spremlja sre
čanja mirno in olikano, 
sicer pozitivno navduše
no, pa vendar brez neš
portnega ali celo nespo
dobnega obnašanja. Ve
liko pa je žal tudi takih, ki 
rjovijo na sodnike, svoje
ga otroka, soigralce, tre
nerje in nasprotnike, stal
no ugovarjajo, preklinja
jo in težijo tudi k redne
mu besednemu (če ne ce
lo fizičnemu) obračuna
vanju z ostalimi gledalci 
ob robu igrišča, navadno 
iz nasprotnega tabora. Še 
huje je za vzgojo otroka, 
če ga starši po končani 

tekmovalni obveznosti tudi do
ma oštevajo in na primer huj
skajo proti soigralčevim, trenerje

Starši in njihova soudeležba pri mladinskem športu

Naj pomagajo, toda hkrati morajo 
ostati na svojem mestu

I zrazita figura v mladinskem odraslim), da svoje zanimanje nost, pač pa verjetno tudi za osta-
športu so starši tekmovalcev, gojijo samostojno, tudi kar se le oblike izvenšolskih aktivnosti

V vrtoglavem tempu, ki 
spremlja mladostnike v da
našnjih časih, je njihov prispe
vek odločilen. Pomembno pa 
ni le sodelovanje v obliki pre
vozov, pač pa tudi pristop, s 
katerim spremljajo otroka, si
na ali hčerko, pri športnem 
udejstvovanju.
Poznamo v splošnem več ti
pologij staršev: kar nekaj jih 
sprejme izziv odborniškega 
dela in se torej tudi vključi v 
upravo ustanove, pri kateri 
otrok tekmuje. Drugi sicer ne 
sodelujejo kot športni delavci, 
vseeno pa spremljajo otroka 
in na primer redno prihajajo 
gledat tekme ali nastope. Dru
gi pa se angažirajo le pri logi
stiki in so dejansko samo 
otrokovi šoferji. Obstajajo pa 
končno tudi taki, ki jih sploh tiče premikanja na relaciji dom - mladih (glasba, gledališče, uče-
nikoli ni zraven in prepuščajo tekmovališče. Tak scenarij najbrž nje jezikov, tečaji, taborništvo
otrokom (seveda že malce bolj ne velja samo za športno dejav- ipd.).

vim ali sodnikovim odločitvam. 
Pojav sploh ni izjemen in prav 
gotovo kvarno vpliva na mlado
stnikov odnos do športa in na 
njegov značaj nasploh. Prelahko 
je posploševati samo z bolno no
gometno kulturo, saj smo takim 
izpadom žal priča tudi pri drugih 
panogah.
Nekateri trenerji, če to zmorejo 
samostojno ali s spremljevalcem, 
najraje kar sami s kombiji preva
žajo svoje varovance po igriščih 
in se izogibajo prisotnosti star
šev. Uspešen bosanski košarkar
ski trener Boša Tanjevič je celo tr
dil, da bi imeli najuspešnejše eki
pe, ko bi jih sestavljale same siro
te... Večinoma pa so matere in 
očetje danes v resnici neobhod- 
no potrebni za uspevanje vsake
ga mladinskega športnega oko

lja, tako da je trditev vsaj sporna. 
Prej bi dejali, da bi bilo idealno 
imeti (treba je tudi njih vzgoji
ti!) starše, ki sodelujejo in znajo 
hkrati ostati na svojem mestu. 
Naj svoje in sosedove otroke 
športno bodrijo, jih spremljajo, 
jim pomagajo po svojih močeh, 
pa vendarle naj vedno obdržijo 
držo vzgojitelja in čim večjo me
ro objektivnosti. Skratka, prav je, 
da včasih tudi dobrohotno oka
rajo svoje otroke-športnike in jih 
tolažijo ob neuspehih. Vselej pa 
morajo stremeti po razvijanju ce
lovite rasti mladih preko določe
nih vrednot, od katerih ne gre 
odstopati, niti če jih zanese ne
naklonjeno dogajanje na igrišču 
oziroma na tribuni ali če imajo 
za sabo črn dan.

H C

H O K E J IN  L IN E
A l liga: A siago -  Polet Kwins Z ad ru ž n a  k ra šk a  
b a n k a  6 :4  
N A M I Z N I T E N I S
Ženska A 2 liga: C aste lg o ffred o  -  Kras Z ad ru žn a
k ra šk a  b a n k a  3:1
N O G O M E T
Elitna liga: Vesna -  Ju v e n tin a  0 :2  
Promocijska liga: Cervignano -  Kras Koimpex 2:2
1 . am aterska  liga: A zzurra  -  S ovodnje 0:1 ,

P rim orec  -  A guileia  0 :4 , G rad ese  -  P rim orje  
In te rla n d  2:1
2 . am aterska  liga: E speria  -  Z a r ja /G a ja  3 :2 , 
Breg -  M ossa 0:1
3 . am aterska  liga: Terzo -  M ladost 1 :3 
K O Š A R K A
C liga: C odroipo -  Bor R adenska  5 6 :7 6  
C2 liga: CBU -  J a d ra n  M ark  7 2 :8 9  
D liga: Breg -  NAB 8 6 :6 5 , K on tove l/S oko l -  
Don Bosco 6 2 :5 7
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TRST - GORICA - BENEČIJA

P O D P IS I
za samostojno slovensko listo

Pozivamo vse Slovence, da v svojem 
okrožju podpišejo za slovensko listo.

Liste s slovenskimi kandidati v treh volilnih 
okrožjih Trsta, Gorice in Vidma bodo 
predstavljene 9. marca. Dotlej je treba 

zbrati v vsaki pokrajini po 500 podpisov.

Sedma številka Pastirčka

Naj Velika noč prinese poln koš veselja 
pirhov in božjega navdušenja!

S 7. strani

Ljubezen d o ...

Te svetle želje namenja ob 
bližajočih se velikonoč
nih praznikih urednik Pa
stirčka, Marijan Markežič, vsem 

malim in velikim prijateljem te 
revije, ki v zadnjih mesecih, ob 
izidu vsake nove številke, ob
darja bralce s presenečenjem. 
Tokrat ima kar dve strani živo
barvnih stripov, ki jih je pod na
slovom Kaj te najbolj osrečuje? 
zapolnil ilustrator Walter Gru- 
dina v svojem razpoznavnem 
slogu, v katerem 
ni nikakršnih 
ostrin, vse je iz
delano iz sk
lenjenih oblin, s 
katerimi slika 
svoje simpatične 
junake. V fan
tičku in njegovih 
zelo izrazito 
prikazanih 
občutkih se 
zlahka prepozna
vajo mali Pa
stirčkovi prija
telji, saj se tudi 
oni čudijo, razmišljajo, ugibajo 
in si verjetno še sami odgo
varjajo, da sreča prebiva tam, 
kjer se vsi imajo radi. Walter 
Grudina je ob ženi Paoli Berto- 
lini, ki je prispevala risbice v 
svojem značilnem likovnem iz
ražanju in milih pastelnih bar
vah, sooblikovalec še drugih 
dveh strani, ki se zelo dobro usk
lajujejo s postnim časom in so 
privlačen, nazoren, poučen 
zgled, kako naj se otroci poseb
no v postu odpovejo sladka

rijam in naj raje prispevajo prih
ranjeni denar za revne v Afriki, 
ki ga krvavo potrebujejo za vsak
danji kruh. Bertolinijeva je tudi 
nežno opremila rubriko Ne
beški prijatelj Bernarde B., ki se 
tokrat mudi ob življenjepisu sv. 
Jožefa, dobrega Jezusovega kruš
nega očeta, čigar god je 19. mar
ca. 25. marca pa je praznik Go
spodovega oznanjenja in dan 
staršev, katerim se moramo zah
valiti za njihovo ljubezen, ki je

odsev Božje ljubezni, kakor lepo 
piše v Pastirčkovem zapisu. O to
plem domu, kjer je vsem lepo, 
govori pesem Zlate Volarič, 
Družina. Na travnik, poln cvetk, 
ob skorajšnjem pom ladnem  
prebujenju vodi vse malčke 
medvedka Metka v ljubki ilu
straciji Danile Komjanc, ki je tu
di v sedmi številki opremila 
mnogo zapisov z risbicami; le
te bodo pobarvali najmlajši 
bralci. Ti bodo pomagali m e
tuljčku priti do marjetice, ki je s

sončnico tudi protagonistka dia
loga v verzih izpod peresa Berte 
Golob. Ista avtorica je stkala 
drobno dvovrstično pesmico 
Tihi mir za poslednje slovo Voja- 
nu Tihomirju Arharju, ki je za 
vedno odložil svoje iskrivo pero
11. novembra 2007, a njegovi 
stihi in zapisi bodo s plemeni
tostjo še oplajali Pastirčka. V tej 
številki se oglaša njegova veliko
nočna pesmica Pirhi.
V iskrenih SMS Jezusu Veronika

iz Doberdoba in Dean iz Sovo
denj ob Soči prosita, da bi bili v 
postu bolj potrpežljivi, pridni, 
da bi več molili in si bolj poma
gali.
Utrip pom ladi in velikonočni 
motivi so tematika nekaterih iz
med 28 risbic, objavljenih na 
osmih straneh Pastirčkove poš
te, na katerih sta tudi dve večji 
fotografiji, ki ju spremljata dol
ga zapisa učencev ravnateljstva 
pri Sv. Jakobu v Trstu in učen
cev OŠ Ivana Grbca in Marice

Gregorič -  Stepančič iz 
Škednja. Prvi so ob kul
turnem  prazniku imeli v

I  gosteh ilustratorja, 
zakonca Grudina, ki so ju 
šolarji spoznali prav na 
Pastirčkovih straneh in 
sta jima marsikaj razkrila 

iz svojega življenja in  ust
varjanja. Otroke iz škedenjske 
šole pa je obiskal prof. Maurizio 
Marchesich, ki jim je predstavil 
različne vrste harm onik in 
nanje tudi zaigral.
Utrinki spominov naših Babic, 
ki jih s smelim in občutljivim 
peresom zapisuje učiteljica Joži
ca Žnidarčič, opisujejo trdo 
življenjsko pot 86-letne babice 
Alrne, nekdanje mlekarice, in 
njeno tridesetletnojropotovanje 

iz Steverjana v 
Gorico in nazaj. 
Stric Maks je 
držal obljubo in 
na spodbudo 
Marijana 
Markežiča pova
bil svoja nečaka 
na ogled preo
stalih lepot Vi
pavske doline. 
Maček Mrnjav iz 
pravljice v na
daljevanjih Ma- 
rize Perat je še 
ujetnik pri hu 

dobni čarovnici in »tuhta«, kako 
bi se rešil. Pastirček pa nadaljuje 
s spoznavanjem sveta, in  sicer 
življenja ob rekah in  ribnikih; 
zapis dopolnjuje Križkraž z mor
skimi živalmi, ki jih je hudo
mušno prikazala Paola Bertoli- 
ni Grudina.
Poleg tega so v Pastirčku še ru
brika za strežnike Ministranti O. 
K., razne križanke in seveda ne
pogrešljivi Packo s svojo spake- 
dranščino.

Iva Koršič

Ti so v nekem smislu slika 
starševskih pogovorov, to 
v zunanjem svetu tudi iz
pričujejo, čeprav nam  tega ne 

priznajo. Pubertetnik s težavo 
sprejema dejstvo, da pravila ob
stajajo, še težje pa 
ta pravila upošteva.
Ko najstnik 
preizkuša svet, je to 
priložnost tudi za 
starše, da mu po
magajo pri iz
gradnji njegovega 
telesa in duševno
sti. Starši morajo 
med sabo govoriti 
o mladostniku, oče 
o njegovih zmo
žnostih, mati o nje
govih strahovih, si 
torej med seboj po
magata, sodelujeta, 
gradita svoj odnos 
in odnos z 
otrokom, ki ne 
sme biti prepuščen 
samemu sebi. Starši tudi ne 
smejo reševati (niso sposobni) 
problemov otrok, ne smejo teh 
problemov čutiti za svoje. V pu
berteti je pomembna tudi samo
podoba: zakonca Erzar trdita, da 
imamo sebe lahko radi, samo če 
čutimo, da nas imajo drugi radi 
ali, drugače povedano, ljubezen 
do sebe pogojujemo s spreje
manjem ljubezni od drugih. Tu
di ta trditev se mi je zdela od do 
sedaj slišanih obrnjena na glavo, 
saj je marsikje zapisano, da je 
spoznanje in sprejetje (ljubezen 
do) sebe pogoj za ustvarjanje od
nosov do drugih in njihovega 
sprejemanja (ljubezni do) nas; 
ljubezni do sebe se namreč

naučimo s sprejemanjem sebe, 
drugače bomo vedno iskali potr
ditve od drugih.
Predavatelja sta nato svoje izva
janje sklenila še s četrtim obdob
jem, to je, ko na sceno stopijo še

vnuki. To je čas, ko lahko stari 
starši pokažejo svojim vnukom 
tisto ljubezen, ki je morda niso 
mogli svojim otrokom. Tudi ta 
čas daje nove in nove možnosti 
spoznavanja sebe, otrok in vnu
kov, na podlagi tega, kar drugi 
menijo o nas.
Če zdaj potegnem črto pod vsem 
tistim, kar je bilo izrečenega, po
tem lahko trdim, da predavanje 
ni izpolnilo pričakovanj, saj je 
bilo bolj malo govora o ljubezni 
do sebe in sozakonca, veliko pa 
o vlogi otrok v njunem odnosu. 
Kaj pa zakonci brez otrok? Nekaj 
jih je bilo prisotnih na preda
vanju; ali med njimi ne obstajajo 
takšne ali drugačne dinamike?

NAJBOLJ SEM 
SREČEN...

...KO ME KDO 
IMA RAD. ^

C ?

V


